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Gościem porannej rozmowy w Radiu Lublin będzie rektor Uniwersytetu Marii Curie-Skłodowskiej, prof. dr hab. Radosław
Dobrowolski, z którym Ryszard Majewski porozmawia o rozwoju uczelni i jej pozycji w Polsce i świecie.

Gość Radia Lublin: prof. Radosław Dobrowolski, rektor UMGość Radia Lublin: prof. Radosław Dobrowolski, rektor UM……

Zapraszamy o godz. 8:15.
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Reklama

Trwa nabór na studia dziennikarskie na
polskich uczelniach. UJ najchętniej
wybierany
17.06.2024, 14:59

Aż 21 uczelni publicznych i 11 niepublicznych oferuje studia na kierunkach
dziennikarskich i związanych z komunikacją społeczną. Tylko 18 z nich ma
studia dwustopniowe, pozwalające na ukończenie edukacji z tytułem
magistra.

Według danych portalu Otouczelnie.pl kandydaci najchętniej wybierają studia

dziennikarskie na Uniwersytecie Jagiellońskim. Drugi jest Uniwersytet Łódzki,

trzeci Uniwersytet Dolnośląski DSW we Wrocławiu. Najsłabsze notowania ma

dziennikarstwo na Społecznej Akademii Nauk w Łodzi.

Różne terminy, limity przyjęć i progi punktowe

Sześć uczelni przyjmuje kandydatów do 30 września, jedna – Warszawska

Uczelnia Ekonomiczna – do 1 października. Dolnośląski Uniwersytet DWS – nawet

do 16 października. Ale są uczelnie, które nabór zamykają już w połowie lipca.

Czytaj też: Prawie 30 mln zł kosztował w 2023 roku Krajowy Instytut Mediów.

Wzrosło zatrudnienie

To między innymi:

Katolicki Uniwersytet Lubelski (18.07),

Uniwersytet Ignatianum w Krakowie (12.07),

Uniwersytet Adama Mickiewicza w Poznaniu (12.07 na studia licencjackie),

Uniwersytet Jagielloński (17.07 na studia magisterskie i 9.07 na licencjackie),

UKSW (11.07)

i UMCS (10.07).

Terminy naboru różnią się w zależności od uczelni.

Uczelnie mają też różne limity przyjęć. Na UJ przewidziano 88 miejsc na I roku.

Na Uniwersytecie Śląskim w Katowicach miejsc jest 120. Na Uniwersytecie

Gdańskim – zaledwie 50. Różne są też progi punktowe z przedmiotów

Część uczelni zakończy nabór na studia dziennikarskie w połowie lipca (screen: WDiNP UW)
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maturalnych. Na UMCS kandydat na dziennikarstwo I stopnia musi mieć 212

punktów. Na Uniwersytecie Opolskim – 30 punktów.

W prywatnych uczelniach warunkiem studiowania jest również opłacenie

czesnego. Najtaniej za naukę liczy sobie Społeczna Akademia Nauk w Łodzi – od

3840 zł za pierwszy rok studiów. Krakowska Akademia im. Andrzeja Frycza

Modrzewskiego w Krakowie wyceniła pierwszy rok nauki na 9 tys. zł.

Czytaj też: Publicysta Jan Wróbel jako kapral podchorąży jedzie na ćwiczenia.

"Mam 59 lat"

(PAR, 17.06.2024)
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MeduM zwany TikTokiem
Czarnka wciąż powstaje za
29 mln zł. Jest poślizg,
"pierwsze filmy edukacyjne
najwcześniej w
październiku"

Ponad milion zł wsparcia
MEiN dla wydawnictwa,
uczelni i mediów o.
Tadeusza Rydzyka

Studenckie praktyki
dziennikarskie w
przesyconych propagandą
mediach publicznych to
problem uczelni, nie
polityków

Na najpopularniejszym
kierunku dziennikarskim 13
osób na 1 miejsce. Media
atrakcyjne

Uczelnia o. Tadeusza
Rydzyka będzie kształciła
dziennikarzy śledczych

TVP: Babiarz, Szpakowski i
Laskowski wśród
komentatorów na Letnich
Igrzyskach w Paryżu

Telewizje, radia i portale
zaplanowały wieczory
wyborcze

Jesienią TVP przeniesie
"Magazyn Ekspresu
Reporterów" z niedziel na
środy

PODOBNE ARTYKUŁY

Reklama

Dorota Gawryluk nie wystartuje w wyborach
prezydenckich. Jest oświadczenie Polsatu
"Dorota Gawryluk nie będzie brała udziału jako kandydatka w najbliższych
wyborach prezydenckich" – poinformowała w poniedziałkowym oświadczeniu
Telewizja Polsat.

Co z zezwoleniami dla dziennikarzy na pobyt
w strefie buforowej? "Dokumenty od ręki"
Dziennikarze mają ustawowe prawo do przebywania w zamkniętej strefie
buforowej przy granicy z Białorusią. Warunkiem jest uzyskanie zezwolenia od
komendanta miejscowej placówki Straży Granicznej, która zapewnia, że stosowne...
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Lublin: V Green Week na UMCS
Publikacja: 17.06.2024

W dniach 19 oraz 20 czerwca 2024 roku na UMCS będzie mieć miejsce międzynarodowa konferencja V Green Week.
Wydarzenie poświęcone jest aktualnym wyzwaniom związanym z zarządzaniem wodą w Europie i na świecie, a jego
tematem przewodnim: „Air, Earth and Water – a walk among elements”. Konferencja rozpoczyna się w środę (19.06) od
wykładu online „Water in soil”, który wygłosi dr Mateusz Łukowski z Instytutu Agro�zyki im. B. Dobrzańskiego PAN w
Lublinie

Celem wydarzenia jest stymulowanie dyskusji na temat zrównoważonego i sprawiedliwego zarządzania zasobami wodnymi,
które są niezbędne dla ludzi, środowiska i gospodarki. W obliczu rosnących wyzwań, takich jak zmiany klimatyczne,
zarządzanie wodą staje się kluczowe dla zapewnienia trwałej przyszłości. Aby uczestniczyć w wydarzeniu wymagana jest
rejestracja (link)

Konferencja jest częścią szerszej kampanii komunikacyjnej i stanowi doskonałą okazję do wymiany wiedzy, doświadczeń i
dobrych praktyk między naukowcami z całego świata. Przesłanie Europejskiego Zielonego Tygodnia w 2024 roku: Woda jest
istotnym wspólnym zasobem, który powinien być przekazywany z pokolenia na pokolenie. W ostatnich latach obywatele
różnych części kontynentu doświadczyli gwałtownego wzrostu liczby klęsk żywiołowych, takich jak susze i powodzie, które
zaostrzyły wyzwania związane z wodą w UE. Presja na zasoby wodne wynika nie tylko z wpływu zmian klimatu, ale przede
wszystkim z dziesięcioleci strukturalnego niewłaściwego zarządzania tym cennym zasobem oraz z zanieczyszczenia i
degradacji ekosystemu. Odporność na niedobory wody jest jednak wyzwaniem nie tylko dla UE. Na całym świecie obieg
wody jest niezrównoważony, ściśle powiązany ze zmianą klimatu i utratą różnorodności biologicznej.
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25 °C

Bezchmurnie

 54 %  1015 hPa  18 Km/h

Weather from OpenWeatherMap

Waluta Kurs NBP Data
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EUR 4,3608 17-06-2024
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USD 4,0728 17-06-2024

 

Najnowsze
Rusza nabór na działanie 3.4
Zrównoważona gospodarka wodno-
ściekowa FELU.03.04-IZ.00-002/24

Lubelskie: sezon grzybowy rozpoczęty

Lublin: V Green Week na UMCS

Lublin: już niedługo meczu Motoru z
Rakowem Częstochowa

Lublin: nowy Komendant Miejski Policji

Lublin: gorący sezon wakacyjny na
lubelskim lotnisku

Kozłówka: XVI edycja Akademii
Kozłowieckiej

Świdnik: IV Air Festival przerwany przez
burzę, będzie koncert Zalewskiego

Kalendarium historyczne

dr Piotra Gawryszczaka

06-17 -1971 w Montrealu zmarł
gen. Antoni Szylling... czytaj dalej
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Udostępnij na Facebook Udostępnij na Twitter Kod QR

Przyjmuje się, że w roku 2011 (który będzie punktem odniesienia dzisiejszej audycji) ludność świata przekroczyła kolejną barierę.
ONZ ogłosiła 31 października „Dniem 7 miliardów”, ale jak mówi nasz gość – profesor Wojciech Janicki, Dyrektor Instytutu Geogra�i
Społeczno-Ekonomicznej i Gospodarki Przestrzennej UMCS, tę datę należy traktować czysto symbolicznie.

Zresztą wokół kwestii demogra�cznych przez lata narosło wiele mitów. Pod koniec XVIII wieku brytyjski ekonomista Thomas
Malthus głosił dosyć dramatyczne prognozy na temat opłakanych skutków wzrostu liczby ludności. Od tamtego czasu minęło ponad
200 lat, ludność Ziemi zwiększyła się ośmiokrotnie, ale maltuzjańskie poglądy wciąż dominują w publicznych dyskusjach. Co nas
zatem czeka i czego mamy się lękać? Zachodni świat dotyka wszak raczej zapaść demogra�czna, a wyzwaniem stają się częściej
fale migracji. Zapraszamy zatem do rozmowy o demogra�i, migracjach i prognozach na kolejne dekady.

A jak się okazuje cywilizacyjne lęki, o jakich mowa znajdują odbicie w muzyce popularnej, nie tylko obecnej, ale i tej z wcześniejszych
dekad. Zagrają Blur (‘There Are Too Many of Us’), the Kinks (‘Apeman’) oraz Joe Strummer & the Mescaleros (‘Yalla Yalla’).

Do usłyszenia 17 czerwca po 18.00.

Fot. pexels.com

Czytaj także

     81 743 73 83

    informacje@radio-lublin.pl
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Wahania pogody i fale upałów. Jak wpływają na
zdrowie?
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Omdlenia i złe samopoczucie – tego możemy spodziewać się w najbliższych dniach w związku ze zmianami pogody. Nad
województwo lubelskie nadciąga też pierwsza fala upałów. Będzie gorąco nie tylko w dzień, ale i w nocy, a biomet będzie
niekorzystny. Najgorzej pogodę będą znosić osoby obciążone chorobami kardiologicznymi, ale także dzieci czy meteopaci. Wzrost
interwencji spowodowany wahaniami pogody notują już ratownicy medyczni i przypominają o tym, jak chronić się przed wysokimi
temperaturami.

– Skutki zmian pogody to zazwyczaj bóle reumatyczne, bóle głowy, niewyspanie czy złe samopoczucie – przyznają mieszkańcy
Lublina. – Czuję ból w kolanach, może to przez pogodę. Ja jestem zimnolubnym człowiekiem. Dzisiaj czuję się trochę zmęczony, ale
staram się jakoś wytrzymywać, jakoś się schłodzić. Czuję ogólne osłabienie. To raczej kwestia bólu głowy i tego, że ciężej jest
wstać, takie ociężenie. 

Upalne dni na Lubelszczyźnie

Pogoda w regionie w najbliższych dniach nie będzie sprzyjała dobremu samopoczuciu.

– W województwie lubelskim w najbliższym czasie będzie naprawdę bardzo ciepło, wręcz upalnie – mówi Grzegorz Walijewski,
rzecznik prasowy Instytutu Meteorologii i Gospodarki Wodnej – Państwowego Instytutu Badawczego. – Temperatura maksymalna
na Lubelszczyźnie to nawet 32 stopnie Celsjusza. Oprócz wysokiej wartości w dzień, możemy spodziewać się również bardzo
wysokiej temperatury w nocy, do 17-19 stopni. Upał to tzw. duży wydatek energetyczny i duży stres termiczny dla naszego
organizmu. W konsekwencji możemy czuć się źle, możemy czuć się zmęczeni. Będziemy tracić dużo wody, a więc możemy nawet
być niewyspani, odczuwać pewne bóle. Samopoczucie będzie raczej słabe, biomet będzie niekorzystny.

CZYTAJ: Kardiolog: dla zdrowia serca najlepiej wcale nie pić alkoholu

Więcej interwencji medycznych

Interwencje medyczne związane z pogodą w ostatnim czasie można podzielić na dwa rodzaje.

– Jedne spowodowane są stricte upałami – wskazuje główny koordynator medyczny Wojewódzkiego Pogotowia Ratunkowego w
Lublinie, Jakub Stańczyk. – Tutaj pierwsze interwencje są najczęściej wskutek odwodnienia, to zasłabnięcia z tym związane. A
drugie interwencje są z powodu wahań pogody, czyli wahania ciśnienia atmosferycznego i naszego ciśnienia tętniczego krwi.  W
skrajnych przypadkach te zwyżki ciśnienia mogą doprowadzić do udarów niedokrwiennych mózgu. Spadki ciśnienia będą prowadziły
do omdleń, zasłabnięć. Do takich zdarzeń pogotowie ratunkowe najczęściej wyjeżdża w ostatnich dniach. Głównie chodzi o
pacjentów obciążonych kardiologicznie, z niewydolnością krążenia, w stanach po zawale serca, gdzie to serce jest najbardziej
obciążone. Do tego dochodzi wiek pacjenta. Ci najbardziej wiekowi i najmłodsi pacjenci są najbardziej narażeni na wahania
temperatury, odwodnienie.

Czy nasze mieszkania są odpowiednie na upały?

Budownictwo w naszym kraju wciąż nie jest przystosowane do obecnych norm klimatycznych.

– Do tych gwałtowniejszych zjawisk absolutnie nie jesteśmy przygotowani – mówi dr Agnieszka Krzyżewska z Katedry Hydrologii i
Klimatologii UMCS. – Jeżeli chodzi chociażby o falę upałów, w budownictwie wciąż obowiązują normy klimatyczne, które zostały
wyznaczone w latach 60.-70. My też nie jesteśmy przystosowani do takich wysokich temperatur. Jeżeli mamy bardzo wysokie
temperatury, to żeby się ochłodzić, powinniśmy poprzebywać przynajmniej te parę godzin w klimatyzowanym pomieszczeniu, a w ilu
procentach mieszkań w Lublinie mamy klimatyzację? W bardzo, bardzo niewielu.

O czym pamiętać podczas upałów?

W upały warto pamiętać o paru zasadach, by uniknąć negatywnych skutków dla zdrowia.

– Musimy uważać na słońce w szczycie jego operowania, czyli w godzinach południowych – zaznacza Jakub Stańczyk. – Jeśli
mamy wyjść na zewnątrz załatwiać jakieś rzeczy, to zróbmy to z rana, kiedy słońce jeszcze tak nie doskwiera, nie ma takich
skrajnych temperatur. Unikajmy bezpośredniego narażenia na słońce, miejmy przy sobie wodę i nakrycie głowy. Słońce operujące w
godzinach południowych bardzo szybko uszkadza też naszą skórę. Warto zaopatrzyć się w kremy z �ltrem.

Medycy przypominają również, że w taką pogodę nie można zostawiać dzieci ani zwierząt w autach. Temperatura w samochodzie w
ciągu kilku minut wzrasta nawet do 70 stopni Celsjusza, co jest bezpośrednim zagrożeniem dla zdrowia czy życia. A przypomnijmy,
że na jutro IMGW wydał ostrzeżenie dla południowej części regionu przed upałami, w środę będą one obejmowały całe
województwo lubelskie.

RyK / opr. WM

Fot. pexels.com

Wahania pogody i fale upałów. Jak wpływają na zdrowie?
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Jan Zandecki nowym zawodnikiem
Akademii Zamojskiej



W garażu drukowali banery polityków
PiS? Jest nowy trop



29.05.2024 Pogotowie radiowe

Piłkarze Avii Świdnik z Wojewódzkim
Pucharem Polski



Żużlowe Grand Prix Czech. Pojedzie 4
żużlowców Motoru



Burze nie wyrządziły większych szkód. 11
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15. dzień studenckiej okupacji na UWr. "W
myśl rektora uniwersytet ma być milczący,
pusty i bierny"
KONFLIKT PALESTYŃSKO-IZRAELSKI 17.06.2024, 17:12

Karolina Kozakiewicz
Strajk okupacyjny w Instytucie Kulturoznawstwa Uniwersytetu 
Pietrzyk / Agencja Wyborcza.pl)
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KONFLIKT
PALESTYŃSKO-
IZRAELSKI

ROBERT OLKIEWICZ

STRAJK STUDENTÓW

UNIWERSYTET
WROCŁAWSKI

S tudenci nadal nie otrzymali jasnego stanowiska rektora
Uniwersytetu Wrocławskiego i wciąż czekają na

wytłumaczenie, dlaczego bierność w obliczu ludobójstwa
miałaby być najlepszym wyjściem - skarżą się propalestyńscy
organizatorzy strajku, którzy od dwóch tygodni okupują
budynek Instytutu Kulturoznawstwa.

Studenci okupują budynek Kulturoznawstwa przy ul. Szewskiej, bo

ich zdaniem rektor Uniwersytetu Wrocławskiego powinien potępić

atak na Strefę Gazy i zerwać współpracę z uczelniami czy firmami z

Izraela. 

- Rektor wielokrotnie odmawiał udziału w negocjacjach. W mieście

spotkań do spotkania nie doszło — studentki i studenci nadal nie

otrzymali jasnego stanowiska rektora i wciąż czekają na

wytłumaczenie, dlaczego bierność w obliczu ludobójstwa miałaby być

najlepszym wyjściem — podsumowują dwa tygodnie okupacji

studenci. 
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Reklamy 

Nie wyświetlaj tej reklamy Dlaczego ta reklama? 

Konflikt izraelsko-palestyński. Strajk okupacyjny na
Uniwersytecie Wrocławskim trwa

W ciągu tych dni zorganizowali szereg zajęć, warsztatów, wykładów i

spotkań. W zeszłym tygodniu zrobili  dzień kultury palestyńskiej, w

weekendy przeszli w marszu dla Gazy. 

- Spisaliśmy zasady pokojowego protestu okupacyjnego oraz

nieustannie wysyłaliśmy maile do rektora z prośbą o rozpoczęcie

rozmów. Chcemy wyjaśnić, dlaczego protestujemy i dlaczego nasze

postulaty są ważne dla nas oraz dla Uniwersytetu Wrocławskiego. W

odpowiedzi otrzymaliśmy jedynie maile, pisma dostarczane przez

gońców oraz milczenie, które wydaje się być częścią strategii władz

uczelni. Jest nią zastraszanie na temat rzekomej nielegalności

naszego protestu, grożenie koniecznością zakończenia okupacji,

wzywanie do odwoływania zaplanowanych wykładów i spotkań —

oceniają strajkujący studenci. 

Studenci okupują
budynek Uniwersytetu
Wrocławskiego od 11 dni.
"Chcemy rozmawiać, ale
rektor nas nie zaprasza"

ZAPISZ NA PÓŹNIEJ

Chodzi o niedopuszczenie do przeprowadzenia zajęć zaplanowanych

na 5 czerwca, które miały się odbyć w jednej z sal, które okupują

studenci. W związku ze złamaniem zasad strajku rektor Robert
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Olkiewicz stwierdził, że okupacja pomieszczeń odbywa się z

naruszeniem ustawy. Wezwał uczestników akcji do zakończenia

strajku. Studenci zaprzeczają jednak, jakoby miało dojść do złamania

zasad, a zajęcia miały się normalnie odbyć. 

PRZECZYTAJ: Studenci okupujący budynek UWr: Rektor

Olkiewicz kłamie, że złamaliśmy zasady strajku

- W myśl rektora UWr uniwersytet ma być milczący, pusty i bierny.

My myślimy inaczej. Dlatego chcemy jasno zaznaczyć, że z Szewskiej

50/51 się nie ruszamy. Rośniemy w siłę i czekamy na negocjacje,

ponieważ tylko one mogą pomóc w realizacji naszych postulatów i

zakończeniu okupacji — zapowiadają studenci. 

Zaostrza się propalestyński protest studentów

Newsletter Świat w 5
minut
Błyskawiczny przegląd wydarzeń
ze świata, o których trzeba
wiedzieć.

Pole e-mail jest wymagane!

ZAPISZ MNIE

Zobacz przykładowy newsletter

Strajki trwają również w innych miastach akademickich w Polsce.

Najpierw zastrajkowali studenci w Krakowie, którzy zaczęli

okupować jeden z budynków Uniwersytetu Jagiellońskiego. Później

protest rozpoczęli żacy Uniwersytetu Warszawskiego — rozłożyli

namioty w Parku Autonomia przy Nowym Świecie i zapowiedzieli, że

zostaną tam "do skutku". Strajk się zaostrzył, gdy studenci UW

przenieśli protest okupacyjny na kampus główny uczelni.

Zablokowali bramy, odpalili świece dymne, weszli też do budynku

Audytorium Maximum i przerwali wykład.
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Reklamy 

Nie wyświetlaj tej reklamy Dlaczego ta reklama? 

Administratorem danych osobowych
podanych przy zapisaniu się na newsletter
jest Wyborcza sp. z o.o. z siedzibą w…
Więcej
Regulamin Usługi Newsletterów

R E K L A M

https://wroclaw.wyborcza.pl/wroclaw/7,35771,31044921,rektor-uwr-chce-zeby-tudenci-zakonczyli-strajk-bo-zlamali.html?_gl=1*h5bttk*_gcl_aw*R0NMLjE3MTgyODY4ODMuQ2p3S0NBancxN3F2QmhCckVpd0ExclU5dzV3M2M4czZtWDYwbUxIVElIWUxkSzJPZDFwOXJRZHMtbmM2U1liSnpLUFdkX09yTkZHcjZ4b0NRdDBRQXZEX0J3RQ..*_gcl_au*MTg0NjE1NDYxNS4xNzE3NzA0NTgx*_ga*MTk1MjQxOTAyNi4xNzA5OTA3NzU3*_ga_6R71ZMJ3KN*MTcxODI4Njg2OS4xMjguMS4xNzE4Mjg2OTIyLjAuMC4w&_ga=2.73470354.1657045084.1718271615-1952419026.1709907757&_gac=1.120122874.1718286869.CjwKCAjw17qvBhBrEiwA1rU9w5w3c8s6mX60mLHTIHYLdK2Od1p9rQds-nc6SYbJzKPWd_OrNFGr6xoCQt0QAvD_BwE#S.embed_link-K.C-B.1-L.1.zw
https://wroclaw.wyborcza.pl/wroclaw/7,35771,31044921,rektor-uwr-chce-zeby-tudenci-zakonczyli-strajk-bo-zlamali.html?_gl=1*h5bttk*_gcl_aw*R0NMLjE3MTgyODY4ODMuQ2p3S0NBancxN3F2QmhCckVpd0ExclU5dzV3M2M4czZtWDYwbUxIVElIWUxkSzJPZDFwOXJRZHMtbmM2U1liSnpLUFdkX09yTkZHcjZ4b0NRdDBRQXZEX0J3RQ..*_gcl_au*MTg0NjE1NDYxNS4xNzE3NzA0NTgx*_ga*MTk1MjQxOTAyNi4xNzA5OTA3NzU3*_ga_6R71ZMJ3KN*MTcxODI4Njg2OS4xMjguMS4xNzE4Mjg2OTIyLjAuMC4w&_ga=2.73470354.1657045084.1718271615-1952419026.1709907757&_gac=1.120122874.1718286869.CjwKCAjw17qvBhBrEiwA1rU9w5w3c8s6mX60mLHTIHYLdK2Od1p9rQds-nc6SYbJzKPWd_OrNFGr6xoCQt0QAvD_BwE#S.embed_link-K.C-B.1-L.1.zw
http://s.enewsletter.pl/do/451/showLastNewsletter/166
https://adclick.g.doubleclick.net/pcs/click?xai=AKAOjsvV3DnoAXlN42_hK0ZGbazR_aedJ4iIQa1eNLWkooUIt0kOJ7qHaPDvZxpZGm-GcKt6wTMyo2BCLUiwSnEIjvzf6kXOnafHw5mGcJ4FwchbGJQ7UV0YzBeTxIIzfusRzTuQOUhFhi3O0ABYSrEBhuBAZm98np95TB8v0m8wxA_Rvs1uc5tN2713zIrIkjknSzcQjNgU7-sS2p1EIThitvdiOaL-zyQPE_PlSVnsskLYBWI9B1XGO1fvyA04xH0LaWnkiDJVpKzka6jzGYDyLQvsKPn5F1R7tWr2fHTSkLy3_NfKVVskGWsMP2DwAUq1XwW9Wr6ffimZEu84WtJ4fvqG0jHl5Hx-DYfHfWNTw1kMY7w0VNXnnY-GdzRUzQDt86uihBFysr5YS1L3EyFI0TQ4PWR3tdfglX3yXoUyIKYnVIF_Ayr7OB4F7PY&sai=AMfl-YTID_eFTqfbgBbAGu-kAAlKEdh7KI5IxN-onK8GoGn6LmB7xfCtWU2u8oTpNJz5HBSeTz3w7ypn6w9VJY5Vw71TeUrOc2e2M2CoRqwZ7aOopooLRTOCRhPpUp-E8A&sig=Cg0ArKJSzA5gMqizA2fZEAE&fbs_aeid=%5Bgw_fbsaeid%5D&urlfix=1&adurl=https://ad.doubleclick.net/ddm/trackclk/N526601.164628WYBORCZA.PL/B32173335.396537012;dc_trk_aid=588042820;dc_trk_cid=192891246;dc_lat=;dc_rdid=;tag_for_child_directed_treatment=;tfua=;ltd=;dc_tdv=1
https://adclick.g.doubleclick.net/pcs/click?xai=AKAOjsvV3DnoAXlN42_hK0ZGbazR_aedJ4iIQa1eNLWkooUIt0kOJ7qHaPDvZxpZGm-GcKt6wTMyo2BCLUiwSnEIjvzf6kXOnafHw5mGcJ4FwchbGJQ7UV0YzBeTxIIzfusRzTuQOUhFhi3O0ABYSrEBhuBAZm98np95TB8v0m8wxA_Rvs1uc5tN2713zIrIkjknSzcQjNgU7-sS2p1EIThitvdiOaL-zyQPE_PlSVnsskLYBWI9B1XGO1fvyA04xH0LaWnkiDJVpKzka6jzGYDyLQvsKPn5F1R7tWr2fHTSkLy3_NfKVVskGWsMP2DwAUq1XwW9Wr6ffimZEu84WtJ4fvqG0jHl5Hx-DYfHfWNTw1kMY7w0VNXnnY-GdzRUzQDt86uihBFysr5YS1L3EyFI0TQ4PWR3tdfglX3yXoUyIKYnVIF_Ayr7OB4F7PY&sai=AMfl-YTID_eFTqfbgBbAGu-kAAlKEdh7KI5IxN-onK8GoGn6LmB7xfCtWU2u8oTpNJz5HBSeTz3w7ypn6w9VJY5Vw71TeUrOc2e2M2CoRqwZ7aOopooLRTOCRhPpUp-E8A&sig=Cg0ArKJSzA5gMqizA2fZEAE&fbs_aeid=%5Bgw_fbsaeid%5D&urlfix=1&adurl=https://ad.doubleclick.net/ddm/trackclk/N526601.164628WYBORCZA.PL/B32173335.396537012;dc_trk_aid=588042820;dc_trk_cid=192891246;dc_lat=;dc_rdid=;tag_for_child_directed_treatment=;tfua=;ltd=;dc_tdv=1
https://adssettings.google.com/whythisad?source=display&reasons=AUpiJ5Sw94unlXeyZ8cP8C96VegMvo0AlYKlfhXNZxmTewh_rHb9fYJJR8rgBWukQVBrXJYKBn3TE-7ZhtMvBkzOfE4-dzv4TOzvpw446wxwuEki8CNbwYt-SaLrdda53uhO0vvE8FLvc9p3KmXm0hsEyzTjmD9F_w5JM3170ROMVMpwFRqSD4V82dy4b80k80i12ot5naDLs-zKhORNaSZg1n0p2-G2_GU5WucA6WlbLGMflcfb-99Vr8F6pungqKJcDGiDc2indoI0oUF5Z-77X4j56-0go57_h5Lwg5_e5WVjPOQZR86ewog5DOkmvxh3cFmKqP4vkvaeyCPvJW37DldfB6Fp1vIWi7DjumMPKaUZ8T5N1y7CzVH5A9GJbrj7BqBfe2ANJCtyDIONDLl_NY8HBMfV94u-Cj22gTjTfksFl3zbg9OyYQTbZEu1xxqfyh0wunWv4AVVgKBTwGXnXGoX8DNlCQt4KWbTxhD_JtTKYGmafG0fR9EUKkt_q8O_J4heeqCS2RBOEROKcHfl6EFySK_HzoaLBVdn0lu2_MyhMDVose3VXtdudMbLGSVp7bWNPezBMw-XxfKYw9BaI-eW4Jfw3TH0SUV-1hGK86VTk-OXz-gEbMeAmofDdjX5r9NC4Z8LWzqdnqG_S5Dvd1iU_xgTwFDQ4-6AvSBXQ1BuMVa8QNyae5_AhdO00Qvj7NaA1Swl19B_yB1jfD_8o5ES7LpmVMsw4SwC6YZ17nK08nB0TVN71FLm-YmU-rX4ETvSnZaq1z_VuVEFeYWFyU4cxBQNLcKOkQRvb4dRvWuWxe-2uURf33PNWXkKA-58KtQNQHrLnu8mb61-Hhz_ovX_cfMO2opeopS3IS2hkH_zGszRafM84Bw7D-l0uCbrwJU6RyILXKX7nyjPI4HnsjeI4y9LPsmzzkkr1XoTXosBYB-PQynzihdToYdfv0Jvbjy3J_X_9B0UInT3z8cIbrhm66IlS-NvvrI86b1qAmR_oyyb1c8BGF0urrPxQ_dDQy0urdGGNyTRQG_mK26DYHE6J6tRyhrQAk47Bs54CMwxHP0ITYqu1nx1neQJ-v2zVY1ZqG1Au57HLCvB9DM9MCpkJ1G746y1ak0UkDIZ9iB7xr7UNlPkv2cLZWwZSoeZxcxfbRvF0PvnTR1L6cASM3JkmX3JO2YgxXwfzHDGcLSX17t9Hg8-n9GMaKYqYB-qt0PkNxH2dX2HvTkamUul1w2YhMVcrjOBgNXH1qMWsYseB4HRuAFNbEzXonpwpup7lXKCjQL1AkLE3keCq879oB6zRCgBVipCuAM63KCBScM&opi=122715837
https://wyborcza.pl/aliasy/pub/regulaminUslugiNewsletterow


PRZECZYTAJ: Zaostrza się propalestyński protest

studentów na UW. Bramy na uczelnię zablokowane,

płonęły świece dymne

Studenci UWr protestują pokojowo. Zanim jednak zdecydowali się na

okupację budynku, spróbowali innego sposobu. Wezwali rektora w

liście otwartym do potępienia ataku na Gazę i zerwania jakiejkolwiek

współpracy z Izraelem.

Prof. Robert Olkiewicz miał im jednak odpowiedzieć, że jego

stanowisko jest tożsame z tym Konferencji Rektorów Uniwersytetów

Polskich (KRUP). Zaapelowali do władz i narodów krajów Izraela i

Palestyny o zakończenie krwawego konfliktu, który obecnie

przeradza się w rzeź cywilów dokonywaną zarówno w imieniu

państwa Izrael, jak i terrorystów z Hamasu.

Zapytaliśmy uczelnię, czy stanowisko to utrzymuje, czy studenci

strajkują nielegalnie i czy wypracowywane są nowe rozwiązania

zmierzające do zakończenia konfliktu między studentami a władzami

uczelni. Czekamy na odpowiedzi. 

ZAJRZYJ DO SCH
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Zaproś znajomych do dyskusji

Odblokuj dostęp do tekstu swoim znajomym

Ze schow

Uciekłam z synkiem przed
Barnevernet. "Żeby uwierzy
trzeba to przeżyć samemu"
BARNEVERNET
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Subwencja o 14,26% wyższa
niż przed rokiem

Ponad 17,8 mld zł wynosi tegoroczna subwencja
na utrzymanie potencjału dydaktycznego i
badawczego. To o 14,26% więcej niż przed
rokiem. Kwotę tę minister podzielił między 259
instytucji, w tym 64 publiczne uczelnie
akademickie, 31 publicznych uczelni
zawodowych, 6 uczelni kościelnych, 24
niepubliczne uczelnie akademickie, 67
instytutów naukowych Polskiej Akademii Nauk,
65 instytutów badawczych, Międzynarodowy
Instytut Biologii Molekularnej i Komórkowej oraz
Polską Akademię Umiejętności. 

W rozporządzeniu z 29 maja minister nauki określił pojemność tzw. tunelu, ograniczającego działanie algorytmu przy
ustalaniu wysokości subwencji na utrzymanie potencjału dydaktycznego i badawczego dla uczelni mu podległych oraz
instytutów PAN. W tym roku mieści się on w granicach 100–106 procent (w roku 2023 „tunel” był nieco węższy i wyniósł 101–
105 proc.). Oznacza to, że wartość subwencji dla danego podmiotu nie może być niższa niż 100 proc. subwencji
ubiegłorocznej, ani wyższa niż 106 procent. Wyjątkiem jest podmiot, który powstał w wyniku konsolidacji – taki może
otrzymać subwencję w wysokości 110 proc. tej, którą wyliczono osobno dla każdego z podmiotów skonsolidowanych. Na
razie nie ma podmiotu uprawnionego do zwiększenia subwencji do tego poziomu, jednak taki zapis w rozporządzeniu
potwierdza wyrażane przez ministra Dariusza Wieczorka poparcie Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa Wyższego dla tego typu
inicjatyw.

Komunikat o wysokości subwencji na utrzymanie potencjału dydaktycznego i potencjału badawczego resort ogłosił 14
czerwca, czyli dokładnie tak, jak rok temu. Tym razem łączna wysokość subwencji wyniosła 17 878 711 000 zł. Podzielono tę
kwotę między 259 instytucji (252 w ub.r.), w tym 64 publiczne uczelnie akademickie (w tym 9 laureatów konkursu IDUB), 31
publicznych uczelni zawodowych (w tym kilka, które są akademiami, ale wyraziły wolę pozostania w tej grupie), 6 uczelni
kościelnych (w tym 5 akademickich i 1 zawodowej), 24 niepubliczne uczelnie akademickie, 67 instytutów naukowych Polskiej
Akademii Nauk (68 w ub.r.), 65 instytutów badawczych, Międzynarodowy Instytut Biologii Molekularnej i Komórkowej oraz
Polską Akademię Umiejętności. W stosunku do ubiegłorocznej subwencji w wysokości 15 647 866 000 zł, tegoroczna jest
wyższa o 2 230 845 000 zł, czyli o 14,26%.

Należy zauważyć, że wcześniej minister nauki przyznał zwiększenia subwencji w celu zapowiadanego od samego początku
wzrostu wynagrodzeń o 30 proc. dla nauczycieli akademickich i 20 proc. dla pozostałych pracowników instytucji
naukowych. Komunikat na ten temat dotyczący 93 uczelni publicznych i 6 kościelnych ukazał się 23 lutego. Instytuty PAN
stosowny komunikat – po długich negocjacjach, zakończonych wzrostem dodatku o 10 mln zł – otrzymały 30 kwietnia. W
międzyczasie, 7 marca, opublikowano komunikat o dodatkowej subwencji dla drugiej dziesiątki uczelni z konkursu IDUB (w
tym wypadku na liście znalazły się też 3 uniwersytety medyczne). Kolejne zwiększenie dla 11 uczelni, które obecnie spełniają
kryteria przystąpienia do konkursu IDUB opublikowano 17 maja. A 31 maja minister opublikował komunikat o zwiększeniu
subwencji dla 9 niepublicznych uczelni akademickich. Łącznie w tych pięciu komunikatach przyznano uczelniom i
instytutom PAN 4 032 009 564 zł. Zatem MNiSW do połowy czerwca przeznaczyło na subwencje dla instytucji naukowych 21
910 720 564 zł. Takiego poziomu subwencja na utrzymanie potencjału naukowego i dydaktycznego dotychczas jeszcze
nigdy nie osiągnęła!

Warto wskazać największych beneficjentów, bo złamano w tym roku mityczną barierę miliarda złotych dla jednej uczelni.
Faktycznie podobna sytuacja miała miejsce już wcześniej, ale dotyczyła sytuacji subwencji ze zwiększeniami. W tym roku
jednak w komunikacie podstawowym (z 14 czerwca) dwóm uniwersytetom: Warszawskiemu i Jagiellońskiemu przyznano
ponad 1 mld zł subwencji. Uniwersytet Jagielloński w Krakowie otrzymał 1 131 900,5 zł, a Uniwersytet Warszawski – 1 011 083,4
zł. Oczywiście, obie te uczelnie otrzymały też najwyższe dodatki na wzrost wynagrodzeń, odpowiednio: 251 925 000,00 zł i 244
241 900,00 zł. Zatem miliardowa subwencja stała się faktem i to od razu z przytupem. Biorąc pod uwagę to, że każdy z tych
uniwersytetów otrzyma znaczącą kwotę (zapewne w papierach wartościowych) z racji udziału w IDUB oraz po około 200
mln zł w postaci grantów Narodowego Centrum Nauki, można z niemal stuprocentową pewnością zaryzykować
stwierdzenie, iż dostaną w tym roku z budżetu państwa po ok. 1,5 miliarda złotych.

W tym roku jako pierwszy całkowitą wysokość subwencji dla podległych sobie uczelni artystycznych określił minister kultury
i dziedzictwa narodowego. Na podstawie komunikatu z 19 marca, 19 uczelni artystycznych otrzyma w 2024 roku niemal
999,5 mln zł. W stosunku do roku ubiegłego subwencja wzrośnie o 189,6 mln zł, czyli o ponad 23 proc. (w stosunku do
subwencji pierwotnej w roku 2023, której wysokość wyniosła 809,9 mln zł). Dostaną one także 16,9 mln zł dotacji na
działalność kulturalną – to tyle samo, co w roku 2023, ale także w 2022. Minister kultury nie wydał w tym roku żadnego
komunikatu o zwiększeniu subwencji.

Minister zdrowia ogłosił wysokość subwencji dla podległych sobie 9 uczelni medycznych 31 maja. Podstawowa subwencja
wyniosła 2 mld 355 mln zł, ale w tym samym rozporządzeniu minister ogłosił zwiększenie subwencji o niemal 40 mln zł, co
dało 2 mld 389 mln zł. Należy jednak pamiętać, że 4 kwietnia minister zdrowia przyznał swoim 9 uczelniom 471 mln zł na
podwyżki płac. Oznacza to, że do tej pory uniwersytety medyczne otrzymały w 2024 roku 2 mld 860 mln zł subwencji na
utrzymanie i rozwój potencjału dydaktycznego i naukowego.

Piotr Kieraciński

Szczegółowe omówienie subwencji dla instytucji naukowych na rok 2024 wraz z obszernym komentarzem ukaże się w
czerwcowym numerze FA
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Dziekani i dyrektorzy jednostek UW apelują o
kierowanie protestów do właściwych adresatów

17.06.2024 aktualizacja: 17.06.2024 2 minuty czytania

Warszawa, 14.06.2024. Patrol policji przed zamkniętym wejściem na teren Kampusu Głównego UW. PAP/Radek Pietruszka

Protesty powinny być skierowane do właściwych adresatów, a przy ich
wyrażaniu nie wolno stosować przemocy - napisali w liście do społeczności
Uniwersytetu Warszawskiego dziekani i dyrektorzy jednostek UW.

W środę 12 czerwca na prośbę rektora Alojzego Z. Nowaka na kampusie UW
interweniowała policja w związku z protestem studentów w obronie Palestyny.

Dziekani i dyrektorzy jednostek uczelni napisali w poniedziałkowym liście, że
przemoc w każdej formie, wywoływanie konfliktów, eskalowanie agresji, w
wyniku której giną ludzie, to zjawiska, które należy potępić. "Wrażliwość
społeczna na krzywdy i solidarność z ofiarami łączy nas wszystkich. Dobrze
się stało, że wiele środowisk akademickich, a zwłaszcza Studenci i Studentki,
podziela te postawy! Popieramy prawo do pokojowego wyrażania sprzeciwu i
manifestowania swoich poglądów" - podkreślili.

Zastrzegli jednak, że wrażliwość na krzywdy i solidarność ze ofiarami
konfliktów pozostaje w sprzeczności z niegodnymi działaniami. "Protesty
powinny być skierowane do właściwych adresatów, a przy ich wyrażaniu nie
wolno stosować przemocy. Przemoc przecież jest godna potępienia. Rektor
Uniwersytetu Warszawskiego nie jest stroną konfliktu toczącego się obecnie
na Bliskim Wschodzie. Przeciwstawiamy się temu, aby utożsamiać brak
spełnienia przez niego postulatów osób protestujących z akceptacją działań
wojennych!" - napisali.

Wyrazili "pełne poparcie" dla działań rektora - "mających na celu zapewnienie
bezpiecznych warunków pracy i studiowania".

W piątek list poparcia opublikowali również pracownicy Pałacu
Kazimierzowskiego - siedziby Rektoratu UW, która 12 czerwca znalazła się w
centrum wydarzeń. "My, pracownicy Pałacu Kazimierzowskiego, będący 12
czerwca bezpośrednimi świadkami agresji protestujących, a nawet
zakładnikami i ofiarami ich fizycznej i słownej napaści na nas, wyrażamy pełne
poparcie dla działań przywracających porządek na Uniwersytecie
Warszawskim" - napisali.

"Do tej pory uniwersytet był miejscem przyjaznym, bezpiecznym, był po
prostu dobrym miejscem pracy. Nikt z nas nie zakładał nawet w
najczarniejszych myślach, że dotknie nas zachowanie agresywne,
nieakceptowalne, godzące w naszą wolność, w naszą nietykalność. Strach,
przerażenie, obawa, łzy, pytania o to, co się jeszcze może stać i kiedy w
końcu nas wypuszczą – my to przeżyliśmy i dziś wyrażamy zdziwienie, że
ktokolwiek może usprawiedliwiać zachowania agresywne. Wyrażamy
zdziwienie, że ktoś, kto, nie mając wiedzy o tym, co działo się w budynku
Rektoratu, negatywnie ocenia wezwanie policji i zaprowadzenie porządku" -
podkreślili.

Oświadczyli, że to oni jako pierwsi domagali się interwencji policji.

"To my w pierwszej kolejności domagaliśmy się zdecydowanej interwencji. To
my chcieliśmy zakończyć ten koszmar. To my chcieliśmy wrócić do rodzin,
odebrać dzieci z przedszkoli i szkół. To my postulowaliśmy o wezwanie policji.
W pełni popieramy decyzję rektora, zdając sobie sprawę, że nie była łatwa i
skutkowała medialno-polityczną awanturą. Jesteśmy wdzięczni, że wygrało
myślenie o osobach zagrożonych, a nie o konsekwencjach medialnych" -
napisali.�PAP�

bar/ zan/

uw protest studenci policja

Fundacja PAP zezwala na bezpłatny przedruk artykułów z Serwisu
Nauka w Polsce pod warunkiem mailowego poinformowania nas raz w
miesiącu o fakcie korzystania z serwisu oraz podania źródła artykułu.
W portalach i serwisach internetowych prosimy o zamieszczenie
podlinkowanego adresu: Źródło: naukawpolsce.pl, a w czasopismach
adnotacji: Źródło: Serwis Nauka w Polsce - naukawpolsce.pl.
Powyższe zezwolenie nie dotyczy: informacji z kategorii "Świat" oraz
wszelkich fotografii i materiałów wideo.

Czytaj także

Przed dodaniem komentarza prosimy o zapoznanie z Regulaminem forum
serwisu Nauka w Polsce.

N E W S L E T T E R Zapraszamy do zapisania się do naszego newslettera

E-mail

Podaj swój email

Akceptuje regulamin i wyrażam zgodę naprzetwarzanie powyższych danych
osobowych w celu otrzymywania newslettera.
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Prof. Mężyk: mniej sztywności, więcej
elastyczności – tak chcą studiować
młodzi ludzie

Uniwersytet Oksfordzki/ Polsko-
brytyjskie debaty o roli liderów
akademickich

Najpopularniejsze Kraj Świat

Gdula: stworzyliśmy system, w
którym wiele osób traci pasję do
nauki

Prof. Parczewski: przewlekła borelioza
nie istnieje

Zdjęcie zorzy nad Śnieżką fotografią
dnia NASA z 12 czerwca

Prof. Kotowski: prawo o odbudowie
zasobów przyrodniczych nie jest
sprzeczne z interesami rolników

Polacy odkryli w Czulicach grób dwójki
dzieci z czasów Wędrówek Ludów

Podobne

Rada Uczelni UW poparła działania
rektora Alojzego Nowaka

Protest studentów UW - 32 osobom
wystawiono wezwanie dot.
naruszenia miru domowego

Prawnik: rektor UW powinien
wyjaśnić, jakie działania podjął
przed wezwaniem policji

Archeolodzy z UW
odkryli rytualne
stanowisko Celtów na
Kujawach
Rytualne stanowisko Celtów
odkryli w jednym z kujawskich
jezior archeolodzy z Uniwersytetu
Warszawskiego. W trakcie badań
podwodnych odnaleziono
kilkanaście przedmiotów
będących dziełem celtyckich
kowali.
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Badaczka z AGH w Komitecie Sterującym
ICF-BSE

Prof. Elżbieta Pamuła z Akademii Górniczo-Hutniczej w Krakowie
została wybrana do Komitetu Sterującego The International College
of Fellows of the Biomaterials Science and Engineering. To
organizacja promująca inicjatywy z zakresu inżynierii biomateriałów.

The International College of Fellows of the Biomaterials Science and
Engineering (ICF-BSE) został powołany w 1992 roku. Zrzesza osoby,
którym International Union of Societies for Biomaterials Science and
Engineering (IUSBSE) przyznała honorowy tytuł Fellow Biomaterials
Science and Engineering (FBSE). To najbardziej prestiżowe wyróżnienie,
jakie może otrzymać naukowiec zajmujący się biomateriałami.
Potwierdza jego osiągnięcia w tej dziedzinie, a także wysoką pozycję
naukową i zawodową. Obecnie ICF-BSE liczy około 300 członków. Misją
organizacji jest zapewnienie odpowiedniej platformy do dyskusji i
interakcji pomiędzy wszystkimi członkami w kwestiach związanych ze

współpracą naukową, wymianą międzynarodową oraz wspieraniem inicjatyw promujących inżynierię biomateriałów.

Do Komitetu Sterującego ICF-BSE na kadencję 2024–2028, jako jedną z ośmiu osób, wybrano prof. Elżbietę Pamułę z Katedry
Biomateriałów i Kompozytów na Wydziale Inżynierii Materiałowej i Ceramiki Akademii Górniczo-Hutniczej w Krakowie. W
gremium tym będzie pełnić funkcję Sekretarza.

Przyznam się, że zostałam zaproszona do złożenia aplikacji, ale niezbyt wierzyłam, że mogę uzyskać
wystarczające poparcie. Już samą nominację uznałam za zaszczyt, a znalezienie się w gronie ośmiu wybranych
osób było dla mnie ogromnym wyróżnieniem. W Komitecie Sterującym będę pracowała nad wzmocnieniem
kontaktów i współpracy interdyscyplinarnej między członkami ICF-BSE z różnych ośrodków, krajów i kontynentów
– mówi prof. Elżbieta Pamuła.

Jest specjalistką w zakresie inżynierii materiałowej i inżynierii biomedycznej. Całą swoją zawodową karierę związała z
Akademią Górniczo-Hutniczą w Krakowie, gdzie wraz z zespołem zajmuje się wchłanialnymi biomateriałami polimerowymi i
kompozytowymi, rusztowaniami i matrycami dla inżynierii tkankowej i medycyny regeneracyjnej oraz systemami
dostarczania leków (m.in. opartymi na hydrożelach, mikrocząstkach polimerowych i tłuszczowych oraz nanocząstkach
superparamagnetycznych). Pracuje także nad modyfikacją powierzchni biomateriałów za pomocą metod fizycznych i
chemicznych.

Ma na koncie ponad 400 publikacji, w tym około 150 artykułów, oraz 10 patentów. Od 2016 roku pełni funkcję prezesa
Polskiego Stowarzyszenia Biomateriałów. Od 2005 roku jest członkiem Europejskiego Towarzystwa Biomateriałów (od 2023 r.
w Zarządzie). Zasiada w panelach oceniających projekty badawcze, m.in. w European Research Council.

Tytuły FBSE przyznawane są dożywotnio w czasie ceremonii otwarcia Światowego Kongresu Biomateriałów (World
Biomaterials Congress, WBC), odbywającego się raz na cztery lata. Kandydatów nominują stowarzyszenia biomateriałów
skupione w IUSBSE, np. europejskie, amerykańskie, australijskie, chińskie, japońskie. Co do zasady, tytuł FBSE może posiadać
nie więcej niż 10% aktywnych członków tych stowarzyszeń. W tym roku Kongres WBC odbył się pod koniec maja w Daegu
(Korea Płd.). Uczestniczyło w nim ponad 4 tys. delegatów z blisko 70 krajów, a tytułem FBSE uhonorowano 50 naukowców.

Do tej pory tytuł FBSE został przyznany trojgu polskim naukowcom: nieżyjącemu już prof. Janowi Chłopkowi z AGH w
Krakowie (2008), pionierowi badań nad biomateriałami kompozytowymi w naszym kraju; prof. Małgorzacie Lewandowskiej-
Szumieł z Warszawskiego Uniwersytetu Medycznego (2012) oraz prof. Elżbiecie Pamule z AGH w Krakowie (2020).
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Szef resortu nauki na Uniwersytecie
Opolskim: Chcemy przywrócić prestiż
polskich uczelni
 17.06.2024

Minister Dariusz Wieczorek spotkał się w Opolu z przedstawicielami władz uczelni oraz
studentami województwa opolskiego. To już przedostatnia w bieżącym roku akademickim
wizyta szefa resortu nauki w ramach zaplanowanego cyklu spotkań z przedstawicielami
środowiska akademickiego z różnych regionów Polski.

Zmiany w systemie szkolnictwa wyższego
Spotkania ze środowiskiem akademickim to ważny krok w kierunku wprowadzenia zmian w systemie
szkolnictwa wyższego w Polsce oraz poprawy jakości kształcenia. Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa
Wyższego nie tylko wsłuchuje się w głosy rektorów i studentów, ale także aktywnie angażuje się w
dialog, który ma na celu wprowadzenie realnych zmian. Tego rodzaju otwarte spotkania mogą
przyczynić się do bardziej efektywnej współpracy między resortem a uczelniami, co jest kluczowe dla
rozwoju nauki i szkolnictwa wyższego w naszym kraju.

- Jesteście piętnastym województwem, które odwiedzamy. Nasze spotkania to swego rodzaju
prekonsultacje przed złożeniem projektu nowelizacji ustawy o szkolnictwie wyższym. Wsłuchujemy
się w głosy środowiska, poznajemy jego oczekiwania, by wspólnie wypracować adekwatne
rozwiązania dla poprawy funkcjonowania uczelni w Polsce. Jakość nauczania jest dla ministerstwa
absolutnym priorytetem – mówił szef resortu nauki.

– Chcemy, by przedstawiciele uczelni publicznych i niepublicznych ze sobą rozmawiali i
współpracowali. Przed nami jest dużo wyzwań i planowanych zmian. Współpraca jest bardzo
potrzebna, aby wzmacniać polską naukę i zadbać o wzrost nakładów na badania i rozwój. Jeżeli nie
będzie wspólnego dialogu ze środowiskiem akademickim, to nam się to nie uda – dodał.

Najważniejsze zmiany w ustawie
Wśród najważniejszych obszarów wymagających zmiany w ustawie szef resortu nauki wymienił:
kwestie dotyczące jakości kształcenia, studia podyplomowe, system wyboru rektorów, stypendia oraz
podniesienie statusu doktorantów. Dyskutowano również o finansowaniu infrastruktury naukowo-
badawczej, procesie konsolidacji uczelni, promocji i rozwoju badań oraz pomocy psychologicznej.

– Chcemy poznać aktualne problemy uczelni oraz zacieśniać współpracę w każdym województwie.
Sprawy polskiej nauki powinny być priorytetem dla całej społeczności akademickiej. Musimy dbać
przede wszystkim o jakość kształcenia z myślą o dobru studentów. Nowa strategia ministerstwa
koncentruje się właśnie na tym zagadnieniu – mówił szef resortu nauki.

Wspieranie rozwoju studentów oraz kadry akademickiej
Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa Wyższego dąży do zapewnienia studentom jak najlepszych
warunków kształcenia. - Naszym priorytetem jest, aby młodzi ludzie mogli realizować swoje ambicje
naukowe i zawodowe w Polsce. Szukamy takich rozwiązań, aby studenci mieli możliwość jak
najlepszego kształcenia się w naszym kraju. To jest ten kierunek, który sobie dzisiaj zakładamy.
Dołożymy wszelkich starań, aby start dla młodych ludzi w dorosłość był łatwiejszy – mówił minister
Dariusz Wieczorek.

Podczas wizyty na Uniwersytecie Opolskim szef resortu nauki przypomniał również o wzroście
wynagrodzeń dla pracowników naukowych. - Ten skokowy wzrost wynagrodzeń na uczelniach dla
kadry akademickiej oraz administracyjnej pokazuje filozofię tego rządu. Jeżeli ci najlepsi mają
pozostawać na uczelniach, to muszą być też godnie wynagradzani – dodał.

Konsolidacja uczelni
Szef resortu nauki podkreślił, że w obliczu spadającej liczby studentów należy rozważyć łączenie
uczelni, aby podnieść jakość kształcenia. Zacieśnianie współpracy między uczelniami może
prowadzić do lepszego wykorzystania ich potencjału, zarówno kadrowego, jak i infrastrukturalnego.
Wspólne projekty badawcze, wymiana doświadczeń oraz inspirująca współpraca mogą znacząco
podnieść poziom kształcenia w Polsce, przyciągając jednocześnie talenty z całego świata. – Zależy
nam na tym, aby uczelnie łączyły się, tworząc większe ośrodki akademickie. To jest istotne również z
punktu widzenia pozyskiwania środków zewnętrznych. Naszą rolą jest tworzenie mechanizmów,
natomiast uczelnie same w tej sprawie będą podejmować decyzje. Jeśli decyzje o łączeniu uczelni się
pojawią, to będą to suwerenne decyzje senatów i rektorów – mówił minister Dariusz Wieczorek.

Promocja polskich uczelni za granicą
Działania resortu mają na celu nie tylko konsolidację uczelni, ale również promocję polskich uczelni
za granicą. - W strategii ministerstwa na to też zwracamy uwagę. Bardzo zależy nam na promocji
polskich uczelni za granicą, aby więcej studentów zagranicznych studiowało w Polsce. Wtedy również
przetrwamy ten kryzys demograficzny, przetrwamy ten trudny czas związany z tym, że ilość osób
studiujących w naszym kraju z roku na rok maleje. Zależy nam na tym, żeby kadry naukowe i uczelnie
się rozwijały. Chcemy, aby coraz więcej zagranicznych studentów wybierało Polskę jako miejsce
swoich studiów, co pomoże przywrócić prestiż polskich uczelni i środowiska akademickiego –
podkreślił minister Dariusz Wieczorek.

Spotkania ze środowiskiem akademickim w całym kraju
Minister Dariusz Wieczorek odwiedził Politechnikę Opolską w ramach cyklicznych spotkań ze
środowiskiem akademickim w całej Polsce. Dotychczas odwiedził takie miasta jak Szczecin, Łódź,
Płock, Wrocław, Bielsko-Biała, Katowice, Poznań, Lublin, Kraków, Białystok, Zielona Góra, Gdańsk,
Warszawa, Olsztyn i Rzeszów.
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Politechnika Lubelska łączy siły ze światowym
gigantem [ZDJĘCIA]

R E K L A M A
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Politechnika Lubelska łączy siły z jedną z największych �rm informatycznych na świecie – IBM. Współpraca zakłada szereg
przedsięwzięć, m.in. stworzenie centrum kompetencyjnego w nowym budynku IT Tower. Rektor uczelni profesor Zbigniew Pater
zapowiedział, że oprócz dydaktyki w nowej placówce będą rozwijane prace badawcze w zakresie informatyki, ukierunkowując się
przede wszystkim na zastosowania medyczne.

CZYTAJ: Walczą ze zmianami klimatu. Politechnika liderem międzynarodowego projektu

Wykładowcy i studenci będą mogli skorzystać także z ponad czterystu kursów w obszarze sztucznej inteligencji,
cyberbezpieczeństwa i analizy danych.

Amerykańska �rma IBM zajmuje się praktycznie każdym segmentem rynku informatycznego, poczynając od komputerów klasy
mainframe, a kończąc na nanotechnologii oraz komputerach kwantowych.

ZAlew / opr. PrzeG

Fot. Kazimierz Kożuch/ Politechnika Lubelska

Tagi:  ibm politechnika wspó łpraca
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Swift w Szkocji
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[WIDEO]

Bociany bohaterami Internetu. Zobacz
ptasie „reality show” [ZDJĘCIA, WIDEO]



Jens Stoltenberg: użycie przez Ukrainę
zachodniej broni przeciw Rosji nie
uczyni NATO stroną kon�iktu



Gość Radia Lublin: prof. Mirosław
Piotrowski



Eliminacje do Euro: polskie piłkarki
przegrały z Niemkami [ZDJĘCIA]



25.05.2024 Czas zuchwałych

Nauka dla postępu biologicznego.
Konferencja w Urszulinie
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Ważny krok w budowie IT Tower. Politechnika Lubelska
będzie współpracować z �rmą IBM

UDOSTĘPNIJ:2024-06-17

wid

Politechnika Lubelska podpisała dziś umowę z amerykańskim
gigantem informatycznym - �rmą IBM. Jak mówią władze uczelni to
ważny krok w budowie IT Tower - która ma się stać zapleczem
technicznym - dla nowych technologii i kształcenia polskich
naukowców.

Politechnika Lubelska rozpoczęła współpracę z jedną z najstarszych amerykańskich

�rm w branży informatycznej. Jak mówił rektor Politechniki Lubelskiej - prof.

Zbigniew Pater - taki partner jest niezbędny w realizacji jednego z najważniejszych

przedsięwzięć lubelskiej uczelni technicznej w ostatnich lat czyli - IT Tower

Już od października studenci a także pracownicy uczelni będą mogli korzystać z

zaplecza amerykańskiego giganta technologicznego. To między innymi różnego

rodzaju certy�kowane szkolenia i kursy w obszarze sztucznej inteligencji,

cyberbezpieczeństwa czy analizy danych, ale to nie wszystko..

Sama współpraca z amerykańską �rmą ma dać studentom Politechniki Lubelskiej

możliwość praktyk z najlepszymi specjalistami w dziedzinie IT. Oprócz tego władze

Politechniki mają nadzieję, że Amerykanie pomogą polskim naukowcom w pracach

nad rozwiązania cyfrowymi w kwestii ochrony zdrowia w naszym kraju

W drugiej połowie przyszłego roku akademickiego na Politechnice Lubelskiej ma

powstać specjalne laboratorium dedykowane współpracy z amerykańskim gigantem

technologicznym.
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Zbiory z biblioteki Katolickiego Uniwersytetu Lubelskiego tra�ą na prestiżową listę Krajową Pamięć Świata UNESCO. Dziś (17.06)
Naczelna Dyrekcja Archiwów Państwowych poinformowała, że na liście znajdą się Dzienniki lekarza Zygmunta Klukowskiego
przechowywane w Bibliotece Uniwersyteckiej KUL. 

– Jego dzienniki stają się jednym z pierwszych dokumentów historii okupacji – mówi kierownik Oddziału Zbiorów Specjalnych
Biblioteki KUL dr Arkadiusz Adamczuk. – Mam w ręku pierwszy zachowany tom dziennika. Widzimy zwykłe pismo ręczne, pisane
stalówką maczaną w atramencie. Taki spektakularny fragment: „1 stycznia 1940 roku, poniedziałek. Chyba nigdy jeszcze w Polsce
nie było tak smutnego Sylwestra jak w tym roku. Nie składano sobie innych życzeń jak tylko wyzwolenia z niewoli”. To jest rok 1940,
czyli jeszcze nie wiemy co będzie.

CZYTAJ: Chodlik: starożytna ozdoba odnaleziona przez archeologów

Zygmunt Klukowski urodził się w 1885 roku w Odessie. Podczas I wojny światowej służył w armii rosyjskiej jako lekarz, natomiast po
jej zakończeniu przeniósł się do Szczebrzeszyna, gdzie objął posadę dyrektora szpitala miejskiego im. św. Katarzyny. Po wybuchu II
wojny światowej Klukowski zaangażował się w działalność konspiracyjną Armii Krajowej. Wtedy też zaczął prowadzić swój dziennik.

O�cjalne ogłoszenie włączenia Dzienników Zygmunta Klukowskiego do Listy Krajowej Pamięć Świata UNESCO oraz wręczenie
certy�katu przez Prezydenta RP nastąpi w przyszłym tygodniu.
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Igrzyska w Paryżu: występ
Sofii Ennaoui pod znakiem
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Nowy Komendant Miejski
Policji w Lublinie uroczyście
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Piłkarze Motoru po urlopie.
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historycznego sezonu
rozpoczęte
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Hollywoodzki
gwiazdor kręcił �lm
w Lublinie. Teraz
chce zostać
Polakiem

Chorwacja szykuje
się na „piekielne
lato”.
Zaangażowano
tysiące strażaków,
wojsko i drony

Muzyczne
trzęsienie ziemi po
koncertach Taylor
Swift w Szkocji

Pszczele emocje
pod lupą
lubelskich
naukowców
[WIDEO]

08.06.2024 Małgorzata Żurakowska
„Jestem zabójcą”



Od zawodnika do trenera. Łukasz
Jagoda bierze pod skrzydła rezerwy
Startu Lublin



Młodzi pasjonaci teatru pokażą swoje
talenty na festiwalu



27.05.2024 Hobbici. Z Lubelskiego

Uwaga kierowcy: wzmożone kontrole
na drogach po długim weekendzie



„Jest w czym wybierać”. Uniwersytet
Medyczny kusi przyszłych studentów
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Eksperci o mikroorganizmach. Ogólnopolskie
sympozjum na KUL [ZDJĘCIA]

R E K L A M A

 

17 czerwca 2024 / 15:34 A A

Udostępnij na Facebook Udostępnij na Twitter Kod QR

O najnowszej generacji technikach służących do identy�kacji mikroorganizmów rozmawiają eksperci w Lublinie.

CZYTAJ: Muzyczne trzęsienie ziemi po koncertach Taylor Swift w Szkocji

– To techniki całkowicie niezależne od technik hodowlanych – mówi przewodnicząca komitetu organizującego konferencję
naukową, prof. Agnieszka Wolińska z Katolickiego Uniwersytetu Lubelskiego. – Okazuje się, że właśnie te najbardziej powszechne
mikroorganizmy mają najwięcej cennych funkcji, o których do tej pory nie wiedzieliśmy, ponieważ nie mieliśmy dostępu do
najnowszej generacji technik, jak np. sekwencjonowanie następnej generacji. Nie hodujemy mikroorganizmu na podłożu, nie
czekamy, czy on nam wyrośnie, czy nie (najczęściej nie chce wyrosnąć), tylko izolujemy bezpośrednio z danej próby DNA i to
analizujemy do projektowania różnych biopreparatów czy np. poszukiwania nowych antybiotyków.

VIII Ogólnopolskie Sympozjum Mikrobiologiczne pod hasłem „Metagenomy różnych środowisk” odbywa się na Katolickim
Uniwersytecie Lubelskim. Potrwa dwa dni.

RyK / opr. WM

Fot. KUL

Agnieszka Wolińska

Tagi:  mikroorganizmy Nauka sympozjum
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Najnowsze osiągnięcia
mikrobiologiczne w Lublinie
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Badacze: szczepionka
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zapobiegać parkinsonowi
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Roboty na Arenie Lublin? To
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„innowacyjną” wystawę
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Bialskie liceum ma
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Uczelnia szuka nastoletnich
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Hollywoodzki
gwiazdor kręcił �lm
w Lublinie. Teraz
chce zostać
Polakiem

Chorwacja szykuje
się na „piekielne
lato”.
Zaangażowano
tysiące strażaków,
wojsko i drony

Muzyczne
trzęsienie ziemi po
koncertach Taylor
Swift w Szkocji

Pszczele emocje
pod lupą
lubelskich
naukowców
[WIDEO]

Obrotowa MKS-u odchodzi do
Piotrcovii



Bieg Solidarności po raz 31. w Lublinie

02.06.2024 Busola

Lubelska prokurator z szansą na ważne
stanowisko w Prokuraturze
Europejskiej



Dyktandem uczczą znanego naukowca

Juwenalia Akademii Bialskiej. Atrakcje
na scenie i poza nią
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Dlaczego po ukończeniu
zagranicznych uczelni chcą
wracać do kraju?

Dlaczego młodzi Polacy wyjeżdżają na studia za
granicę? Dla wielu to szansa na rozwój.
Doświadczenie zdobyte w międzynarodowym
środowisku nie tylko dobrze wygląda w CV, ale
również dużo znaczy w praktyce. Po co więc
wracać? W Polsce czeka dobrze płatna praca,
perspektywy na udaną, satysfakcjonującą
karierę, niższe ceny i lepsze warunki życia niż na
Zachodzie – wynika z badania, w którym wzięli
udział laureaci Programu „Go4Poland – Wybierz
Polskę”.

Wielu młodych Polaków marzy o szansie, jaką jest
wyjazd na studia za granicę. Nie jest ona dana
każdemu, bo realizacja takiego marzenia wiele

kosztuje. Nie tylko pieniędzy (mimo oferowanych stypendiów i innego wsparcia nierzadko oferowanego przez stronę
„przyjmującą”), ale i wyrzeczeń oraz pracy włożonej w spełnienie wymogów zagranicznej uczelni. A konkurencja nie jest
mała. Nie wystarczą tylko dobre stopnie, trzeba wykazać się dodatkowymi osiągnięciami, trzeba być zaangażowanym i
wytrwałym.

Zresztą, nie chodzi tylko o naukę – ona jest „tylko” przepustką. Chodzi o zdobywanie doświadczenia w międzynarodowym
środowisku, na rynkach pracy, które są zdecydowanie większe niż ten w Polsce, przyglądanie się z bliska, jak działają firmy
znane na całym świecie i bycie na miejscu, tam, gdzie „rzeczy się dzieją”. Takie doświadczenie zwiększa konkurencyjność na
rynku pracy. Dlaczego więc niektórzy celowo rezygnują z tych możliwości i po zakończeniu studiów za granicą chcą wrócić
do ojczyzny?

Odpowiedzi na to pytanie udziela badanie przeprowadzone przez Fundację GPW, w którym uczestniczyli laureaci programu
„Go4Poland”, czyli polscy studenci zagranicznych uczelni. Większość z nich (56%) zadeklarowała wprost, że po zakończeniu
studiów zamierza wrócić do kraju. „Tylko” 14% polskich studentów przyznało, że w planach mają pozostanie za granicą.
Warto zaznaczyć, że prawie 1/3 ankietowanych nie podjęło jeszcze decyzji w tej kwestii.

Dla większości laureatów powrót do Polski stanowi ważny punkt w planach dotyczących ich przyszłości. Oznacza
to, że widzą w naszym kraju perspektywy na zdobycie atrakcyjnej pracy i zbudowanie udanej kariery zawodowej
w polskich warunkach. Przeważnie są to również osoby, które wyjechały za granicę z konkretnymi planami –
świadomie wybierały zagraniczne uczelnie i kierunki, chciałyby zdobyć konkretne kompetencje i im się to udało.
Już wiedzą, jak je mogą wykorzystać w Polsce, a jeżeli jeszcze nie, to mają (słuszne) przekonanie, że mogą wiele
zaoferować przyszłemu pracodawcy, tu, w Polsce, a ich CV na wstępie jest „bogatsze” niż rówieśników, którzy nie
wyjeżdżali – komentuje Alina Bączar, wiceprezes Fundacji GPW.

Niechęć do powrotu do Polski nie musi wcale oznaczać, że wyrażające ją osoby nie widzą w naszym kraju przyszłości dla
siebie lub „przegrywa” on w przedbiegach z rynkami pracy na Zachodzie. W grę mogą również wchodzić kwestie
osobiste – 9% respondentów wskazało, że mają partnera/partnerkę lub założyli/założyły rodzinę za granicą, co jest dla nich
motywacją do pozostania poza Polską.

Osoby, które kończą studia za granicą, chcą wrócić do Polski i związać swoją przyszłość z polskim rynkiem pracy,
bo wiedzą, że mają na nim przewagę, dzięki ukończeniu prestiżowych uczelni znanych na całym świecie i
zdobyciu międzynarodowego doświadczenia. Tę świadomość widzimy również w odpowiedziach na pytanie o to,
co skłania ankietowanych do powrotu do kraju – dodaje Alina Bączar.

Powrót z atrakcyjnym CV i pomysłem na biznes w walizce

Pierwsze miejsce na liście „powodów do powrotów” zajmuje konkurencyjne CV – ponad połowa (52,6%) ankietowanych
uważa, że ich „zagraniczne” CV będzie bardziej wartościowe na rodzimym rynku pracy. Co piąty chce po ukończeniu
zagranicznej uczelni wrócić do Polski, by założyć z naszym kraju własną firmę. Z pewnością te osoby są przekonane, że ze
swoim międzynarodowymi doświadczeniami mają większą szansę na sukces.

Możliwość nauki i przebywania za granicą daje większe możliwości, szanse na rozwój i generalnie jest to doświadczenie nie
do przecenienia dla młodego człowieka, ale taka sytuacja ma „minusy”, na co zwracają uwagę ankietowani. Prawie 1/3
pytanych deklaruje, że po zakończeniu studiów za granicą chcą wrócić, bo nasz kraj oferuje lepsze warunki życia (np.
dostęp do różnych usług). Dla podobnej liczebnie grupy motywacją do powrotu są niższe koszty życia niż np. w Stanach
Zjednoczonych, Wielkiej Brytanii, Holandii czy Szwajcarii.

Polacy studiujący za granicą nierzadko mają okazję się przekonać, że ceną za „zachodni dobrobyt” są np. wyższe
podatki, wyższe koszty życia. Problemem też nierzadko okazuje się np. brak dostępu do państwowej, czyli
powszechnej opieki zdrowotnej. Każdy kraj ma jakieś problemy, które widać dopiero wtedy, gdy dłużej przebywa
się poza ojczyzną. Europejskie rynki pracy są nasycone, a Polska nadal jest atrakcyjnym miejscem dla
największych, światowych firm, które „przenoszą” do naszego kraju swoje biznesy i tworzą kolejne miejsca pracy.
Polscy studenci zagranicznych uczelni nie chcą konkurować ze swoimi amerykańskimi czy holenderskimi
kolegami na globalnych rynkach, wiedzą, że w Polsce ich szanse są nieporównywalnie wyższe – tłumaczy
wiceprezes Fundacji GPW.

Ważnym powodem powrotu do Polski jest również tęsknota za rodziną (24%), co wydaje się oczywiste i zrozumiałe.

Powrót do Polski, ale kiedy?

Uczestnicy projektu „Go4Poland”, którzy zadeklarowali powrót do Polski po zakończeniu zagranicznych studiów, zostali
również zapytani o to, kiedy zamierzają skonkretyzować swoje plany. Trzech na dziesięciu pytanych chce wrócić
niezwłocznie po zakończeniu edukacji. Blisko 32% zamierza związać swą przyszłość z Polską w ciągu 1–4 lat po skończeniu
szkoły wyższej. Co dziesiąty deklaruje, że będzie to później niż w 4 ciągu lat. Najczęstszy powód opóźniania powrotu do
ojczyzny?

To chęć zdobycia cennego doświadczenia zawodowego za granicą, w celu zyskania jeszcze lepszej pozycji
zawodowej w Polsce i nawiązanie istotnych kontaktów międzynarodowych, które mogą mieć znaczenie na rynku
pracy w naszym kraju – zaznacza Alina Bączar.

W lutym wystartowała IX edycja Programu „Go4Poland”. Od 2015 r. stanowi on platformę, która łączy polskich studentów i
absolwentów zagranicznych uczelni, którzy planują powrót do kraju (lub mają podjęcie tej decyzji jeszcze przed sobą) oraz
partnerów projektu – firmy działające na naszym rynku, które szukają młodych talentów. To m.in. marki z sektora
finansowego czy rynku kapitałowego, ale także jednostki administracji publicznej, które w ramach projektu oferują
uczestnikom płatne staże i praktyki. Więcej na stronie: www.go4poland.pl.
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~Prof. 17.06.2024 15:42

W miedzy czasie po powrocie zrobic habilitacje bo w kraju wciaz to istnieje. To element zniechecajacy.

~Marcin Przewloka 17.06.2024 15:00

Ciekawe bylyby tutaj dwie sprawy.
Jedna, to nie deklaracje, tylko fakty: jaki odsetek osob w ostatnich latach wracal, a jaki nie. I jak to sie ksztaltowalo w ciagu
ostatnich 5 - 10 lat.
Druga, to ankieta dlaczego czesc ze studentow NIE wraca do kraju, albo przynajmniej opoznia swoj powrot. To mogloby dostarczyc
sporo interesujacych informacji.
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Dr Natalia Organista:
Postrzeganie sportu dużo
mówi nam o kondycji
społeczeństwa

Postrzegamy sport jako niewinną rozrywkę, a nie
jako istotne społecznie pole, które sporo nam
mówi o kondycji społeczeństwa, nie tylko tej
fizycznej. A przecież to właśnie sport jest tym
miejscem, gdzie na przykład dość długo w ogóle
nie uruchamiano interwencji zmierzających do
zniwelowania nierówności płci –mówi dr Natalia
Organista z Akademii Wychowania Fizycznego
Józefa Piłsudskiego w Warszawie, kolejna

bohaterka naszego cyklu „Nauka przez duże K”.  

Dr Natalia Organista z Katedry Nauk Humanistycznych i Społecznych Akademii Wychowania Fizycznego Józefa Piłsudskiego
w Warszawie prowadzi m.in. badania dotyczące sportowych przekazów medialnych i płci. Jest instruktorką tenisa, posiada
również stopień instruktora Professional Tennis Registry – największej na świecie organizacji trenerów tenisa. Rozmawia z
nią Aneta Zawadzka.

Czy obserwuje pani nadchodzącą detronizację męskiego futbolu? 

Zmiany są więc widoczne na horyzoncie, jednak moim zdaniem zachodzą bardzo powoli. Kiedy wraz z dr Zuzanną Mazur
badałyśmy niedoreprezentowanie sportu kobiet w polskich mediach, było dla nas zatrważające, że tylko 12,5% informacji
dotyczyło sportu uprawianego przez panie. Tak więc do huraoptymizmu jeszcze daleko. W przypadku piłki nożnej kobiet da
się oczywiście zauważyć tendencję wzrostową. Na coraz większej liczbie stadionów, przynajmniej w Europie, bo w Polsce nie
dostrzegam takiej tendencji, kobiety w wyraźnie liczniejszym gronie przychodzą oglądać mecze. Również w telewizji kibicują
ulubionej drużynie. Ostatni mundial był rekordowy pod tym względem. Dość powiedzieć, że było to najchętniej oglądane
kobiece wydarzenie sportowe.

Równocześnie futbolistki są traktowane jako odbicie mężczyzn. Przypina im się łatki w stylu „Messi w
spódnicy”. Kiedy Ewa Pajor została wybrana najlepszą zawodniczką do lat 17 w Europie, UEFA wprost
porównywała ją do Argentyńczyka.

Bo nadal to oni są głównymi bohaterami, a zawodniczki mogą tylko próbować im dorównać. Takie podejście dużo mówi o
hierarchii i panujących w sporcie relacjach. Mam jednak wrażenie, że dla niewielu obserwujących jest to oczywiste i
dostrzegalne. W ogóle uważam, że w naszym społeczeństwie sport jest jedną z tych przestrzeni, w których dominuje
patriarchat i konserwatyzm, chociaż oczywiście i tutaj dostrzegamy pewne sygnały zmian. Tego typu postawy z pewnością
nie ułatwiają uznania sportu kobiecego za równie wartościowy co męski.

Chce pani powiedzieć, że celowo się go umniejsza?

Przez całe lata jedną z podstawowych taktyk sprzedawania sportu kobiet była na przykład seksualizacja wizerunku
zawodniczek. Wynikała głównie z przyjęcia założenia, że sport kobiecy jest mało interesujący i niewarty uwagi, a jedyne, co
może zapewnić jego oglądalność, to właśnie wygląd sportsmenek. W związku z tym w różnych dyscyplinach podejmowano
próby zmieniania strojów na coraz bardziej okrojone. Tak było w siatkówce, badmintonie czy boksie. Tym zapędom zwykle
towarzyszył opór samych zainteresowanych.

Nie wszystkich. Siatkarki plażowe, mimo że mają wybór, nadal najczęściej występują w bikini.

Ale już norweska reprezentacja kobiet w piłce ręcznej plażowej stoczyła walkę o zbyt krótkie spodenki. Nawet nałożono na
nią karę finansową za nieregulaminowy strój. Wyniki badań pokazały, że zseksualizowane wizerunki sportowczyń nie
spotykają się z szacunkiem. Oczywiście można być zadowolonym, że część odbiorców obejrzy widowisko, natomiast to w
żaden sposób nie będzie stanowić dobrej reklamy i nie przyczyni się do zwiększenia zainteresowania sportem kobiet, a już
na pewno nie przełoży się na uznanie dokonań zawodniczek. A przecież chodzi o to, by docenić ich ogromny wysiłek. Przy
strategii skupionej na wyglądzie jest to właściwie nieosiągalne. W takim przypadku uda się jedynie przykuć na chwilę
uwagę widza.

Krytyka takiej strategii bywa jednak niemile widziana. Słowa szwedzkiego piłkarza ręcznego Tobiasa
Karlssona, który powiedział, że zaskakuje go w Polsce obecność cheerleaderek w przerwach meczów, zostały u
nas źle przyjęte.

Bardzo często zachowań, które dla badaczy są jednoznacznie dyskryminujące, w strukturach sportu tak się nie odbiera.
Uważa się je bowiem za naturalną część, pewien obowiązujący standard. W związku z tym pojawienie się cheerleaderek,
które mają zapewnić rozgrzewkę kibicom przed głównym widowiskiem nie jest czymś, co u większości wzbudzałoby
krytyczną refleksję. Myślę, że w ogóle postrzegamy sport jako niewinną rozrywkę, a nie jako istotne społecznie pole, które
sporo nam mówi o kondycji społeczeństwa, nie tylko tej fizycznej. A przecież to właśnie sport jest tym miejscem, gdzie dosyć
długo na przykład nie uruchamiano interwencji zmierzających do zniwelowania nierówności płci. Dlatego właśnie każde
podejmowane próby zwrócenia uwagi na ten fakt, a do takich zalicza się z pewnością wypowiedź Szweda, są bardziej
oprotestowywane.

Nie dziwi pani, że to mężczyzna upomniał się o kobiety?

Kiedy badaliśmy niedoreprezentowanie sportu kobiet w mediach niektórzy jako jedną z przyczyn takiego stanu rzeczy
wskazywali małą liczbę dziennikarek sportowych. Chcąc dokładnie przyjrzeć się temu zjawisku, rozpoczęliśmy badania
mające na celu ustalenie przekonań wybranych żurnalistek. Otóż, co ciekawe, okazało się, że one same postrzegają sport
kobiet jako gorszy niż mężczyzn i nie popierają zwiększenia informacji na jego temat.

W sporcie nie ma miejsca na kobiecą solidarność?

Dziennikarki, z którymi rozmawiałyśmy były właściwie pierwszym pokoleniem kobiet, które w ogóle można było zobaczyć w
mediach sportowych w Polsce. One już na starcie znajdowały się w gorszej pozycji zawodowej. Weszły bowiem do
środowiska, w którym panowało przekonanie, że sport mężczyzn jest bardziej popularny, a co za tym idzie chętniej
oglądany. Krótko mówiąc, jest lepszy. W związku z tym, jeśli chciały robić karierę, nie mogły przekonywać wszystkich, że są
jednoznacznymi orędowniczkami sportu kobiet, który nie zajmował przecież żadnego znaczącego miejsca.

Działały zgodnie z regułą „przystosuj się albo zgiń”?

Proszę zauważyć, że cała ta sytuacja sprawiła, iż wartościowanie tego, co jest istotne, czyli co jest newsem w mediach, nie
było w ogóle kwestionowane przez nasze badane. One dobrze zinternalizowały funkcjonującą strukturę i dlatego
wypowiadały się pozytywnie na temat sportu mężczyzn. Zaobserwowaliśmy także jeszcze jedną zależność: okazało się, że w
im bardziej podporządkowanym miejscu się znajdowały, tym trudniej im było o krytyczne podejście i emancypację.

Co ma największy wpływ na traktowanie sportu kobiet jako mniej wartościowego? Edukacja?

Kiedy prowadziliśmy badania dotyczące ewentualnego zróżnicowania lekcji wychowania fizycznego pod względem płci,
wyszło nam, że na poziomie liceum pojawią się istotne rozbieżności. Po pierwsze, dziewczęta i chłopcy nie uczą się
podobnych dyscyplin. Po drugie, stawia się im inne wymagania. Zakłada się bowiem, że chłopcy będą bardziej
zaangażowani w zajęcia. Taka postawa jest wynikiem przyjęcia oczywistego, zdaniem wielu, założenia, że chłopcy bardziej
lubią sport, a skoro tak, to można od nich oczekiwać więcej. Dziewczęta natomiast warto traktować łagodniej.
Konsekwencją takiego postępowania jest sytuacja, w której obie grupy otrzymują różne jakościowo umiejętności. W
praktyce oznacza to tyle, że dziewczynki często wychodzą z wuefu uboższe o konkretne kompetencje, na przykład są gorzej
wyszkolone technicznie.

Jednym słowem, szkoła zawodzi?

Nie do końca. Istnieją bowiem badania, które wskazują na istotną rolę rodziców w kształtowaniu się zróżnicowanego
podejścia do aktywności fizycznej. Wynika z nich, że to właśnie rodzice często uważają, iż na przykład pozaszkolne zajęcia
sportowe są dla chłopców czymś naturalnym. Większość zgodnie przyznaje, że chłopcy po prostu lubią ruch, muszą w ten
sposób rozładować swój nadmiar energii. Natomiast w przypadku dziewczyn aktywność fizyczna nie jest uważana za
równie istotną. Z badań, które przeprowadziłam wspólnie z dr. hab. Radosławem Kossakowskim z Uniwersytetu Gdańskiego,
wynika, że rodzice wahają się, czy posyłać je na zajęcia na przykład z dyscyplin drużynowych, które należą do kontaktowych,
jak piłka nożna albo piłka ręczna. Obawą, często wyrażoną zwłaszcza przez matki, jest lęk dotyczący wyglądu fizycznego
córek.

Toczą boje o bardziej umięśnioną sylwetkę?

Ciągle jako społeczeństwo zwracamy uwagę na wygląd zewnętrzny dziewcząt. Traktujemy go jako pewnego rodzaju ich
zasób. Dlatego sport, który przecież powoduje widoczne zmiany w ciele, budzi tyle skrajnych emocji. Mocne przywiązanie do
normatywnej misji kobiecości sprawia, że pojawia się strach przed jej utratą. Nadal pokutują stereotypy, według których
sport „maskulinizuje” dziewczęta. Może prowadzić nie tylko do zmiany sylwetki, ale nawet charakteru oraz sposobu
zachowania. Z dr. hab. Radosławem Kossakowskim badaliśmy środowisko piłkarek nożnych w Polsce. Przyglądaliśmy się
między innymi zawodniczkom grającym w Ekstralidze. Znaczna część z nich opowiadała, że osobami, którym towarzyszyły
największe obawy co do ich uczestnictwa w treningach i wyboru uprawianej dyscypliny, były właśnie matki. Zauważmy
zresztą, jakich karier pragną rodzice dla swoich dzieci. Chłopcy mogą zostać znanymi sportowcami. W stosunku do
dziewcząt prawie nigdy nie są formułowane podobne oczekiwania.

Czego się od nich wymaga?

Żeby się uczyły. W ich przypadku wykształcenie i dobre wyniki osiągane w szkole są nadal uważane za najważniejsze
kompetencje. Sport natomiast był niejednokrotnie wskazywany przez rodziców jako potencjalny czynnik mogący odciągać
dziewczyny od nauki.

Czy dobrze wykształceni nauczyciele wychowania fizycznego mogliby zmienić te postawy? 

Ich wpływ na pewno jest istotny. Jeżeli bowiem dziewczęta rzadziej uczęszczają na sportowe zajęcia pozaszkolne, to lekcje
WF-u często pozostają jedynym miejscem, gdzie mogą mieć kontakt z aktywnością fizyczną. Ważną rolę do odegrania
mają, moim zdaniem, nauczycielki. To właśnie one mogą pokazać, chociażby poprzez demonstrowanie swoich kompetencji
sportowych, że każdy może znaleźć dyscyplinę dla siebie.

Nie jest tak, że lekcje wychowania fizycznego są traktowane po macoszemu?

Tu też zachodzi zmiana. W trakcie badania obejmującego zarówno obserwację zajęć, jak i rozmowy z nauczycielami, wraz z
dr Zuzanną Mazur i dr. hab. Michałem Lenartowiczem zauważyliśmy, że każdy z nich bardzo się stara, aby uczniowie
niezależnie od płci, w równym stopniu angażowali się w lekcje. Tym, co stanowi pewną, powiedziałabym, różnicę jakościową,
jest bardziej życzliwe podejście do dziewcząt. Zakłada się, że skoro one będą trochę mniej aktywne, może nieco
przestraszone, warto wykazać się pobłażliwością. W związku z tym zdarzało się, że nauczyciele stawiali dziewczynom
mniejsze wymagania, a czasami wręcz odpuszczali im wykonywanie pewnych zadań. Oczywiście takie założenie wynikało
wyłącznie z dobrych intencji. Nauczycielom zależało, by dziewczyny nie rezygnowały z uczestnictwa w lekcjach wychowania
fizycznego. Z drugiej strony, przez takie działania ich wuef był mniej intensywny i dużo spokojniejszy niż męski.

Zatem dobrymi chęciami piekło wybrukowane?

Niestety, czasami tak to wygląda. Wszystko zaczyna się od tego, o czym wcześniej wspomniałam, czyli proponowania
dziewczynom innego rodzaju ćwiczeń. To może być fitness, taniec albo joga czy stretching. Co ciekawe, wielu z nich
powinna towarzyszyć muzyka. To jest w ogóle bardzo interesujące, że aspekt związany właśnie z muzyką był postrzegany
przez nauczycieli jako coś, co w sposób oczywisty zagwarantuje zaangażowanie dziewczyn w zajęcia. Jednocześnie
funkcjonowało przekonanie, że chłopcom tego rodzaju aktywności nie należy proponować. Jakby z góry zakładano, że oni
nie będą nią w ogóle zainteresowani. Zauważyliśmy także, że lekcje z dyscyplin uznawanych za typowo kobiece, prowadziły
w zasadzie wyłącznie nauczycielki. W wywiadach nauczyciele mówili, że nie czują się na siłach, by prowadzić zajęcia na
przykład z fitnessu. W takich sytuacjach proszą, by zastąpiły je koleżanki. To pokazuje, jak silnie zakorzenione jest
przekonanie związane z wzorcem wychowawcy, który ma odpowiadać za odpowiednią formę nauczania.

Czy wpływ na takie postawy ma sposób kształcenia nauczycieli?

Z pewnością. Badaliśmy metodyków pracujących w akademiach wychowania fizycznego w Polsce i zaobserwowaliśmy
pewne powtarzające się zjawiska w obszarze kształcenia przyszłych nauczycieli. Po pierwsze, w części uczelni ćwiczenia
odbywają się w grupach podzielonych ze względu na płeć. Po drugie, na niektórych AWF-ach studentki mają więcej
semestrów gimnastyki niż studenci. Panowie w tym czasie uczęszczają na zajęcia ze sportów siłowych.

Nikomu to nie przeszkadza?

Trzeba pamiętać, że większość studentów ma za sobą przeszłość sportową, w której przecież zaznaczone były płciowe
podziały. Można więc powiedzieć, że są do tego przyzwyczajeni i rzeczywistość, w której zajęcia na uczelni odbywają się z
podziałem na płeć są traktowane przez nich jako coś normalnego. To jest o tyle dziwne, że na co dzień nie widać tego
rodzaju rozróżnień. Jeśli skorzystamy z jakichkolwiek komercyjnych zajęć, to przecież mężczyźni i kobiety ćwiczą razem.
Tymczasem praktyką na niektórych AWF-ach jest dzielenie grup ze względu na płeć.

Co w konsekwencji prowadzi do utrwalania istniejących podziałów.

Dodałabym coś więcej. Trzeba pamiętać, że jeżeli chodzi o kształcenie metodyków, to oni otrzymują bardzo dużo wiedzy
związanej z naukami biologicznymi i medycznymi. W ten sposób są przyzwyczajeni do patrzenia na uczniów ze względu na
różnice wynikające z czysto fizjologicznych uwarunkowań. Właściwie nie uczy się ich tego, jak wyglądają społeczne czy
kulturowe czynniki związane z płcią. W związku z tym brakuje im wiedzy dotyczącej sposobów, w jaki działają stereotypy czy
uprzedzenia w obszarze sportu oraz aktywności fizycznej. Dlatego perspektywa istniejących podziałów jest dla nich w
pewien sposób po prostu niewidoczna.

Tylko czy potem nie dochodzi do sytuacji, kiedy mężczyźni wolą uczyć chłopców, bo do dziewczyn trzeba mieć
inne podejście?

Właśnie tego rodzaju komentarze słyszeliśmy podczas wywiadów i muszę przyznać, że była to perspektywa dominująca.
Zdecydowanie rzadziej pojawiały głosy, które wskazywały, że właśnie WF mógłby być przestrzenią współpracy między
płciami, a lekcje wychowania fizycznego mogłyby służyć do wzajemnego poznawania się chłopców i dziewczyn. Niestety,
najczęściej z ust nauczycieli padały słowa, że dziewczęta są trochę inne i w związku z tymi oni mają problem z ich
zrozumieniem. Słyszeliśmy, że z dziewczynkami trudniej się pracuje, że nauczyciele nie potrafią z nimi rozmawiać na
przykład na temat fizjologii i chcąc uniknąć krępujących sytuacji, po prostu odsyłają je do swoich koleżanek.
Charakterystyczne było natomiast to, że nauczycielki nie wspominały, by miały problem z nawiązywaniem kontaktów z
uczniami.

To jest o tyle zaskakujące, że na poziomie zawodowym trenerzy chętnie opiekują się zawodniczkami.

Cały czas bowiem sport mężczyzn jest uznawany za najważniejszy, za ten, w którym są największe pieniądze. Dlatego
zazwyczaj to właśnie trenerzy zajmują najważniejsze pozycje głównego coacha. Trenerki cały czas muszą walczyć o to, żeby
przekonać środowisko o swoim profesjonalizmie. Brak zaufania do ich umiejętności powoduje, że są odsyłane do zajęć z
dziećmi albo z grupami dziewcząt. Często pracują w sporcie kobiet, który nadal jest uważany za mniej prestiżowy.

Przykład Marie-Louise Ety, która przeszła do historii jako pierwsza kobieta prowadząca męski zespół w
Bundeslidze może być dla nich motywujący?

Myślę, że droga do tego, przynajmniej w Polsce, jest jeszcze bardzo daleka. W naszym kraju trenerki są oczywiście obecne,
ale wyłącznie w piłce nożnej kobiet. Co istotne, poza jedną, żadna z nich nie pracuje na najwyższym poziomie
rozgrywkowym. W trakcie naszego badania trenerki opisywały nam bardzo złożony system barier, który niezmiennie muszą
pokonywać. Wielokrotnie wymaga się od nich potwierdzania umiejętności niezbędnych do kierowania drużyną. Od lat
borykają się także z opinią, że kobiety nie za bardzo znają się na sporcie, a już szczególnie na uchodzącym za typowo męski,
jakim jest piłka nożna. Barierę w rozwoju stanowią dla nich także finanse. Prócz jednej, wszystkie nasze badane, miały dwie
prace. Na co dzień to był etat w szkole, gdzie uczyły WF-u, a popołudniami i w weekendy pracowały jako trenerki. Trudno w
takich warunkach skupić się na rozwoju kariery.

Nierówności w zarobkach dotyczą także zawodniczek?

Z badań prowadzonych przeze mnie z dr. hab. Radosławem Kossakowskim wynika, że wszystkie zawodniczki, które grają w
Ekstralidze, a dodajmy, że połowa z nich występuje także w reprezentacji Polski, jednocześnie studiuje i pracuje. Dlaczego tak
się dzieje? Bo sport nie zapewnia im utrzymania. Zresztą nie tylko brak odpowiednich środków finansowych, ale również
zaplecza infrastrukturalnego czy dostępu do najlepszych trenerów skutkuje osiąganiem gorszych wyników. To wszystko, na
zasadzie błędnego koła, wywołuje potem u niektórych przekonanie, że kobiety w sporcie są mniej utalentowane.

Może pozostaje im uprawiać dyscypliny, w których jest mniej mężczyzn, aby mogły wspiąć się na szczyt?

Sądzę, że muszą osiągać nieprawdopodobne rezultaty. Kiedy spojrzymy, jak konstruuje się informacje medialne dotyczące
sportu kobiet, łatwo dostrzeżemy, że bardzo rzadko pisze się o samych wynikach. Dopiero kiedy zawodniczki dokonają
spektakularnych wyczynów, zaczyna poświęcać się im uwagę. Tak było chociażby w przypadku Justyny Kowalczyk czy Anity
Włodarczyk. Ich fenomenalnych osiągnięć po prostu nie dało się już pominąć. Podobny przypadek dotyczy Igi Świątek. Jej
sukcesy zaliczają się do nieprawdopodobnych, ale jednocześnie są odnoszone w dyscyplinie, w której udział kobiet dawno
został zaakceptowany.

Wygląda na to, że kobiety cały czas muszą grać na warunkach ustalanych przez innych.

Za jedną z ważniejszych cech sportu kobiecego uchodzi finezja i szczupła sylwetka. Ważne znaczenie ma odpowiednia
ekspresja twarzy. Uśmiech na końcu ma pokazać, że aktywność, ten cały trud włożony w rywalizację, jest właściwie
bezwysiłkowy. Natomiast w sporcie mężczyzn, zwłaszcza zespołowym, liczy się wyeksponowanie siły i agresji. Dlatego na
przykład bójki u hokeistów uważane są za coś normalnego, ale już w przypadku kobiet są niedopuszczalne. Tak jakby
uważano, że kobietom nie przystoi takie zachowanie.

Jak sobie radzić z takimi wymaganiami?

Sportsmenki muszą nauczyć się żyć w paradoksie. Jest nawet takie stwierdzenie funkcjonujące w literaturze przedmiotu
opisujące zjawisko, o którym mówimy, jako living in paradox. Z jednej strony bycie dobrą, niezależnie od dyscypliny,
wymaga od zawodniczek siły, wytrzymałości i sprawności, a więc muskulatury czy rozwiniętych mięśni. Z drugiej, muszą się
one odwoływać do normatywnej kobiecości. Próbując pogodzić te obszary, stosują szereg przemyślanych taktyk. Często
troszczą się na przykład o dobranie odpowiedniej fryzury czy makijażu. Wybierają także adekwatny sposób prezentacji w
mediach społecznościowych.

A potem niektórzy pytają, jak ostatnio Igę Świątek, dlaczego wychodzi nieumalowana na kort.

To wszystko polega na nieustannym nawigowaniu między dwoma wizerunkami. Chodzi o to, aby ciągle zapewniać, że
pomimo, powiedzmy, widocznie rozbudowanych mięśni, nadal są kobietami. Konieczność wypracowywania i
zachowywania tego typu strategii stanowi z pewnością dodatkową trudność i jest niezwykle obciążająca dla zawodniczek.
Istnieją badania, które pokazują, że w okresie dorastania rezultatem tego rodzaju sprzecznych oczekiwań wysuwanych w
stosunku do dziewczyn jest ich wycofywanie się ze sportu. Takie sytuacje mają miejsce zwłaszcza wtedy, kiedy wokół nich
nie ma wystarczająco wspierającego środowiska. Jeżeli rodzice nie są przekonani, co do ich uczestnictwa w sporcie, a
wśród rówieśników albo innych bliskich nie znajdzie się nikt, kto stanie po ich stronie, to dziewczyny podejmują decyzję o
rezygnacji z tego typu aktywności.

Rozmawiała Aneta Zawadzka

Wywiad został przeprowadzony w ramach cyklu „Nauka przez duże K”. Ukazały się już rozmowy z: prof. Joanną Kargul, dr
hab. Urszulą Zajączkowską, dr Agatą Kołodziejczyk, dr Anną Wylegałą, prof. Elżbietą Frąckowiak, dr hab. Aleksandrą
Ziembińską-Buczyńską, dr hab. Katarzyną Mirgos, prof. Ewdoksią Papuci-Władyką, prof. Aleksandrą Łuszczyńską, dr hab.
Natalią Letki, prof. Katarzyną Radwańską, dr hab. Anną Oleszkiewicz, prof. Katarzyną Starowicz-Bubak, dr Aleksandrą
Karykowską, prof. Natalią Sobczak, dr hab. Karoliną Pierzynowską, dr Izabelą Anną Romanowską, dr Natalią Banasik-
Jemielniak, dr hab. Anną G. Piotrowską, dr hab. Barbarą Mróz-Gorgoń.
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Krok po kroku – jak ludzie
uczą roboty chodzić?

Widać je na filmikach z targów
technologicznych, gdzie zdają się przekraczać
granice wyobraźni. Roboty – od mobilnego psa-
robota SPOT po humanoidalnego Digit i
biegającego Cassie – zdumiewają swoimi
umiejętnościami. Za tymi spektakularnymi
pokazami kryje się jednak rzeczywistość pełna
wyzwań, nieoczekiwanych problemów oraz
nieustannego procesu prób i błędów. 

Roboty kroczące okazują się niezwykle przydatne,
m.in. w sytuacjach ratunkowych. Dzięki zdolności

do poruszania się po zawalonych budynkach, skałach i w innym trudnym terenie, są w stanie znaleźć i uratować
poszkodowanych np. w trzęsieniu ziemi. Mogą również wykonywać inspekcje w trudno dostępnych i niebezpiecznych
miejscach, takich jak rurociągi, elektrownie czy kopalnie. W przyszłości tego typu roboty będą wykorzystywane do
transportowania rzeczy i osób, a nawet tworzenia bardziej zaawansowanych protez czy egzoszkieletów oraz wspierania
rehabilitacji pacjentów.

Jednak do ich swobodnego poruszania się jeszcze daleka droga, pełna potknięć, urwanych kończyn robotów, wywrotek,
upadków. Wyzwania, z jakimi muszą mierzyć się ich twórcy, wyjaśnia dr inż. Krzysztof Walas z IDEAS NCBR w artykule
opublikowanym w międzynarodowym magazynie naukowym Science Robotics.

Wyzwanie 1: Programowanie robota

Tworzenie oprogramowania dla robotów kroczących to prawdziwe wyzwanie. Twórcy muszą wybierać między różnymi
metodami uczenia maszynowego. Jednym z nich jest uczenie nadzorowane, które polega na tym, że robot „uczy się” na
podstawie dużej ilości danych. Proces ten jest jednak stosunkowo powolny, ponieważ wymaga czasu na zebranie
odpowiednio dużego zbioru danych, aby przynieść dobre wyniki. Inną możliwością jest uczenie przez wzmocnienie, czyli
robot uczy się metodą prób i błędów, podobnie jak dziecko uczące się chodzić. Nagradzany jest za poprawne rozwiązanie.
Ta metoda, obecnie najczęściej stosowana, może prowadzić jednak do wielu błędów w fazie eksperymentalnej.

Inną stosowaną obecnie metodą są impulsowe sieci neuronowe, które jeszcze lepiej naśladują sposób, w jaki działa ludzki
mózg. Wyróżnia je szybkość i efektywność, ale są trudne do zaprogramowania. Wybór odpowiedniego sposobu uczenia jest
wyzwaniem, ponieważ każda z wymienionych metod ma swoje wady i zalety, a zastosowanie niewłaściwej może sprawić, że
robot nie będzie działał poprawnie.

Wyzwanie 2: Poszukiwanie elastyczności – metal kontra tkanka mięśniowa

Tradycyjnie roboty wykonuje się z metalu, takiego jak aluminium i stal, oraz z plastiku. Surowce te są wytrzymałe, ale nie tak
elastyczne jak struktury w naturze, na przykład ludzkie mięśnie i ścięgna. Dlatego inżynierowie zaczęli współpracować z
naukowcami zajmującymi się materiałami, aby tworzyć nowe, bardziej elastyczne materiały, które mogą lepiej naśladować
naturalne ruchy i funkcje ciała.

Przykładowo, naukowcy z Politechniki Poznańskiej rozwijają algorytmy sterowania robotem z elastycznym „kręgosłupem”.
Dzięki zdolności do zmiany wygięcia kręgosłupa, robot może szybciej biegać, efektywniej zużywać energię oraz wspinać się
na wyższe przeszkody. Z kolei profesor Edward Chapman z United States Naval Academy pracuje nad sztucznymi
mięśniami, które mogą kurczyć się i rozciągać jak prawdziwe. W przyszłości takie materiały mogą być używane nie tylko w
robotach, ale także w protezach, pomagając ludziom odzyskać sprawność.

Wyzwanie 3: Zrównoważone zasilanie, czyli życiowa energia robotów

Ostatnią ważną kwestią jest brak optymalnego rozwiązania w zakresie zasilania. Dotychczas większość robotów
wykonujących spektakularne skoki czy salta (np. Atlas I) napędzana była systemami hydraulicznymi, które działają na
zasadzie pompowania płynów pod ciśnieniem, dając robotom dużo siły przy małej masie siłownika, co jest przydatne przy
zadaniach wymagających sprawności, jak szybki bieg czy noszenie ciężarów. Jednak są one skomplikowane i trudne w
naprawie.

Główny wysiłek konstruktorów jest teraz skierowany na elektryczne systemy zasilania, cichsze i łatwiejsze w utrzymaniu, ale
nie tak mocne i wymagające częstszego ładowania. Takie zasilanie ma np. humanoidalny robot Atlas II. Wciąż jednak
brakuje optymalnego rozwiązania, które pozwoliłoby wykorzystać w pełni potencjał robotów, przy jednoczesnej
optymalizacji napędu.

Wyzwanie 4: Roboty uczą się stawiać kroki jak niemowlęta

Nauczenie robota chodzenia to żmudny, wieloetapowy proces. Na początku trzeba nauczyć robota poruszania stawami, co
jest podobne do nauki poruszania nogami przez dziecko. Następnie robot musi opanować koordynowanie ruchów całego
ciała, aby utrzymać równowagę podczas chodzenia. Kluczowym elementem jest nauczenie go tzw. percepcji reaktywnej,
która pozwala robotowi reagować na zmieniające się warunki otoczenia, takie jak przeszkody na drodze.

Ważnym pojęciem jest tu „embodied intelligence”, czyli koncepcja, według której inteligencja wynika z interakcji
umysłu z ciałem i środowiskiem, w którym się znajduje. W przypadku robotów oznacza to, że uczą się one i
adaptują swoje zachowanie na podstawie danych sensorycznych i fizycznych reakcji na bodźce, co pozwala im
lepiej wykonywać zadania w realnym świecie – dodaje dr inż. Krzysztof Walas, lider zespołu badawczego
Robotyka Interakcji Fizycznej w IDEAS NCBR.

Z kolei na etapie koordynacji ruchów całego ciała wykorzystywany jest często centralny generator wzorców ruchu (CPG). To
system, który naśladuje sposób, w jaki zwierzęta i ludzie automatycznie, bezrefleksyjnie kontrolują chód, co pozwala na
bardziej płynne i naturalne ruchy robota. W znajomych warunkach CPG umożliwia automatyczne wykonywanie ruchów,
jednak kiedy coś w otoczeniu się zmienia, robot musi bardziej skupić się na ruchu, aby dostosować się do nowych
warunków.

W naszych badaniach w IDEAS NCBR skupiamy się na aspekcie percepcji, w którym, wykorzystując metody
uczenia maszynowego, uzyskujemy informacje o właściwościach fizycznych środowiska, w którym porusza się
robot. Pozwala to na ulepszanie chodu oraz reagowanie na zmiany, takie jak tarcie podłoża albo jego twardość,
tak aby robot mógł bezpiecznie chodzić w trudnych warunkach na przykład podczas misji ratowniczych –
opowiada dr inż. Krzysztof Walas.

Wyzwanie 5: Dlaczego roboty chodzą wolniej niż ludzie?

Kluczową próbą ognia dla robotów jest dynamiczne chodzenie, czyli opanowanie techniki poruszania się, w której roboty
utrzymują równowagę i stabilność podczas ruchu, podobnie jak ludzie i zwierzęta. Zaawansowane algorytmy i systemy
sterowania pozwalają robotom na reagowanie na zmieniające się warunki otoczenia oraz na dynamiczne adaptowanie
swojej postawy: zachowanie równowagi, odporność na nieoczekiwane zakłócenia, takie jak nagłe pchnięcia czy
poślizgnięcia, koordynacja kończyn (często więcej niż dwóch).

Naukowcy zastanawiają się, jak rozwiązać ten problem. Czy podążać – przyjętą od początku prac nad robotami
– ścieżką naśladowania natury, czy zaufać wynalazkom inżynierii. Wygląda jednak na to, że te drugie będą
zastępować te pierwsze. Organizmy biologiczne mają pewne niedociągnięcia w swojej budowie, z którymi w toku,
bądź co bądź powolnej, ewolucji natura stara się sobie radzić, zamiast tworzyć zupełnie nowe struktury.
Inżynierowie natomiast mogą szybko wdrożyć zupełnie nowe rozwiązania, bez tracenia czasu na doskonalenie
niedoskonałości – zauważa dr inż. Krzysztof Walas.

Przykładem zmiany podejścia do technologii jest robot hybrydowy, który, w zależności od terenu, potrafi przełączać się
między chodzeniem a jazdą kołową. To połączenie biologicznych inspiracji z inżynieryjnymi innowacjami otwiera nowe
możliwości i kierunki rozwoju robotyki. Tak jest np. w przypadku robota , który początkowo był zaprojektowany na wzór
czworonogów, ale twórcy zdecydowali się na dodanie do niego kół. W naturze koła nie występują u żadnego zwierzęcia,
jednak w świecie inżynierii taka kombinacja jest możliwa.

Musimy pamiętać, że przyszłość robotyki kroczącej to nie tylko techniczne innowacje, ale również głębsze
zrozumienie biologii i jej adaptacja do potrzeb inżynierii. Tylko dzięki ciągłemu dialogowi między tymi dwoma
dziedzinami możemy spodziewać się powstania robotów, które będą w stanie nie tylko naśladować, ale i
zwiększać możliwości człowieka – podsumowuje dr inż. Krzysztof Walas z IDEAS NCBR.

Krzysztof Walas jest adiunktem w Instytucie Robotyki i Inteligencji Maszynowej Politechniki Poznańskiej oraz kierownikiem
zespołu badawczego Robotyki Interakcji Fizycznej w IDEAS NCBR. Jego zainteresowania badawcze skupiają się wokół
robotycznej percepcji interakcji fizycznych, stosowanej zarówno do zadań chodzenia, jak i chwytania. Prowadził projekt LIDER
Narodowego Centrum Badań i Rozwoju oraz pełnił funkcję kierownika projektu w projekcie THING dotyczącym podziemnej
lokomocji nożnej, a także projekcie REMODEL dotyczącym manipulacji obiektami odkształcalnymi – oba w ramach
programu Horyzont 2020. Należy do ELLIS Society.
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KUL: eksperci odkrywają tajemnice mikrobiologii
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Tajemnice genomu  człowieka, niekonwencjonalne zastosowanie grzybów pasożytujących na owadach czy metagenomy różnych
środowisk – na tych tematach skupia się dyskusja podczas VIII Ogólnopolskiego Sympozjum Mikrobiologicznego, organizowanego
przez Katolicki Uniwersytet Lubelski.

Ponadto podczas szeregu debat badacze z całej polski przedstawią najnowsze osiągnięcia ze swoich dyscyplin naukowych w
kontekście europejskich i światowych trendów związanych z rolnictwem. Oprócz tego zainteresowani poznają metody badań
mikroorganizmów, które pozwolą lepiej poznać biochemię i �zjologię bakterii oraz grzybów, a także ich znaczenie w ochronie
środowiska.

CZYTAJ: Eksperci o mikroorganizmach. Ogólnopolskie sympozjum na KUL [ZDJĘCIA]

Sympozjum odbywa się w Centrum Transferu Wiedzy KUL. Dziś początek o godzinie 9.30.

MaTo / opr. WM

Fot. KUL

Tagi:  KUL mikrobiologia Nauka

Czytaj także

    81 743 73 83

✉    informacje@radio-lublin.pl

R E K L A M A

●ANTENA

●CIEKAWOSTKI

 ‹ ›

●O TYM SIĘ MÓWIŁO

Radio Lublin S.A. w likwidacji

ul. Obrońców Pokoju 2

20-030 Lublin

tel. 801 501 022 / 81 53 64 200

fax 81 532 87 28

e-mail: poczta@radiolublin.pl

Praca Lublin

Partnerzy

Reklama

Kontakt

BIP

    

NASZE

CZĘSTOTLIWOŚCI:

102.2 MHz -Lublin

103.1 MHz -Ryki

103.2 MHz -Zamość

100.9 MHz -Chełm

93.1 MHz -Biała

Podlaska

© 2024 Wszelkie prawa zastrzeżone. Radio Lublin S.A. w likwidacji

Eksperci o
mikroorganizmach.
Ogólnopolskie sympozjum
na KUL [ZDJĘCIA]

 17 CZERWCA 2024

Najnowsze osiągnięcia
mikrobiologiczne w Lublinie

 17 CZERWCA 2024

Nie będą już anonimowe.
Dziś poznamy imiona
akademików KUL

 12 CZERWCA 2024

Dzień Jakości Kształcenia
na UMCS. Najlepsi
nauczyciele zostaną
nagrodzeni

 12 CZERWCA 2024

Walczą ze zmianami
klimatu. Politechnika
liderem międzynarodowego
projektu

 10 CZERWCA 2024

Badacze: szczepionka
przeciwko tężcowi może
zapobiegać parkinsonowi

 8 CZERWCA 2024

Roboty na Arenie Lublin? To
wszystko przez
„innowacyjną” wystawę

 6 CZERWCA 2024

Bialskie liceum ma
plenerową strzelnicę
łuczniczą

 5 CZERWCA 2024

LUBLIN LUBLIN LUBLIN LUBLIN

LUBLIN KRAJ I  ŚWIAT LUBLIN BIAŁA PODLASKA

Naukowcy
odtworzyli zapach
najsłynniejszego
obrazu w polskich
zbiorach

Hollywoodzki
gwiazdor kręcił �lm
w Lublinie. Teraz
chce zostać
Polakiem

Chorwacja szykuje
się na „piekielne
lato”.
Zaangażowano
tysiące strażaków,
wojsko i drony

Muzyczne
trzęsienie ziemi po
koncertach Taylor
Swift w Szkocji

Wjechał w poduszkę. Jedna osoba
ranna



06.06.2024 Magazyn reporterów

11.06.2024 W drewniakach przez świat

Nowy taras dla pacjentów lubelskiego
szpitala



KRRiT blokuje pieniądze z abonamentu.
Polskie Radio dołącza do akcji rozgłośni
regionalnych



Gala �nałowa projektu
„Przedsiębiorcza Młodzież”




SŁUCHAJ

WIADOMOŚCI ⌄ W RADIU ⌄ KONCERTY GALERIE PODCASTY TV PATRONATY ⌄ AUDYCJE O NAS ⌄

wtorek, 18 czerwca 2024 ☁  °c  ♥   ✉ 

https://radio.lublin.pl/
https://radio.lublin.pl/kategoria/wiadomosci/
https://radio.lublin.pl/kategoria/wiadomosci/lublin/
https://radio.lublin.pl/wp-content/uploads/2024/06/448534696_886548800178844_2165660774686595285_n-2024-06-18-065810.jpg
https://radio.lublin.pl/wp-content/uploads/2024/06/448534696_886548800178844_2165660774686595285_n-2024-06-18-065810.jpg
http://www.facebook.com/sharer.php?u=https%3A%2F%2Fradio.lublin.pl%2F2024%2F06%2Fkul-eksperci-odkrywaja-tajemnice-mikrobiologii%2F
https://twitter.com/intent/tweet?text=KUL%3A%20eksperci%20odkrywaj%C4%85%20tajemnice%20mikrobiologii&url=https%3A%2F%2Fradio.lublin.pl%2F2024%2F06%2Fkul-eksperci-odkrywaja-tajemnice-mikrobiologii%2F
https://chart.googleapis.com/chart?chs=400x400&cht=qr&choe=UTF-8&chl=https%3A%2F%2Fradio.lublin.pl%2F2024%2F06%2Fkul-eksperci-odkrywaja-tajemnice-mikrobiologii%2F
https://radio.lublin.pl/2024/06/kul-eksperci-odkrywaja-tajemnice-mikrobiologii/
https://radio.lublin.pl/2024/06/eksperci-o-mikroorganizmach-ogolnopolskie-sympozjum-na-kul/
https://radio.lublin.pl/tag/kul/
https://radio.lublin.pl/tag/mikrobiologia/
https://radio.lublin.pl/tag/nauka/
tel:+48817437383
mailto:informacje@radio-lublin.pl
https://radio.lublin.pl/tag/ciekawostki
https://radio.lublin.pl/tag/ciekawostki
https://radio.lublin.pl/tag/ciekawostki
https://radio.lublin.pl/tag/ciekawostki
https://www.pracuj.pl/praca/lublin;wp
https://radio.lublin.pl/partnerzy/
https://radio.lublin.pl/reklama/
https://radio.lublin.pl/kontakt/
http://bip.radio.lublin.pl/
https://www.facebook.com/RadioLublin/
https://twitter.com/radiolublin
https://www.instagram.com/radiolublin/
https://www.youtube.com/channel/UC5H9Vl8XR2XTJKE_Dw72H3w
https://open.spotify.com/search/Radio%20Lublin/podcasts
https://radio.lublin.pl/kategoria/wiadomosci/feed/rss2
https://radio.lublin.pl/2024/06/eksperci-o-mikroorganizmach-ogolnopolskie-sympozjum-na-kul/
https://radio.lublin.pl/2024/06/eksperci-o-mikroorganizmach-ogolnopolskie-sympozjum-na-kul/
https://radio.lublin.pl/2024/06/eksperci-o-mikroorganizmach-ogolnopolskie-sympozjum-na-kul/
https://radio.lublin.pl/2024/06/eksperci-o-mikroorganizmach-ogolnopolskie-sympozjum-na-kul/
https://radio.lublin.pl/2024/06/eksperci-o-mikroorganizmach-ogolnopolskie-sympozjum-na-kul/
https://radio.lublin.pl/2024/06/eksperci-o-mikroorganizmach-ogolnopolskie-sympozjum-na-kul/
https://radio.lublin.pl/2024/06/najnowsze-osiagniecia-mikrobiologiczne-w-lublinie/
https://radio.lublin.pl/2024/06/najnowsze-osiagniecia-mikrobiologiczne-w-lublinie/
https://radio.lublin.pl/2024/06/najnowsze-osiagniecia-mikrobiologiczne-w-lublinie/
https://radio.lublin.pl/2024/06/najnowsze-osiagniecia-mikrobiologiczne-w-lublinie/
https://radio.lublin.pl/2024/06/nie-beda-juz-anonimowe-dzis-poznamy-imiona-akademikow-kul/
https://radio.lublin.pl/2024/06/nie-beda-juz-anonimowe-dzis-poznamy-imiona-akademikow-kul/
https://radio.lublin.pl/2024/06/nie-beda-juz-anonimowe-dzis-poznamy-imiona-akademikow-kul/
https://radio.lublin.pl/2024/06/nie-beda-juz-anonimowe-dzis-poznamy-imiona-akademikow-kul/
https://radio.lublin.pl/2024/06/nie-beda-juz-anonimowe-dzis-poznamy-imiona-akademikow-kul/
https://radio.lublin.pl/2024/06/dzien-jakosci-ksztalcenia-na-umcs-najlepsi-nauczyciele-zostana-nagrodzeni/
https://radio.lublin.pl/2024/06/dzien-jakosci-ksztalcenia-na-umcs-najlepsi-nauczyciele-zostana-nagrodzeni/
https://radio.lublin.pl/2024/06/dzien-jakosci-ksztalcenia-na-umcs-najlepsi-nauczyciele-zostana-nagrodzeni/
https://radio.lublin.pl/2024/06/dzien-jakosci-ksztalcenia-na-umcs-najlepsi-nauczyciele-zostana-nagrodzeni/
https://radio.lublin.pl/2024/06/dzien-jakosci-ksztalcenia-na-umcs-najlepsi-nauczyciele-zostana-nagrodzeni/
https://radio.lublin.pl/2024/06/dzien-jakosci-ksztalcenia-na-umcs-najlepsi-nauczyciele-zostana-nagrodzeni/
https://radio.lublin.pl/2024/06/walcza-ze-zmianami-klimatu-politechnika-liderem-miedzynarodowego-projektu/
https://radio.lublin.pl/2024/06/walcza-ze-zmianami-klimatu-politechnika-liderem-miedzynarodowego-projektu/
https://radio.lublin.pl/2024/06/walcza-ze-zmianami-klimatu-politechnika-liderem-miedzynarodowego-projektu/
https://radio.lublin.pl/2024/06/walcza-ze-zmianami-klimatu-politechnika-liderem-miedzynarodowego-projektu/
https://radio.lublin.pl/2024/06/walcza-ze-zmianami-klimatu-politechnika-liderem-miedzynarodowego-projektu/
https://radio.lublin.pl/2024/06/walcza-ze-zmianami-klimatu-politechnika-liderem-miedzynarodowego-projektu/
https://radio.lublin.pl/2024/06/badacze-szczepionka-przeciwko-tezcowi-moze-zapobiegac-parkinsonowi/
https://radio.lublin.pl/2024/06/badacze-szczepionka-przeciwko-tezcowi-moze-zapobiegac-parkinsonowi/
https://radio.lublin.pl/2024/06/badacze-szczepionka-przeciwko-tezcowi-moze-zapobiegac-parkinsonowi/
https://radio.lublin.pl/2024/06/badacze-szczepionka-przeciwko-tezcowi-moze-zapobiegac-parkinsonowi/
https://radio.lublin.pl/2024/06/badacze-szczepionka-przeciwko-tezcowi-moze-zapobiegac-parkinsonowi/
https://radio.lublin.pl/2024/06/roboty-na-arenie-lublin-to-wszystko-przez-innowacyjna-wystawe/
https://radio.lublin.pl/2024/06/roboty-na-arenie-lublin-to-wszystko-przez-innowacyjna-wystawe/
https://radio.lublin.pl/2024/06/roboty-na-arenie-lublin-to-wszystko-przez-innowacyjna-wystawe/
https://radio.lublin.pl/2024/06/roboty-na-arenie-lublin-to-wszystko-przez-innowacyjna-wystawe/
https://radio.lublin.pl/2024/06/roboty-na-arenie-lublin-to-wszystko-przez-innowacyjna-wystawe/
https://radio.lublin.pl/2024/06/bialskie-liceum-ma-plenerowa-strzelnice-lucznicza/
https://radio.lublin.pl/2024/06/bialskie-liceum-ma-plenerowa-strzelnice-lucznicza/
https://radio.lublin.pl/2024/06/bialskie-liceum-ma-plenerowa-strzelnice-lucznicza/
https://radio.lublin.pl/2024/06/bialskie-liceum-ma-plenerowa-strzelnice-lucznicza/
https://radio.lublin.pl/2024/06/bialskie-liceum-ma-plenerowa-strzelnice-lucznicza/
https://radio.lublin.pl/2024/06/eksperci-o-mikroorganizmach-ogolnopolskie-sympozjum-na-kul/
https://radio.lublin.pl/2024/06/eksperci-o-mikroorganizmach-ogolnopolskie-sympozjum-na-kul/
https://radio.lublin.pl/kategoria/wiadomosci/lublin/
https://radio.lublin.pl/2024/06/najnowsze-osiagniecia-mikrobiologiczne-w-lublinie/
https://radio.lublin.pl/2024/06/najnowsze-osiagniecia-mikrobiologiczne-w-lublinie/
https://radio.lublin.pl/kategoria/wiadomosci/lublin/
https://radio.lublin.pl/2024/06/nie-beda-juz-anonimowe-dzis-poznamy-imiona-akademikow-kul/
https://radio.lublin.pl/2024/06/nie-beda-juz-anonimowe-dzis-poznamy-imiona-akademikow-kul/
https://radio.lublin.pl/kategoria/wiadomosci/lublin/
https://radio.lublin.pl/2024/06/dzien-jakosci-ksztalcenia-na-umcs-najlepsi-nauczyciele-zostana-nagrodzeni/
https://radio.lublin.pl/2024/06/dzien-jakosci-ksztalcenia-na-umcs-najlepsi-nauczyciele-zostana-nagrodzeni/
https://radio.lublin.pl/kategoria/wiadomosci/lublin/
https://radio.lublin.pl/2024/06/walcza-ze-zmianami-klimatu-politechnika-liderem-miedzynarodowego-projektu/
https://radio.lublin.pl/2024/06/walcza-ze-zmianami-klimatu-politechnika-liderem-miedzynarodowego-projektu/
https://radio.lublin.pl/kategoria/wiadomosci/lublin/
https://radio.lublin.pl/2024/06/badacze-szczepionka-przeciwko-tezcowi-moze-zapobiegac-parkinsonowi/
https://radio.lublin.pl/2024/06/badacze-szczepionka-przeciwko-tezcowi-moze-zapobiegac-parkinsonowi/
https://radio.lublin.pl/kategoria/kraj-i-swiat/
https://radio.lublin.pl/2024/06/roboty-na-arenie-lublin-to-wszystko-przez-innowacyjna-wystawe/
https://radio.lublin.pl/2024/06/roboty-na-arenie-lublin-to-wszystko-przez-innowacyjna-wystawe/
https://radio.lublin.pl/kategoria/wiadomosci/lublin/
https://radio.lublin.pl/2024/06/bialskie-liceum-ma-plenerowa-strzelnice-lucznicza/
https://radio.lublin.pl/2024/06/bialskie-liceum-ma-plenerowa-strzelnice-lucznicza/
https://radio.lublin.pl/kategoria/wiadomosci/biala-podlaska/
https://radio.lublin.pl/2024/06/naukowcy-odtworzyli-zapach-najslynniejszego-obrazu-w-polskich-zbiorach/
https://radio.lublin.pl/2024/06/naukowcy-odtworzyli-zapach-najslynniejszego-obrazu-w-polskich-zbiorach/
https://radio.lublin.pl/2024/06/naukowcy-odtworzyli-zapach-najslynniejszego-obrazu-w-polskich-zbiorach/
https://radio.lublin.pl/2024/06/naukowcy-odtworzyli-zapach-najslynniejszego-obrazu-w-polskich-zbiorach/
https://radio.lublin.pl/2024/06/naukowcy-odtworzyli-zapach-najslynniejszego-obrazu-w-polskich-zbiorach/
https://radio.lublin.pl/2024/06/hollywoodzki-gwiazdor-krecil-film-w-lublinie-teraz-chce-zostac-polakiem/
https://radio.lublin.pl/2024/06/hollywoodzki-gwiazdor-krecil-film-w-lublinie-teraz-chce-zostac-polakiem/
https://radio.lublin.pl/2024/06/hollywoodzki-gwiazdor-krecil-film-w-lublinie-teraz-chce-zostac-polakiem/
https://radio.lublin.pl/2024/06/hollywoodzki-gwiazdor-krecil-film-w-lublinie-teraz-chce-zostac-polakiem/
https://radio.lublin.pl/2024/06/hollywoodzki-gwiazdor-krecil-film-w-lublinie-teraz-chce-zostac-polakiem/
https://radio.lublin.pl/2024/06/chorwacja-szykuje-sie-na-piekielne-lato-zaangazowano-tysiace-strazakow-wojsko-i-drony/
https://radio.lublin.pl/2024/06/chorwacja-szykuje-sie-na-piekielne-lato-zaangazowano-tysiace-strazakow-wojsko-i-drony/
https://radio.lublin.pl/2024/06/chorwacja-szykuje-sie-na-piekielne-lato-zaangazowano-tysiace-strazakow-wojsko-i-drony/
https://radio.lublin.pl/2024/06/chorwacja-szykuje-sie-na-piekielne-lato-zaangazowano-tysiace-strazakow-wojsko-i-drony/
https://radio.lublin.pl/2024/06/chorwacja-szykuje-sie-na-piekielne-lato-zaangazowano-tysiace-strazakow-wojsko-i-drony/
https://radio.lublin.pl/2024/06/chorwacja-szykuje-sie-na-piekielne-lato-zaangazowano-tysiace-strazakow-wojsko-i-drony/
https://radio.lublin.pl/2024/06/muzyczne-trzesienie-ziemi-po-koncertach-taylor-swift-w-szkocji/
https://radio.lublin.pl/2024/06/muzyczne-trzesienie-ziemi-po-koncertach-taylor-swift-w-szkocji/
https://radio.lublin.pl/2024/06/muzyczne-trzesienie-ziemi-po-koncertach-taylor-swift-w-szkocji/
https://radio.lublin.pl/2024/06/muzyczne-trzesienie-ziemi-po-koncertach-taylor-swift-w-szkocji/
https://radio.lublin.pl/2024/06/naukowcy-odtworzyli-zapach-najslynniejszego-obrazu-w-polskich-zbiorach/
https://radio.lublin.pl/2024/06/naukowcy-odtworzyli-zapach-najslynniejszego-obrazu-w-polskich-zbiorach/
https://radio.lublin.pl/2024/06/hollywoodzki-gwiazdor-krecil-film-w-lublinie-teraz-chce-zostac-polakiem/
https://radio.lublin.pl/2024/06/hollywoodzki-gwiazdor-krecil-film-w-lublinie-teraz-chce-zostac-polakiem/
https://radio.lublin.pl/2024/06/chorwacja-szykuje-sie-na-piekielne-lato-zaangazowano-tysiace-strazakow-wojsko-i-drony/
https://radio.lublin.pl/2024/06/chorwacja-szykuje-sie-na-piekielne-lato-zaangazowano-tysiace-strazakow-wojsko-i-drony/
https://radio.lublin.pl/2024/06/muzyczne-trzesienie-ziemi-po-koncertach-taylor-swift-w-szkocji/
https://radio.lublin.pl/2024/06/muzyczne-trzesienie-ziemi-po-koncertach-taylor-swift-w-szkocji/
https://radio.lublin.pl/2024/05/wjechal-w-poduszke-jedna-osoba-ranna/
https://radio.lublin.pl/2024/05/wjechal-w-poduszke-jedna-osoba-ranna/
https://radio.lublin.pl/2024/06/06-06-2024-magazyn-reporterow/
https://radio.lublin.pl/2024/06/11-06-2024-w-drewniakach-przez-swiat/
https://radio.lublin.pl/2024/06/nowy-taras-dla-pacjentow-lubelskiego-szpitala/
https://radio.lublin.pl/2024/06/nowy-taras-dla-pacjentow-lubelskiego-szpitala/
https://radio.lublin.pl/2024/05/krrit-blokuje-pieniadze-z-abonamentu-polskie-radio-dolacza-do-akcji-rozglosni-regionalnych/
https://radio.lublin.pl/2024/05/krrit-blokuje-pieniadze-z-abonamentu-polskie-radio-dolacza-do-akcji-rozglosni-regionalnych/
https://radio.lublin.pl/2024/05/krrit-blokuje-pieniadze-z-abonamentu-polskie-radio-dolacza-do-akcji-rozglosni-regionalnych/
https://radio.lublin.pl/2024/06/gala-finalowa-projektu-przedsiebiorcza-mlodziez/
https://radio.lublin.pl/2024/06/gala-finalowa-projektu-przedsiebiorcza-mlodziez/
https://radio.lublin.pl/streaming
https://radio.lublin.pl/streaming
https://radio.lublin.pl/streaming
https://radio.lublin.pl/streaming
https://radio.lublin.pl/streaming
https://radio.lublin.pl/streaming
https://radio.lublin.pl/streaming
https://radio.lublin.pl/streaming
https://radio.lublin.pl/streaming
https://radio.lublin.pl/
https://radio.lublin.pl/koncerty/
https://radio.lublin.pl/galerie/
https://podcasty.radiolublin.pl/
https://radio.lublin.pl/tv/
https://radio.lublin.pl/audycje/
https://radio.lublin.pl/pogoda
https://radio.lublin.pl/pogoda
https://radio.lublin.pl/kategoria/konkurs
https://radio.lublin.pl/kategoria/konkurs
https://radio.lublin.pl/wydarzenia/kategoria/patronaty/
https://radio.lublin.pl/wydarzenia/kategoria/patronaty/
https://radio.lublin.pl/lublista/
https://radio.lublin.pl/lublista/
https://radio.lublin.pl/#social
https://radio.lublin.pl/#social
https://radio.lublin.pl/kontakt
https://radio.lublin.pl/kontakt
javascript:void(0);


Aktualności

Opublikowano: 2024-06-17

Matematyk z UW z Medalem
im. Wacława Sierpińskiego

Prof. Jarosław Wiśniewski z Wydziału Matematyki,
Informatyki i Mechaniki Uniwersytetu
Warszawskiego otrzymał Medal im. Wacława
Sierpińskiego. To odznaczenie, którym honorowani
są związani z Polską matematycy o wybitnych
osiągnięciach naukowych.

Prof. Wacław Sierpiński był wieloletnim
pracownikiem Uniwersytetu Warszawskiego, a także
jednym z czołowych przedstawicieli warszawskiej
szkoły matematycznej i twórców polskiej szkoły

matematycznej. Medalem jego imienia honorowani są matematycy związani z Polską, którzy mają wybitne osiągnięcia
naukowe. Odznaczenie przyznawane jest przez Uniwersytet Warszawski i Polskie Towarzystwo Matematyczne od 1974 roku.
W tym roku laureatem został prof. Jarosław Wiśniewski z Wydziału Matematyki, Informatyki i Mechaniki UW.

Prof. Jarosław Wiśniewski ukończył studia matematyczne na UW i z tą uczelnią związał swoją karierę zawodową Jego
zainteresowania badawcze dotyczą geometrii algebraicznej, m.in. m.in. teorii Mori i klasyfikacji rozmaitości Fano. W ciągu
ostatnich lat uzyskał wiele ciekawych rezultatów dotyczących takich zagadnień, jak rozmaitości flag, ściągnięcia
symplektyczne, osobliwości ilorazowe i klasyfikacja zespolonych rozmaitości kontaktowych.

Matematyk jest znanym w środowisku badaczem. Jego prace są publikowane w prestiżowych czasopismach, m.in „Journal
of the European Mathematical Society”, „Journal of the Mathematical Society of Japan”, „Inventiones Mathematicae”,
„Compositio Mathematica” czy „Mathematische Annalen”. Prof. Wiśniewski należy do Polskiego Towarzystwa
Matematycznego. W 1990 roku otrzymał Nagrodę im. Kazimierza Kuratowskiego, która jest przyznawana za wybitne
osiągnięcia naukowe matematykom, którzy nie ukończyli 30 roku życia.
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Naukowcy z IBS PAN badają wpływ zapory na granicy
z Białorusią na zwierzęta

17.06.2024 aktualizacja: 17.06.2024 3 minuty czytania

Krynki, 25.06.2023. Zapora na granicy polsko-białoruskiej w miejscowości Krynki, 25 bm. (sko) PAP/Artur Reszko

Wpływ zbudowanej na granicy z Białorusią stalowej bariery na duże
zwierzęta badają naukowcy z Instytutu Biologii Ssaków Polskiej Akademii
Nauk w Białowieży. Wykorzystują do tego dane z fotopułapek.

Aby wyciągnąć wnioski, specjaliści przeanalizują dane, które gromadzili z
wykorzystaniem materiałów z ok. 60 miejsc w Puszczy Białowieskiej z
ostatnich dziewięciu lat.

"Od 2015 r. prowadzimy tutaj monitoring dużych ssaków drapieżnych z
wykorzystaniem fotopułapek, więc mamy dane na temat aktywności zwierząt
w różnych miejscach puszczy, również przy granicy, aktywności ludzi,
pojazdów. Będziemy chcieli przeanalizować, jak to się zmieniło w ciągu tych
ostatnich 9 lat, obejmujących również kryzys migracyjny, również czas
budowania zapory i zwiększonej aktywności wojska" - powiedział PAP prof.
Rafał Kowalczyk z IBS PAN.

Na podstawie tego materiału naukowcy chcą ocenić, jak zmieniła się
aktywność dużych zwierząt, czy np. odsunęły się od granicy z powodu
zbudowanej zapory.

"Taki efekt barierowy, efekt odepchnięcia czy utraty siedlisk jest (zauważalny
� PAP�. (...� Zbudowanie zapory na granicy odcięło zwierzęta od około 50 km
kwadratowych powierzchni puszczy, dlatego że taką ma mniej więcej
powierzchnię teren między granicą a białoruską sistiemą (systemem
zabezpieczeń ochrony granicy z czasów ZSRR � PAP�; zwierzęta to
wykorzystywały, to zostało im zabrane" - powiedział Kowalczyk.

Profesor ocenił wstępnie, że bariera "odcięła" zwierzętom kolejny pas siedlisk.

"Natomiast jeśli chodzi o takie bezpośrednie oddziaływanie muru (zapory), to
jest to proces, który będzie trwał przez kilkanaście, może nawet kilkadziesiąt
lat. Jeśli tutaj mamy izolację populacji różnych zwierząt, np. rysia, spadek
zmienności genetycznej będziemy obserwować przez wiele lat, aż być może
do zaniku zupełnie tej populacji. Takie ryzyko też jest, bo ta populacja już
wcześniej była izolowana, wiemy to z badań genetycznych" - zauważył
Kowalczyk.

Dodał, że obecnie ta izolacja genetyczna pogłębiła się, więc może to
oznaczać zagrożenie dla rysi, "bo zapora wprowadziła ogromne zaburzenie -
nie tylko izolację, ale zaburzenie struktury przestrzennej, socjalnej. Wiele rysi
straciło część swoich terytoriów, samice być może nie będą miały
wystarczającej na swoich terytoriach ilości pokarmu, żeby wykarmić młode" -
powiedział Kowalczyk. Dodał, że będzie to także wpływać na i tak niską
przeżywalność młodych rysi.

Profesor podkreślił, że wyniki tych badań będą ważne nie tylko dla Puszczy
Białowieskiej, bo skutki tworzenia tego typu barier - jak zapora na granicy z
Białorusią - są ważne dla całego świata; są one mało poznane, a takich barier
powstaje coraz więcej.

"Zapory, które stanowią barierę i są jednym z największych zagrożeń dla
przyrody muszą być badane, żebyśmy poznawali skutki dla dzikiej przyrody.
Wiemy, że te bariery wpływają na ciągłość ekologiczną, na przepływ genów,
więc mają ogromne znaczenie dla wielu gatunków zwierząt, szczególnie tych
większych" - zaznaczył.

Stalową zaporę o wysokości 5,5 m na granicy z Białorusią zbudowano w 2022
r., po tym gdy latem 2021 r. rozpoczął się trwający do dziś kryzys migracyjny
przy tej granicy. Bariera stoi na 186 km granicy z Białorusią w Podlaskiem, w
tym w Puszczy Białowieskiej.

Wyniki badań naukowcy chcą przedstawić i opublikować za rok.�PAP�

Izabela Próchnicka

kow/ bar/ mhr/

ibs pan ekologia

Fundacja PAP zezwala na bezpłatny przedruk artykułów z Serwisu
Nauka w Polsce pod warunkiem mailowego poinformowania nas raz w
miesiącu o fakcie korzystania z serwisu oraz podania źródła artykułu.
W portalach i serwisach internetowych prosimy o zamieszczenie
podlinkowanego adresu: Źródło: naukawpolsce.pl, a w czasopismach
adnotacji: Źródło: Serwis Nauka w Polsce - naukawpolsce.pl.
Powyższe zezwolenie nie dotyczy: informacji z kategorii "Świat" oraz
wszelkich fotografii i materiałów wideo.

Czytaj także

Przed dodaniem komentarza prosimy o zapoznanie z Regulaminem forum
serwisu Nauka w Polsce.

N E W S L E T T E R Zapraszamy do zapisania się do naszego newslettera

E-mail

Podaj swój email

Akceptuje regulamin i wyrażam zgodę naprzetwarzanie powyższych danych
osobowych w celu otrzymywania newslettera.

Historia i Kultura

Człowiek

Zdrowie

Życie

Ziemia

Kosmos

Materia i energia

Technologia

Świat

Nagrody Nobla

Uczelnie i Instytucje

Innowacje

Nagrody

Prawo

Popularyzacja

Granty i Konkursy

Wydarzenia

Ludzie

Konkurs dla czytelników

O serwisie

Popularyzator Nauki

Blog

Książka

Newsletter

RSS

Mapa strony

Wykorzystywanie treści

Logo do pobrania

Autorzy

FUNDACJA PAP

Bracka 6/8

00�502, Warszawa

naukawpolsce@pap.pl

��48 22� 509 27 07

��48 22� 509 23 88

Projekt dofinansowany ze
środków budżetu państwa,
przyznanych przez Ministra
Edukacji i Nauki w ramach

Programu Społeczna
Odpowiedzialność Nauki II.

Do góry

O projekcie O Fundacji Polityka prywatności Regulamin Dostępność Copyright Fundacja PAP 2024

Wyniki tych badań będą ważne nie tylko dla Puszczy Białowieskiej, bo
skutki tworzenia tego typu barier - jak zapora na granicy z Białorusią -

są ważne dla całego świata; są one mało poznane, a takich barier
powstaje coraz więcej

Resort klimatu: rośnie populacja
żubrów w Polsce

Żubry nie żerują losowo

Najpopularniejsze Kraj Świat

Prof. Parczewski: przewlekła
borelioza nie istnieje

Gdula: stworzyliśmy system, w którym
wiele osób traci pasję do nauki

Zdjęcie zorzy nad Śnieżką fotografią
dnia NASA z 12 czerwca

Prof. Kotowski: prawo o odbudowie
zasobów przyrodniczych nie jest
sprzeczne z interesami rolników

Polacy odkryli w Czulicach grób dwójki
dzieci z czasów Wędrówek Ludów

Podobne

Rada Naukowa IBS PAN zabrała głos
ws. kryzysu na granicy z Białorusią

IBS PAN: zimą chętnie obserwowano
zwierzęta i dzielono się
obserwacjami z naukowcami

Szakale złociste prą na północ

Archeolodzy z UW
odkryli rytualne
stanowisko Celtów na
Kujawach
Rytualne stanowisko Celtów
odkryli w jednym z kujawskich
jezior archeolodzy z Uniwersytetu
Warszawskiego. W trakcie badań
podwodnych odnaleziono
kilkanaście przedmiotów
będących dziełem celtyckich
kowali.
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Nowa przewodnicząca NZS o
planach na rozpoczętą
kadencję

Najbliższy rok upłynie pod znakiem przygotowań
do naszego 45-lecia. Liczymy na ścisłą
współpracę z regionalnymi NZS-ami, chcemy
bowiem uczcić ten jubileusz wszędzie, gdzie
funkcjonuje NZS – zapowiada Martyna Klasa,
nowa przewodnicząca Niezależnego Zrzeszenia
Studentów, mówiąc o priorytetach na
rozpoczętą właśnie kadencję.

Współpraca – to będzie hasło przewodnie mojej
kadencji. Chcielibyśmy rozwinąć tę współpracę jeszcze bardziej, rozszerzyć ją na więcej obszarów. Nie tylko wewnątrz NZS –
między Zarządem a Zespołem Krajowym – gdzie już dokonaliśmy paru zmian i dodaliśmy funkcje, którą łączą nasze piony
organizacyjne, po to, by praca była jeszcze bardziej efektywna, ale też na zewnątrz, z innymi organizacjami uczelnianymi
czy nowymi partnerami. Zwłaszcza, że najbliższy rok upłynie pod znakiem przygotowań do 45-lecia Niezależnego Zrzeszenia
Studentów. Liczymy więc na ścisłą kooperację z regionalnymi NZS-ami. Naszym marzeniem jest to, żeby uczcić jubileusz w
każdym regionie, gdzie funkcjonuje NZS.

Główne obchody zaplanowaliśmy na wrzesień 2025 roku. Myślimy o wystawie z okazji 45-lecia, a jeśli uda nam się zdobyć
wystarczające środki finansowe zorganizujemy również kolejną edycję balu. Chcemy też zadbać o to, by w miastach, w
których nie ma miejsca pamięci NZS, jak np. w Gdańsku, utworzyć je, choćby w postaci niewielkiej tabliczki. Albo jak w
Krakowie – gdzie NZS miałby mieć swojego smoka, bądź w Lublinie – koziołka. Mamy już swojego krasnala we Wrocławiu,
pomysł bardzo się spodobał i inne miasta również chcą pójść tym śladem.

Liczymy także na partnerstwa z mediami. Pełniąc w minionej kadencji funkcję wiceprzewodniczącej ds. wizerunku i promocji,
zauważyłam, jak duży potencjał medialny tkwi w NZS-ie. Nie badaliśmy tego dokładnie, choć może warto by było się nad
tym zastanowić, ale pewne jest, że nie wykorzystujemy go w pełni. Dlatego mam w planach powołanie rzecznika prasowego
naszej organizacji, żeby ten potencjał rozwinąć. Jest sporo inicjatyw, w których taka osoba mogłaby się spełnić.

Jeśli chodzi o sprawy stricte studenckie, to ostatni rok przebiegł pod znakiem gorących protestów, dotyczących m.in. miejsc
w domach studenckich, chociażby przy Uniwersytecie im. Adama Mickiewicza czy Uniwersytecie Jagiellońskim. Teraz z kolei
jesteśmy cały czas „na łączach” z NZS Organizacji Uczelnianej Uniwersytetu Warszawskiego, gdzie trwa protest w obronie
Palestyny. Chcemy pomóc rozwiązać tę sytuację, chociażby proponując obu stronom mediacje i w przypadku obopólnej
chęci – zająć się doprowadzeniem do nich. Staramy się na każde tego typu zdarzenie patrzeć na chłodno, nie podejmować
pochopnych decyzji. Niezależnie od wspomnianych przykładów, strajk w moim przekonaniu nie powinien być
podstawowym sposobem wyrażania protestu. Najpierw warto usiąść do rozmów między obiema stronami, później wydać
odpowiednie oświadczenia, jeśli sytuacja tego wymaga, i dopiero, gdy nic to nie daje, strajk może, ale wcale nie musi, być
wskazany.

W tej kadencji mamy zamiar uruchomić kampanię społeczną opartą na wynikach naszych dotychczasowych raportów, np.
dotyczących sytuacji materialnej studentów czy stypendiów. Nasze Centrum Analiz prężnie działa, ostatnio wypuściliśmy
raport o tym, jak studenci widzą Unię Europejską. Uważam, że warto sięgać do tych danych, są nadal aktualne i warto z nich
skorzystać, bo dużo mówią o studentach. W najbliższym czasie planujemy przygotować badanie, a na jego podstawie
kolejny raport, tym razem na temat bezpłatnych praktyk i staży dla studentów, chcemy poznać ich podejście do
zdobywania doświadczenia w takiej formie. Zorganizujemy też spotkania z ekspertami w postaci paneli dyskusyjnych,
podczas których porozmawiamy o sytuacji materialnej studentów, stypendiach czy praktykach i stażach.

Planujemy przygotować również dokument, w którym wskażemy rekomendacje i propozycje konkretnych zmian
legislacyjnych w zakresie właśnie wsparcia materialnego studentów. Będziemy dzięki temu dysponować konkretnymi
wytycznymi w razie rozmów z osobami decyzyjnymi czy na posiedzeniach komisji sejmowych, na których regularnie
jesteśmy obecni.

Jestem czwartą z rzędu kobietą na czele NZS, ale w moim przekonaniu to nie płeć, tylko osobowość odgrywa kluczowe
znaczenie. Pół żartem mogę odwołać się do powiedzenia o głowie i szyi. Przypomnę, że sekretarzem generalnym jest od
kilku kadencji mężczyzna, chyba tylko 3 razy pełniła tę funkcję kobieta. Teraz u mojego boku będzie Mateusz Trebnio. Razem
działaliśmy już przez ostatni rok. W nawiązaniu do tego, o czym mówiłam na początku: współpraca układa nam się świetnie
i myślę, że przez najbliższe miesiące możemy wspólnie z całym Zarządem zrobić jeszcze dużo dobrego na rzecz studentów.

Not. Mariusz Karwowski

Martyna Klasa nowÄ  przewodniczÄ cÄ
NiezaleĹźnego Zrzeszenia StudentĂłw

Martyna Klasa z Uniwersytetu GdaĹ skiego
zostaĹ a nowÄ  przewodniczÄ cÄ
NiezaleĹźnego Zrzeszenia StudentĂłw.
ZastÄ pi na tym stanowisku NataliÄ
StachurÄ .
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Sam tekst bardzo dobry i trzymam kciuki za realizację planów, ale nie rozumiem ostatniego akapitu, nagłego wyciągania płci,
jakichś haseł o szyi i głowie.......pasuje do reszty jak pięść do nosa........

~weteran 17.06.2024 13:17

proponuję aby słowa przewodniczącej "Strajk nie powinien być podstawowym sposobem wyrażania protestu" zostały hasłem
obchodów 45-lecia NZS, działacze z lat 80 na pewno będą zachwyceni..... parodia
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Świat atomów i cząsteczek: jak dzięki różnym
metodom obrazowania zobaczyć “całego słonia”

17.06.2024 aktualizacja: 17.06.2024 3 minuty czytania

Rys: Źródło: materiały prasowe MIBMiK

Budowę molekuł tworzących komórki można poznać za pomocą różnych
technik obrazowania. Uzyskiwane w ten sposób mapy tych samych
struktur wbrew pozorom nieco różnią się jednak między sobą. Żeby poznać
prawdę o molekułach, potrzebna jest nie tylko kombinacja technik, ale i
zrozumienie, jak badają one materię - zwraca uwagę prof. Matthias Bochtler
z MIBMiK.

Artykuł w "Structure" autorstwa prof. Matthiasa Bochtlera z
Międzynarodowego Instytutu Biologii Molekularnej i Komórkowej w
Warszawie, omawia różne sposoby analizy struktur biomolekuł z użyciem
promieni rentgenowskich, elektronów i neutronów. W swojej pracy naukowiec
określił, jak mapy o rozdzielczości atomowej różnią się między sobą w
zależności od sposobu obrazowania.

Jeśli chcemy poznać kształt krzesła czy kubka, nie musimy się specjalnie
starać - wystarczy, że postawimy te obiekty w świetle widzialnym. Fotony,
które dotrą z tych przedmiotów do naszych oczu, pozwolą nam łatwo ustalić
badany kształt. Nieco trudniej jest z obiektami znacznie mniejszymi - np.
białkami, kwasami nukleinowymi, hormonami. W badaniu ich struktur nie
wystarczy światło widzialne. Posłużyć się trzeba nieco innym “oświetleniem” -
wiązkami promieniowania rentgenowskiego, elektronów lub neutronów.

“Każda z tych metod dostrojona jest do różnych aspektów materii, dlatego
uzyskiwane w różnych technikach mapy tych samych struktur różnią się
między sobą” - czytamy w komunikacie MIBMiK na temat tych badań.

Problem opisany w badaniach prof. Bochtlera porównano tam ze starą
hinduską bajką o ślepcach, którzy próbowali opisać słonia. “Każdy z
obserwatorów może (za pomocą dotyku- przyp. PAP� zbadać tylko fragment
zwierzęcia, a zatem nie jest w stanie uchwycić całej złożoności badanego
obiektu” - porównano w komunikacie MIBMiK przesłanym serwisowi Nauka w
Polsce. Analogicznie wśród dostępnych metod obrazowania każda bada
różne aspekty materii. Okazuje więc badany obiekt z nieco innej perspektywy.
“Aby ‘zobaczyć całego słonia’, potrzebujemy kombinacji technik i dogłębnej
wiedzy na temat sposobu, w jaki badają one materię” - komentują
przedstawiciele instytutu.

Problem opisany w badaniach prof. Bochtlera porównano tam ze starą hinduską
bajką o ślepcach, którzy próbowali opisać słonia. Źródło: materiały prasowe
MIBMiK

I tak promieniowanie rentgenowskie wykrywa gęstość elektronową, podczas
gdy elektrony - potencjał elektrostatyczny. Z kolei neutrony są wrażliwe na
długość koherentnego rozpraszania jądrowego �NCSL�.

W przypadku elektronów - zwraca uwagę MIBMiK � uzyskanie rozdzielczości
atomowej jest stosunkowo nowym osiągnięciem, nazwanym "rewolucją
rozdzielczości". Co ciekawe, nie jest całkowicie jasne, jaki dokładnie obraz
(mapę) "powinno" się zobaczyć, używając elektronów do obrazowania o
wysokiej rozdzielczości, nawet w przypadku znanych wcześniej struktur.

Bochtlera zainspirowała technika kriomikroskopii elektronowej (cryo-EM�,
która pozwoliła na uzyskanie pierwszych map o rozdzielczości atomowej
przez grupy prof. Holgera Starka i dr. Ashwina Chari. Mapy te wykazały
nieoczekiwane efekty wykorzystania strumienia elektronów do obrazowania.
Prof. Bochtler przeanalizował na nowo te prace. “Mapy gęstości elektronowej
�ED� uzyskane z użyciem wiązki promieni rentgenowskich oraz mapy
potencjału elektrostatycznego �ESP� uzyskane z użyciem wiązki elektronów
są powszechnie uważane za równoważne, z wyjątkiem różnic wynikających z
błędów pomiarowych. Nasze wyniki pokazują, że założenie to nie jest w pełni
słuszne” - wyjaśnia naukowiec z MIBMiK.

“Rewolucja rozdzielczości w kriomikroskopii elektronowej oferuje fascynujące
możliwości. Aby móc je w pełni wykorzystać, musimy rozumieć, co mapy te
naprawdę pokazują” - stwierdza prof. Matthias Bochtler.

Korzystając z zaawansowanych modeli teoretycznych, takich jak teoria
funkcjonału gęstości �DFT� i wzór Bethego-Motta, prof. Bochtler wykazał, że
mapy ED i ESP różnią się znacząco w zakresie obrazowania poszczególnych
atomów, co znajduje szczególne odzwierciedlenie w przypadku atomów
obdarzonych (cząstkowym) ładunkiem. Wykazał również, że zarówno
stosunek wkładów od lżejszych i cięższych atomów, jak i wrażliwość na
wiązania chemiczne obejmujące zewnętrzne powłoki atomowe oraz ładunek,
zależą od rodzaju użytej wiązki.

Badania prof. Bochtlera opublikowane w "Structure" pogłębiają zrozumienie
teoretycznych podstaw obrazowania i zwiększają potencjał wykorzystania
kriomikroskopii elektronowej w praktyce, w tym w projektowaniu leków.

Jego analiza wskazuje, że wiązki promieniowania rentgenowskiego,
elektronów i neutronów są dostrojone do różnych aspektów materii, a zatem
są źródłem komplementarnych informacji. Promieniowanie rentgenowskie
wykrywa gęstość elektronową, podczas gdy elektrony - potencjał
elektrostatyczny. Z kolei neutrony są wrażliwe na długość koherentnego
rozpraszania jądrowego �NCSL�. - “Rewolucja rozdzielczości w kriomikroskopii
elektronowej oferuje fascynujące możliwości. Aby móc je w pełni
wykorzystać, musimy rozumieć, co mapy te naprawdę pokazują” - stwierdza
prof. Matthias Bochtler.

“Innowacyjna praca analityczna prof. Bochtlera opublikowana w Structure jest
doskonałym przykładem tego, jak nauki biologiczne są integralną częścią
STEM � nauk przyrodniczych, technologii, inżynierii i matematyki – które
łącząc się, umożliwiają zrozumienie podstaw świata, w którym żyjemy” -
komentują przedstawiciele jego instytutu.

Nauka w Polsce

lt/ zan/

cząsteczki obrazowanie

Fundacja PAP zezwala na bezpłatny przedruk artykułów z Serwisu
Nauka w Polsce pod warunkiem mailowego poinformowania nas raz w
miesiącu o fakcie korzystania z serwisu oraz podania źródła artykułu.
W portalach i serwisach internetowych prosimy o zamieszczenie
podlinkowanego adresu: Źródło: naukawpolsce.pl, a w czasopismach
adnotacji: Źródło: Serwis Nauka w Polsce - naukawpolsce.pl.
Powyższe zezwolenie nie dotyczy: informacji z kategorii "Świat" oraz
wszelkich fotografii i materiałów wideo.

Czytaj także

Przed dodaniem komentarza prosimy o zapoznanie z Regulaminem forum
serwisu Nauka w Polsce.

N E W S L E T T E R Zapraszamy do zapisania się do naszego newslettera

E-mail

Podaj swój email

Akceptuje regulamin i wyrażam zgodę naprzetwarzanie powyższych danych
osobowych w celu otrzymywania newslettera.
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Projekt dofinansowany ze
środków budżetu państwa,
przyznanych przez Ministra
Edukacji i Nauki w ramach

Programu Społeczna
Odpowiedzialność Nauki II.
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Spontaniczne helisy i uporządkowane
dipole

Od oparzeń do falowej natury ciepła –
przez równanie telegra�stów

Najpopularniejsze Kraj Świat

Gdula: stworzyliśmy system, w
którym wiele osób traci pasję do
nauki

Prof. Parczewski: przewlekła borelioza
nie istnieje

Zdjęcie zorzy nad Śnieżką fotografią
dnia NASA z 12 czerwca

Prof. Kotowski: prawo o odbudowie
zasobów przyrodniczych nie jest
sprzeczne z interesami rolników

Polacy odkryli w Czulicach grób dwójki
dzieci z czasów Wędrówek Ludów

Podobne

Elastyczne sploty i węzły w
cząsteczkach pod coraz lepszą
kontrolą

Drżące ciało - Polacy pokazują, jak
tworzyć mapy 3D ułożenia molekuł
w materiale

Polacy stworzyli magnetyczną
cząsteczkę o wyjątkowych
właściwościach

Archeolodzy z UW
odkryli rytualne
stanowisko Celtów na
Kujawach
Rytualne stanowisko Celtów
odkryli w jednym z kujawskich
jezior archeolodzy z Uniwersytetu
Warszawskiego. W trakcie badań
podwodnych odnaleziono
kilkanaście przedmiotów
będących dziełem celtyckich
kowali.
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Strona Główna Popularyzacja

W Muzeum Historii Polski otwarto wystawę „Potęga
opowieści. Od dawnej kroniki do nowoczesnego
muzeum”

17.06.2024 aktualizacja: 17.06.2024 5 minut czytania

Warszawa, 14.06.2024. Nowa wystawa czasowa "Potęga Opowieści. Od dawnej kroniki do nowoczesnego muzeum" w Muzeum Historii
Polski w Warszawie (az/dw) PAP/Albert Zawada

Historię opowiadają nie tylko historycy, ale także artyści, malarze, pisarze,
reżyserzy. Nie zawsze są krępowani regułami naukowymi – powiedział w
piątek dyrektor Muzeum Historii Polski Robert Kostro podczas wernisażu
nowej wystawy czasowej w gmachu MHP.

Konferencja prasowa i wernisaż wystawy „Potęga opowieści. Od dawnej
kroniki do nowoczesnego muzeum” odbyły się w piątek w Muzeum Historii
Polski. Wystawa będzie dostępna dla zwiedzających od soboty. Potrwa do 15
września.

„�Potęga opowieści+ jest pierwszą wystawą narracyjną w Muzeum Historii
Polski. To próba pokazania tego, w jaki sposób przez wieki opowiadano o
dziejach naszego kraju” – mówił dyrektor MHP Robert Kostro. Dodał, że
prezentowana ekspozycja powstała w ramach prac nad scenariuszem
powstającej w Muzeum Historii Polski wystawy stałej. „Zaczęliśmy rozumieć,
że przed nami były poprzednie pokolenia, które innymi środkami i metodami
chciały opowiedzieć historię Polski. To była pierwsza inspiracja do stworzenia
tej wystawy” – podkreślił.

Wyjaśnił, że wystawa „Potęga opowieści” ma pokazać, jak przebiegał proces
budowania opowieści o historii Polski. „Zaczynamy od średniowiecznych
kronik, potem idziemy przez malarstwo, następnie docieramy do punktu, w
którym jest mowa o ceremoniach publicznych, świętach narodowych, potem
pokazujemy siłę powieści – głównym bohaterem jest tu Sienkiewicz, wreszcie
dochodzimy do kina, a ostatecznie do muzeów” – tłumaczył.

Dodał: „To jest wystawa o historii, ale także o pamięci, o pewnym napięciu,
które istnieje pomiędzy historią a pamięcią, o tym, w jaki sposób dzielimy się
swoimi doświadczeniami historycznymi, w jaki sposób przekazujemy je
następnym pokoleniom”. Podczas wernisażu dyrektor Muzeum Historii Polski
podkreślił, że ten aspekt opowiadania o historii jest szczególnie istotny ze
względu na decydujący wpływ na budowanie tożsamości i świadomości
narodowej.

Dyrektor podkreślił, że „Potęga opowieści” jest pierwszą wystawą narracyjną
w MHP. „Poprzednia, którą otwieraliśmy w muzeum we wrześniu ubiegłego
roku, miała charakter prezentacji naszej kolekcji, natomiast obecna jest
całościową opowieścią” - zaznaczył.

Ekspozycja prezentuje m.in. Kronikę Wincentego Kadłubka w wersji
rękopiśmiennej z XV w., brewiarz zawierający tekst pieśni „Gaude, Mater
Polonia” Klemensa z Piotrkowa z 1502 r., unikatową plakietkę pielgrzyma z
wizerunkiem porąbanego ciała św. Stanisława. Są obrazy ilustrujące wielkie
wydarzenia z dziejów Polski: „Potęga Rzeczpospolitej u zenitu” Jana Matejki,
„Chodkiewicz pod Chocimiem” Józefa Brandta, a także mniej znane, ale
bardzo interesujące prace malarzy z Bractwa św. Łukasza tworzące cykl
obrazów historycznych pokazywanych w sali honorowej pawilonu polskiego
na Wystawie Światowej w Nowym Jorku w 1939 r. Wśród eksponatów
znajduje się ceremonialny młotek i kielnia służące do położenia kamienia
węgielnego pod budowę Świątyni Opatrzności Bożej w maju 1792 r.

„Ze szkoły wychodzimy często z przekonaniem, że historia to domena
naukowców, którzy wiedzą, jak i kiedy coś się wydarzyło. Tymczasem składają
się na nią przynajmniej dwa elementy. Są to z jednej strony krytyczne badania
faktów, a z drugiej - układanie ich w opowieść. Tworzenie tych opowieści to
niesłychanie ważny proces w kształtowaniu się tożsamości zbiorowej,
tożsamości narodu” – powiedział dyrektor MHP podczas konferencji prasowej
poprzedzającej otwarcie ekspozycji.

Kurator wystawy prof. Michał Kopczyński, opowiadając pierwszym
zwiedzającym o jej strukturze, zwrócił uwagę na znaczenie malarstwa
historycznego dla opowiadania o dziejach w Rzeczypospolitej. „Zaczęło się
ono od propagandy w XVII w., którą my dzisiaj uznajemy za sztukę. Wówczas
jej celem było zachwalanie dynastii Wazów, co zresztą udało się zrobić
skutecznie. Potem malarstwo w XIX wieku nosiło charakter refleksji krytycznej
albo było przypomnieniem o wielkości historii Polski, która już przeminęła.
Było też miejscem do rozdrapywania ran. Tu myślimy przede wszystkim o
Janie Matejce. W wieku XX malarstwo stało się prezentacją Polski za granicą"
– tłumaczył.

„Na wystawę wprowadza nas część, która opowiada o dawnej kronice. Tu
chcemy mówić o budowaniu wspólnoty za sprawą kronik, które
wykorzystywały dzieje, do tworzenia naszej historii” – wskazała dr Aleksandra
Jakóbczyk-Gola, współautorka wystawy. Dodała, że pierwsze kroniki miały
charakter opowieści o dziejach rodu i samego władcy, bo uważano je za
emanację wspólnoty. Na kartach pojawiały się również dyskusje na temat
starożytnego pochodzenia narodu i rodu panującego. Wystawa opowiada
również o dziejach herbów szlacheckich, które przez wieki stanowiły symbol
więzi rodzinnych.

Następny dział wystawy poświęcony jest oficjalnym ceremoniom, które miały
budować tożsamość narodu. „Dla nas na przykład święta majowe są przede
wszystkim dniami wolnymi od pracy, trzema dniami grilla. Natomiast
ceremonie od starożytnego Egiptu służyły budowaniu jedności, budowaniu
świadomości początków” – zauważył prof. Kopczyński. Na wystawie można
prześledzić, jak świętowano 15 lipca, czyli upamiętnienie zwycięstwa pod
Grunwaldem, 3 maja, a także specyficzną formę ceremonii, to znaczy
pogrzeby patriotyczne w XIX w.

Moc pisarstwa historycznego w kształtowani pamięci zbiorowej Polaków
pokazana jest na przykładzie m.in. Sienkiewiczowskiej "Trylogii", która
wpłynęła na pokolenia czytelników. Jak podkreślił podczas wernisażu prof.
Michał Kopczyński, szerokie udostępnienie powieści historycznej nie byłoby
możliwe bez „drugiej rewolucji drukarskiej, która dokonała się na początku XIX
wieku i polegała na połączeniu prasy drukarskiej z maszyną parową”. Ta
innowacja sprawiła, że możliwe było masowe drukowanie tanich książek
dostępnych dla rosnącej rzeszy osób posiadających umiejętność pisania i
czytania. „W tych warunkach było miejsce dla Sienkiewicza i jego powieści,
które po raz pierwszy w polskich dziejach przekroczyły granice podziałów
społecznych. Tworzył opowieści bardzo pięknie napisane, ale
nieskomplikowane. W ten sposób Sienkiewicz stał się kontynuatorem
malarstwa historycznego i zapowiedzią kina historycznego” – zauważył prof.
Kopczyński.

Polskie kino historyczne zostało zaprezentowane poprzez fotosy, elementy
scenografii czy kostiumy. „Na początku było to wielkie kino za małe pieniądze.
Widzom podobały się przede wszystkim proste historie romansowe, takie jak
właśnie te Sienkiewicza” – powiedziała dr Jakóbczyk-Gola. Zwracając uwagę
na kino historyczne PRL, podkreśliła istnienie trzech kategorii filmów:
propagandowych, wielkich superprodukcji i „półkowników”, czyli produkcji,
które na skutek zmian politycznych trafiały na wiele lat do zamkniętych
archiwów.

Wystawę wieńczy moduł poświęcony muzeom – obecnym w przestrzeni
polskiej debaty publicznej od końca XVIII wieku oraz w okresie zaborów. Jak
wyjaśniła dr Jakóbczyk-Gola, celem pierwszych polskich muzeów, takich jak
Świątynia Sybilli powstała z inicjatywy Izabeli Czartoryskiej, było dążenie do
przetrwania polskiego dziedzictwa narodowego w warunkach braku własnego
państwa. Po jego odbudowie jednym z wielkich wyzwań II RP stało się
zbudowanie muzeum narodowego. „To była ta instytucja, która miała
ogniskować wiele doświadczeń artystycznych i historycznych. Po II wojnie
światowej heroiczna odbudowa Zamku Królewskiego, na którą złożył się cały
naród, pokazała, jak ważną rolę odgrywają muzea historyczne” – podkreśliła
kuratorka wystawy.

„Domknięciem ekspozycji jest przestrzeń poświęcona obecności historii w
internecie. Tematy historyczne żyją tam w bardzo różnych kontekstach – od
naukowych po zupełnie żartobliwe” – wyjaśnili organizatorzy wystawy.

Wystawie towarzyszy obszerny katalog zawierający nie tylko opis
prezentowanych artefaktów, ale także zbiór artykułów historycznych
autorstwa kuratorów.�PAP�

Wojciech Kamiński, Michał Szukała

wnk/ szuk/ miś/

Muzeum Historii Polski

Fundacja PAP zezwala na bezpłatny przedruk artykułów z Serwisu
Nauka w Polsce pod warunkiem mailowego poinformowania nas raz w
miesiącu o fakcie korzystania z serwisu oraz podania źródła artykułu.
W portalach i serwisach internetowych prosimy o zamieszczenie
podlinkowanego adresu: Źródło: naukawpolsce.pl, a w czasopismach
adnotacji: Źródło: Serwis Nauka w Polsce - naukawpolsce.pl.
Powyższe zezwolenie nie dotyczy: informacji z kategorii "Świat" oraz
wszelkich fotografii i materiałów wideo.

Czytaj także

Przed dodaniem komentarza prosimy o zapoznanie z Regulaminem forum
serwisu Nauka w Polsce.

N E W S L E T T E R Zapraszamy do zapisania się do naszego newslettera

E-mail

Podaj swój email

Akceptuje regulamin i wyrażam zgodę naprzetwarzanie powyższych danych
osobowych w celu otrzymywania newslettera.
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Projekt dofinansowany ze
środków budżetu państwa,
przyznanych przez Ministra
Edukacji i Nauki w ramach

Programu Społeczna
Odpowiedzialność Nauki II.
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Łódzkie/ W weekend średniowieczny
piknik w grodzisku i kolegiacie w
Tumie pod Łęczycą

Dinozaur – tarbozaur główną atrakcją
nowej wystawy stałej w Muzeum Ziemi
w Warszawie

Najpopularniejsze Kraj Świat

Gdula: stworzyliśmy system, w
którym wiele osób traci pasję do
nauki

Prof. Parczewski: przewlekła borelioza
nie istnieje

Zdjęcie zorzy nad Śnieżką fotografią
dnia NASA z 12 czerwca

Prof. Kotowski: prawo o odbudowie
zasobów przyrodniczych nie jest
sprzeczne z interesami rolników

Polacy odkryli w Czulicach grób dwójki
dzieci z czasów Wędrówek Ludów

Podobne

Ściany Audytorium Muzeum
Historii Polski to "czysta
matematyka"

Fragmenty Villa Regia, a także
Enigma oraz cykl obrazów
Łukaszowców – na otwarcie Muzeum
Historii Polski

Archeolodzy z UW
odkryli rytualne
stanowisko Celtów na
Kujawach

Rytualne stanowisko Celtów
odkryli w jednym z kujawskich
jezior archeolodzy z Uniwersytetu
Warszawskiego. W trakcie badań
podwodnych odnaleziono
kilkanaście przedmiotów
będących dziełem celtyckich
kowali.
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Strona Główna Ludzie

Zmarł geograf prof. Grzegorz Węcławowicz
17.06.2024 aktualizacja: 17.06.2024 4 minuty czytania

Przemyśl, 28.10.2023. PAP/Darek Delmanowicz

Zmarł prof. Grzegorz Węcławowicz, geograf, "współtwórca polskiej
geografii społecznej miast" - napisali przedstawiciele Instytutu Geografii i
Przestrzennego Zagospodarowania PAN, z którym przez wiele lat był
związany zawodowo.

O śmierci profesora poinformowała dyrekcja i pracownicy Instytutu Geografii i
Przestrzennego Zagospodarowania PAN, gdzie prof. Węcławowicz kierował
Zakładem Geografii Miast i Ludności �1999�2012�, był też przewodniczącym
Rady Naukowej �2007�2018�, a także wieloletnim członkiem Komitetu Nauk
Geograficznych PAN, Komitetu Przestrzennego Zagospodarowania PAN,
Polskiego Towarzystwa Geograficznego, wykładowcą kilku polskich i
zagranicznych uczelni, w tym University of Leeds.

"Z głębokim żalem i smutkiem przekazujemy informację, że w dniu 12 czerwca
odszedł od nas Profesor Grzegorz Węcławowicz. Jeden z Mistrzów naszego
Instytutu, współtwórca sukcesów naukowych i organizacyjnych (...�
Pozostanie w pamięci jako wybitny Geograf, wielkiej życzliwości Człowiek i
Przyjaciel, współtwórca polskiej geografii społecznej miast" - napisali
przedstawiciele IGiPZ PAN.

Grzegorz Węcławowicz ukończył studia geograficzne na Uniwersytecie
Warszawskim w 1966 r. uzyskując tytuł magistra geografii w zakresie
geografii fizycznej Polski. "W 1970 r. podjąłem studia doktoranckie w
Instytucie Geografii PAN, co było wynikiem przeniesienia moich zainteresowań
z nauk przyrodniczych do nauk społecznych. W rozprawie doktorskiej (jako
jeden z pierwszych w Polsce) zastosowałem analizę czynnikową w badaniach
struktury wewnętrznej wielkiego miasta oraz koncepcję ekologii społecznej.
Po raz pierwszy w ówczesnych krajach socjalistycznych udowodniono
istnienie i pomierzono zróżnicowania społeczne i ekonomiczne w przestrzeni
miast. Praca ta została opublikowana po polsku, rosyjsku, angielsku i włosku"
- napisał profesor w notce opublikowanej na stronie internetowej IGiPZ PAN.

W latach 1976�1977 naukowiec przebywał na stażu w London School of
Economics and Political Science w Wielkiej Brytanii, co - jak wspomniał -
pozwoliło mu na przygotowanie i opublikowanie w 1988 r. rozprawy
habilitacyjnej pt. "Struktury społeczno-przestrzenne w miastach Polski". "W
książce tej podsumowałem moje badania empiryczne oraz badania innych
geografów i socjologów nad strukturami społeczno-przestrzennymi w
miastach Polski. Wychodząc od rozumienia teorii jako systemu wyjaśnień
naukowych oraz przyjętej strategii postępowania badawczego,
podsumowałem stan ówczesnej wiedzy na temat zróżnicowań społeczno-
przestrzennych miast polskich. Przedstawiłem zarys teorii średniego zasięgu,
w której pierwsza część o charakterze empiryczno-indukcyjnym odpowiada
na pytanie: 'gdzie w przestrzeni miast polski zlokalizowane są poszczególne
zjawiska społeczne i ekonomiczne?', a druga część o charakterze
hipotetyczno-dedukcyjnym próbuje odpowiedzieć na pytania typu: 'dlaczego
wystąpiły zróżnicowania społeczno-przestrzenne?'" - opisał.

Jego badania były wspierane przez liczne zagraniczne ośrodki naukowe. Od
roku 1993 prof. Węcławowicz prowadził prace nad zeszytami "Atlasu
Warszawy". "Nie rezygnując z badań nad miastami rozszerzyłem swoje
badania nad strukturą przestrzenną transformacji zachodzących w Polsce w
latach dziewięćdziesiątych" - wspomniał.

W książce pt. "Contemporary Poland. Space and Society" �Współczesna
Polska. Przestrzeń i społeczeństwo) przedstawił rozwiniętą koncepcję miasta
socjalistycznego, miasta podlegającego współczesnej transformacji oraz
koncepcje przyszłego rozwoju regionalnego Polski w nowych warunkach
systemowych. Rozwinięciem tego kierunku badań stała się nowa książka
"Przestrzeń i społeczeństwo współczesnej Polski. Studium z geografii
społeczno-gospodarczej" �Wydawnictwo Naukowe PWN 2002�. Następnie w
roku 2003 Wydawnictwo Naukowe PWN wydało moja kolejną książkę pt.
"Geografia społeczna miast" (nowsze rozszerzone wydanie 2007�, która stała
się jednym z podstawowych podręczników na studiach geograficznych.

Badał możliwość zastosowania wiedzy geograficznej do wyjaśniania i opisu
zjawisk społecznych, ekonomicznych i politycznych zachodzących w
przestrzeni miast.

Koncentrował się również na badaniu zróżnicowań społeczno-przestrzennych
w miastach Polski. "Szczególną uwagę zwracam na zagadnienia związane z
ubóstwem i wykluczeniem społecznym, na zmiany zachodzące w przestrzeni
wielkich osiedli mieszkaniowych" - napisał.

W latach 2002�2005 wziął udział w międzynarodowym projekcie badawczym
(w ramach V Programu Ramowego UE� pt.: "Restructuring Large-scale
Housing Estates in European Cities: Good Practices and New Visions for
Sustainable Neighbourhoods and Cities". Efektem była m.in. publikacja trzech
współautorskich raportów w formie książek (w języku angielskim).

Brał udział w pracach zespołu powołanego przez Ministerstwo Rozwoju
Regionalnego, którego zadaniem było przygotowanie nowej koncepcji
przestrzennego zagospodarowania kraju (tzw. wersja ekspercka została
opublikowana w 2010 r.), a także zespołu przygotowującego "Studium
uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego Miasta
Krakowa".

Od 2011 r. uczestniczył w międzynarodowym projekcie badawczym ESPON
prowadzonym w IGiPZ PAN� "Best development conditions in European
metropolises: Paris, Berlin and Warsaw" �Best Metropolis) oraz w projekcie
"Trendy rozwojowe Mazowsza � Społeczno-demograficzne uwarunkowania
rozwoju Mazowsza". 

Jak poinformowano w notce Instytutu Geografii i Przestrzennego
Zagospodarowania PAN, nabożeństwo żałobne odbędzie się w środę 19
czerwca o godz. 12 w Piasecznie w kościele pw. św. Anny, po czym nastąpi
odprowadzenie do grobu na cmentarzu parafialnym.

Nauka w Polsce

zan/ bar/

zgon

Fundacja PAP zezwala na bezpłatny przedruk artykułów z Serwisu
Nauka w Polsce pod warunkiem mailowego poinformowania nas raz w
miesiącu o fakcie korzystania z serwisu oraz podania źródła artykułu.
W portalach i serwisach internetowych prosimy o zamieszczenie
podlinkowanego adresu: Źródło: naukawpolsce.pl, a w czasopismach
adnotacji: Źródło: Serwis Nauka w Polsce - naukawpolsce.pl.
Powyższe zezwolenie nie dotyczy: informacji z kategorii "Świat" oraz
wszelkich fotografii i materiałów wideo.

Czytaj także

Przed dodaniem komentarza prosimy o zapoznanie z Regulaminem forum
serwisu Nauka w Polsce.

N E W S L E T T E R Zapraszamy do zapisania się do naszego newslettera
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Akceptuje regulamin i wyrażam zgodę naprzetwarzanie powyższych danych
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Kraków/ Nagroda im. Jerzmanowskich
dla prawniczki dr Hanny Machińskiej

Marta Miączyńska
wiceprzewodniczącą Rady EMBO

Najpopularniejsze Kraj Świat

Gdula: stworzyliśmy system, w
którym wiele osób traci pasję do
nauki

Prof. Parczewski: przewlekła borelioza
nie istnieje

Zdjęcie zorzy nad Śnieżką fotografią
dnia NASA z 12 czerwca

Prof. Kotowski: prawo o odbudowie
zasobów przyrodniczych nie jest
sprzeczne z interesami rolników

Polacy odkryli w Czulicach grób dwójki
dzieci z czasów Wędrówek Ludów

Podobne

Zmarł Maciej Gliwicz - hydrobiolog,
ewolucjonista, profesor UW

Zmarł wykładowca Uniwersytetu
Śląskiego prof. Stanisław
Michalczyk

Zmarł dr Jan Raczyński - badacz
m.in. żubrów i łosi

Archeolodzy z UW
odkryli rytualne
stanowisko Celtów na
Kujawach
Rytualne stanowisko Celtów
odkryli w jednym z kujawskich
jezior archeolodzy z Uniwersytetu
Warszawskiego. W trakcie badań
podwodnych odnaleziono
kilkanaście przedmiotów
będących dziełem celtyckich
kowali.
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Mistrzostwa Polski Masters w Lublinie

 17 czerwca 2024  Aleksander Kurowski

W dniach 14-16 czerwca w Aqua Lublin odbyły się Letnie Mistrzostwa Polski Masters w pływaniu, które
przyciągnęły do Lublina setki doświadczonych pływaków z całego kraju. Impreza, obfitowała w emocjonujące
wyścigi i nowe rekordy, podkreślając wysoką formę zawodników w różnych kategoriach wiekowych.

fot. AZS UMCS Lublin/FB

O tym, jak ważne są to zawody dla rozwoju pływactwa mówił- Mariusz Siembida

Podczas zawodów padło kilkanaście rekordów Polski. Najwięcej rekordów zostało pobito na dystansie
1500m. Jednym z rekordzistów był trener pływaków AZS UMCS Lublin Piotr Kasperek w kategorii (H)
uzyskał czas 22:42:032 pobijać tym samym 11-letni rekord. 

Czekamy na następne zawody, liczymy na widowiskową rywalizację i jeszcze więcej rekordów.

Opublikowano w Aktualności, Sport
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Jak wzbogacić się podczas letniej przerwy?

Mistrzostwa Polski Masters w Lublinie

Lubelscy wojskowi zwarci i gotowi

Wzrosła waloryzacja składek emerytalnych

Województwo lubelskie rozpoczyna walką z

niepłodnością
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Ostatnie zagraniczne wzmocnienie. To Amerykanka z przeszło�cią w WNBA

 17 czerwca 2024  Rafał Małys

Kadra Polskiego Cukru AZS UMCS Lublin wzbogacona o kolejne nazwisko. Lubelski klub podpisał kontrakt ze Stellą

Johnson, czyli 26-letnią Amerykankę.

Johnson to zawodniczka, która gra na pozycji rzucającego obrońcy, ale jest ograna także jako rozgrywająca. Mierzy 178

centymetry, a w przeszłości wybrano ją w Drafcie WNBA. Tam spędziła dwa sezony grając dla Chicago Sky i Washington

Mystics. Początki w Europie nie należały do najłatwiejszych, bo doznała kontuzji. Przez to, że w barwach Gorzowa

Wielkopolskiego rozegrała zaledwie dwa spotkania ligowe i dwa spotkania w EuroCup Women (jedno przeciwko ekipie

z Lublina). Ostatni sezon wyglądał już o niebo lepiej, gdyż w barwach szwedzkiego Norrköping Dolphins rozegrała 30

spotkań ligowych, a jej średnie wyniosły 20.1 punktu, 5.5 zbiórki oraz 3.6 asysty.

– Szukaliśmy gracza, który potrafi zdobywać punkty. Gra na pozycji ,,2”, ale też może nam
pomóc na pozycji ,,1”. Stella ma te wszystkie atuty, których szukaliśmy. Dobrze rzuca za trzy
punkty, gra jeden na jeden. Jest też szybka, silna i to gdzieś nas przekonało. Od razu po
college’u grała w Gorzowie i tam, niestety, bardzo szybko odniosła kontuzję. Po kilku
miesiącach przerwy, w końcówce sezonu zagrała w lidze niemieckiej. Teraz spędziła cały sezon
w Szwecji, gdzie grała bardzo dobrze – wyjaśnia Krzysztof Szewczyk, szkoleniowiec Polskiego
Cukru AZS UMCS Lublin.

Opublikowano w Aktualności, Audycje, Dookoła Sportu, Sport
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Ostatnie zagraniczne wzmocnienie. To Amerykanka z

przeszłością w WNBA

[PORANNA ROZMOWA] Wakacje w Lublinie pod okiem

zawodowców?

Początkujący architekci zaprezentowali swoje prace

Dziś obchodziliśmy 75-lecie Wydziału Prawa i

Administracji

Podsumowanie pierwszej części sezonu żużlowego.

Rozmowa z menadżerem Orlen Oil Motor Lublin
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Spotted Lublin » Sport i rekreacja » Amerykanka Stella Johnson wzmacnia Polski Cukier AZS UMCS Lublin

Amerykanka Stella Johnson wzmacnia Polski Cukier AZS UMCS
Lublin

Polski Cukier AZS UMCS Lublin zyskał nowe, znaczące wzmocnienie w postaci Stelli Johnson.
Amerykańska zawodniczka, mająca doświadczenie w WNBA, dołącza do lubelskiego klubu, aby
podnieść jego poziom gry.

Doświadczenie i osiągnięcia Stelli Johnson

Stella Johnson nowa zawodniczka Polskiego Cukru AZS UMCS Lublin | fot. AZS
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Stella Johnson, mierząca 178 centymetrów, gra na pozycjach rzucającego obrońcy (,,2”) oraz
rozgrywającego (,,1”). Wybrana w drafcie WNBA w 2020 roku, przez dwa lata grała w najwyższej lidze
koszykarskiej w USA, reprezentując barwy Chicago Sky i Washington Mystics. Jej rekord punktowy to 25
punktów zdobytych w meczu przeciwko Atlancie Dream.

Na europejskich parkietach Stella zadebiutowała w Polsce, grając dla drużyny z Gorzowa
Wielkopolskiego. Ostatni sezon spędziła w szwedzkim Norrköping Dolphins, z którym dotarła do
półfinału play-off krajowych rozgrywek. W sezonie rozegrała 30 spotkań, notując średnio 20.1 punktu,
5.5 zbiórki oraz 3.6 asysty, co czyniło ją trzecią najlepszą strzelczynią ligi.

Krzysztof Szewczyk, szkoleniowiec Polskiego Cukru AZS UMCS Lublin, jest pełen optymizmu co do
nowego nabytku:

Transfer Stelli Johnson to strategiczny krok Polskiego Cukru AZS UMCS Lublin, mający na celu
wzmocnienie drużyny i podniesienie jej szans na sukcesy w nadchodzących rozgrywkach.

Stella Johnson nowa zawodniczka Polskiego Cukru AZS UMCS Lublin | fot. AZS

„Szukaliśmy gracza, który potrafi zdobywać punkty. Gra na pozycji ,,2”, ale też może nam pomóc na
pozycji ,,1”. Stella ma te wszystkie atuty, których szukaliśmy. Dobrze rzuca za trzy punkty, gra jeden

na jeden. Jest też szybka, silna i to gdzieś nas przekonało. Od razu po college’u grała w Gorzowie i
tam, niestety, bardzo szybko odniosła kontuzję. Po kilku miesiącach przerwy, w końcówce sezonu

zagrała w lidze niemieckiej. Teraz spędziła cały sezon w Szwecji, gdzie grała bardzo dobrze.”

“
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Za nami kolejny lekkoatletyczny weekend w sezonie. Udane starty
przedstawicieli królowej sportu z Lubelszczyzny

Krzysztof Szuptarski 17 czerwca 2024, 11:49

Za nami kolejny lekkoatletyczny weekend w sezonie. Przedstawiciele królowej sportu z Lubelszczyzny walczyli w kilku mityngach
ogólnopolskich. W Lublinie rywalizowali natomiast w mistrzostwach województwa U20 i U23 oraz 6. Mityngu Lubelskiego OZLA.

Bardzo dobrze spisali się m.in. zawodnicy i zawodniczki AZS UMCS Lublin na mityngach w Gdańsku i Sopocie. Świetną
dyspozycję zaprezentowała Alicja Wrona-Kutrzepa, udając się tam prosto z seniorskich mistrzostw Europy, które niedawno
zakończyły się w Rzymie. Lublinianka pobiegła w Trójmieście po rekordy życiowe na jej koronnym dystansie 400 m.

Podopieczna trenera Zbigniewa Maksymiuka zdecydowała się na dwa występy dzień po dniu. W Gdańsku w 52. Memoriale
Żylewicza poprawiła rekord życiowy z 52, 64 na 52,58, co zapewniło jej triumf w tej konkurencji. Druga na tym dystansie
była jej koleżanka klubowa, Adrianna Janowicz-Półtorak (53,73).

Dzień później Wrona-Kutrzepa wystartowała natomiast w 26. Grand Prix Sopotu im. Janusza Sidły, poprawając ponownie o
0,05 s. swoją życiówkę. Lekkoatletka AZS UMCS uzyskała rezultat 52,53, przegrywając jedynie z Aleksandrą Formellą z
SKLA Sopot (52,10).

Tym samym biegaczka z "Koziego Grodu" potwierdziła aspiracje do startu w igrzyskach olimpijskich w Paryżu w sztafecie

/ Kurier Lubelski / Sport / Za nami kolejny lekkoatletyczny weekend w sezonie. Udane starty…

(Alicja Wrona-Kutrzepa z AZS UMCS Lublin potwierdziła na zawodach w Gdańsku i Sopocie olimpijskie aspiracje) Paweł Skraba/AZS UMCS Lublin

REKLAMA

REKLAMA

NAJNOWSZE
Warunki pogodowe na
Żabim Mnichu dzisiaj.
Sprawdź prognozę
Jaka pogoda na
Świnicy? Prognoza na
dzisiaj
Prognoza pogody dla
Śnieżnika na dzisiaj i
kolejne dni
Jaka pogoda na
Śnieżce? Prognoza na
dzisiaj
Wybierasz się dzisiaj w
góry? Sprawdź
prognozę dla Ślęży
Prognoza pogody dla
Łysej Góry na dzisiaj i
kolejne dni
Zawratowa Turnia -

pogoda na dzisiaj.

http://loteria.telemagazyn.pl/?keyword=LOT2&utm_source=cms&utm_medium=art_pasek_PP&utm_content=all_gra&utm_campaign=all_gra
https://kurierlubelski.pl/autorzy/krzysztof-szuptarski/au/11384075
https://www.facebook.com/sharer/sharer.php?u=https://kurierlubelski.pl/za-nami-kolejny-lekkoatletyczny-weekend-w-sezonie-udane-starty-przedstawicieli-krolowej-sportu-z-lubelszczyzny/ar/c2-18608947
https://x.com/share?url=https://kurierlubelski.pl/za-nami-kolejny-lekkoatletyczny-weekend-w-sezonie-udane-starty-przedstawicieli-krolowej-sportu-z-lubelszczyzny/ar/c2-18608947
https://kurierlubelski.pl/sport
https://kurierlubelski.pl/
https://kurierlubelski.pl/sport
https://kurierlubelski.pl/zabi-mnich-zapowiadana-pogoda-na-dzisiaj-i-kolejne-dni-prognoza-od-17-06-czy-warto-wybrac-sie-w-gory/ar/c7p1-22402211
https://kurierlubelski.pl/swinica-pogoda-na-dzisiaj-17-06-warunki-pogodowe-tatry/ar/c7p1-22402209
https://kurierlubelski.pl/snieznik-pogoda-dzisiaj-17-06-i-w-nastepne-dni-prognoza-pogody-masyw-snieznika/ar/c7p1-22402205
https://kurierlubelski.pl/sniezka-pogoda-na-dzisiaj-17-06-warunki-pogodowe-karkonosze/ar/c7p1-22402203
https://kurierlubelski.pl/sleza-pogoda-od-17-06-prognoza-na-dzisiaj-i-kolejne-dni-masyw-slezy/ar/c7p1-22402201
https://kurierlubelski.pl/lysa-gora-pogoda-na-dzisiaj-17-06-warunki-pogodowe-gory-swietokrzyskie/ar/c7p1-22402199
https://kurierlubelski.pl/zawratowa-turnia-zapowiadana-pogoda-na-dzisiaj-i-kolejne-dni-prognoza-od-17-06-czy-warto-wybrac-sie-w-gory/ar/c7p1-22402195


Tym samym biegaczka z "Koziego Grodu" potwierdziła aspiracje do startu w igrzyskach olimpijskich w Paryżu w sztafecie
4x400 m.

Na gdańskim stadionie ze zwycięstwa cieszyła się także Daria Zabawska, wygrwając konkurs rzutu dyskiem (57,95). Na
najniższym stopnium podium w tej konkurencji stanęła kolejna zawodniczka akademickiego klubu z Lublina, Weronika
Muszyńska (52,46). Zabawska wygrała także dzień później w Sopocie (57,64 m), a Muszyńska była druga (54,32 m).

Z kolei w dysku mężczyzn drugi był Oskar Stachnik. Finalista czempionatu globu w Rzymie, posłał dysk na odległość 59,40
m, ulegając jedynie Robertowi Urbankowi z MKS Aleksandrów Łódzki (60,05 m). Nazajutrz w Sopocie Stachnik poprawił
się o 34 cm - 59,74 m. Zapewniło mu to również drugą lokatę za Urbankiem (62,68 m).

Po raz kolejny w tym sezonie klasą błysnął 20-letni Michał Kitliński, który w Sopocie nie miał sobie równych na dystansie
800 m. Trenujący pod kierunkiem swojego taty, Piotra Kitlińskiego zawodnik, przekroczył metę z wynikiem 1.46,90.

Na sopockim stadionie z dobrej strony pokazała się ponadto Adrianna Topolnicka, zajmując z czasem 2.01,75 drugą lokatę
w biegu na 800 m. Lekkoatletka AZS UMCS przegrała tylko z Martyną Galant z OŚ AZS Poznań (2.01,45).

Druga pozycja w rzucie oszczepem przypadła ponadto Magdalenie Kacie z TKS Tomasovii Tomaszów Lubelski, która
wynikiem 47,61 m ustanowiła swój nowy rekord życiowy. Tomaszowianka musiała uznać jedynie wyższość reprezentantki
Polski, Marceliny Witek-Konofał z AML Słupsk (57,49 m).

Trzeci w biegu na 200 m był natomiast Łukasz Żak z AZS UMCS. Lublinianin osiągnął czas 21,21, a lepsi od niego okazali
się David Morgan-Harrison z Wielkiej Brytanii (21,08) i Łotysz Oskars Grava (21,13).

Lekkoatleci walczyli na lubelskim stadionie 

W sobotę na stadionie, przy al. Piłsudkiego odbyły się z kolei mistrzostwa województwa lubelskiego U20 i U23 oraz 6.
Mityng LOZLA. W imprezie udział wzięło blisko 300 zawodniczek i zawodników.

Pogoda co prawda dopisała, ale w konkurencjach sprinterskich uczestnicy musieli zmagać się z silnym, przeciwnym
wiatrem, stąd rezultaty nie były najlepsze. Z imprezy wycofał się m.in. duet zawodników Agrosu Zamość - Monika
Romaszko i Dominik Kopeć, aspirujący do wyjazdu na igrzyska olimpijskie.

Komentarze piłkarzy po meczu Polska-Holandia

Tabela Ekstraklasy

Lp. Drużyna M. Pkt. Bramki

1 Raków Częstochowa 34 75 63-24

2 Legia Warszawa 34 66 57-37

3 Lech Poznań 34 61 51-29

4 Pogoń Szczecin 34 60 57-46

5 Piast Gliwice 34 53 40-31

6 Górnik Zabrze 34 48 45-43

7 Cracovia 34 46 41-35

8 Zagłębie Lubin 34 45 35-44

9 Warta Poznań 34 45 37-35

10 Radomiak Radom 34 44 34-41

11 Stal Mielec 34 43 36-40

12 Widzew Łódź 34 41 38-47

13 Korona Kielce 34 41 39-48

14 Jagiellonia Białystok 34 41 48-49

15 Śląsk Wrocław 34 38 35-48

16 Wisła Płock 34 37 41-50

17 Lechia Gdańsk 34 30 28-56

18 Miedź Legnica 34 23 33-55

- Przed wylotem z mistrzostw Europy trochę rozchorowałam się, jadąc do Gdańska i Sopotu z pewnymi obawami -
mówi Alicja-Wrona Kutrzepa. - Stanęłam jednak na starcie na pełnym luzie i chyba mi to pomogło. Jeszcze nie
wiemy, co będzie podstawą kwalifikacji na igrzyska olimpijskie, ani ile nas pojedzie do Paryża. Mam nadzieję, że
znajdę się w tym gronie - dodaje.
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- Był to kolejny bardzo dobry start Bartka w biegu na 800 m. W tym sezonie znowu uzyskał wynik klasy
mistrzowskiej międzynarodowej, do tego w samotnym biegu. Szkoda tylko, że nie ma możliwości rywalizowania z
zawodnikami z lepszymi życiówkami - podkreśla Piotr Kitliński.
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Adela Piskorska w �nale mistrzostw Europy
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Pływaczka Adela Piskorska awansowała do �nału wyścigu na 200 m stylem grzbietowym podczas mistrzostw Europy w Belgradzie.
Zawodniczka AZS-u UMCS-u Lublin w swoim pół�nale była druga z wynikiem 2:10.26 sek. i do zwyciężczyni Węgierki Dory Molnar
straciła 0,59 sek.

O medale nie zwalczy druga zawodniczka lubelskiego klubu Laura Bernat, która w pół�nale uzyskała czas 2:13.40 sek. i została
sklasy�kowana na jedenastej pozycji.

Finał tej konkurencji zostanie rozegrany jutro o godzinie 18:30.

Także we wtorek do rywalizacji przystąpi Bartosz Piszczorowicz z AZS-u UMCS-u, który popłynie w eliminacjach 100 m dowolnym.

PJ

Fot. Polski Związek Pływacki FB
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Dobre występy lubelskich lekkoatletów w Grand Prix
Sopotu
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Grupa lekkoatletów AZS-u UMCS-u Lublin wystartowała w 26. Grand Prix Sopotu im. Janusza Sidły.

Na zdj. Bartosz Kitliński

W biegu na 800 m triumfował Bartosz Kitliński z wynikiem 1:46.90. Oszczepem najdalej rzuciła Marcelina Witek-Konofał osiągając
57 m 49 cm. Druga, ze znacznie słabszym rezultatem, była Magdalena Kata z Tomasovii. W rzucie dyskiem w gronie trzech
dyskobolek dwie czołowe lokaty zajęły zawodniczki AZS-u: Daria Zabawska i Weronika Muszyńska. W tej samej konkurencji wśród
mężczyzn drugi był Oskar Stachnik. Drugie miejsca w biegach zajęły też Adrianna Topolnicka – na 800 m i Alicja Wrona-Kutrzepa, na
dystansie o połowie krótszym. Z kolei na 200 m trzeci rezultat uzyskał Łukasz Żak. W rzucie oszczepem mężczyzn na piątej pozycji
uplasował się Mateusz Kwaśniewski.

JK

Fot. PAP/Adam Warżawa / Piotr Kitliński FB

Tagi: lekka atletyka

Czytaj także

     81 743 73 83

    informacje@radio-lublin.pl

R E K L A M A

ANTENA

CIEKAWOSTKI

  

O TYM SIĘ MÓWIŁO

Malwina Kopron siódma na
mistrzostwach Europy

11 CZERWCA 2024

Lubelscy sportowcy na
mistrzostwach Europy w
Rzymie

6 CZERWCA 2024

Halowe Mistrzostwa Polski. Do
Rzeszowa przyjedzie 1000
młodych zawodników

10 LUTEGO 2023

Michał Rozmys czwarty
podczas mityngu
lekkoatletycznego

8 LUTEGO 2023

REDAKCJE REDAKCJE REDAKCJE REDAKCJE

REDAKCJE

Hollywoodzki
gwiazdor kręcił �lm
w Lublinie. Teraz
chce zostać
Polakiem

Chorwacja szykuje
się na „piekielne
lato”. Zaangażowano
tysiące strażaków,
wojsko i drony

Muzyczne trzęsienie
ziemi po koncertach
Taylor Swift w
Szkocji

Pszczele emocje
pod lupą lubelskich
naukowców
[WIDEO]

Program Tarcza Wschód: szef MON w
siedzibie Sztabu Generalnego WP
[ZDJĘCIA, AKTUALIZACJA]



Żużel: Motor Lublin wygrywa w hitowym
spotkaniu



Wybory europarlamentarne w Lublinie

Mistrzostwa Europy: medal Michała
Haratyka w pchnięciu kulą



Weekendowe ograniczenia w ruchu
ciężarówek. Sprawdź, których pojazdów
dotyczą



Przemytnicy papierosów złapani na
gorącym uczynku [ZDJĘCIA]




SŁUCHAJ

WIADOMOŚCI  W RADIU  KONCERTY GALERIE PODCASTY TV PATRONATY  AUDYCJE O NAS 

poniedziałek, 17 czerwca 2024  °c �   � � 

https://radio.lublin.pl/
https://radio.lublin.pl/kategoria/redakcje/
https://radio.lublin.pl/wp-content/uploads/2024/06/mid-24616695-2024-06-17-085037.jpg
http://www.facebook.com/sharer.php?u=https%3A%2F%2Fradio.lublin.pl%2F2024%2F06%2Fdobre-wystepy-lubelskich-lekkoatletow-w-grand-prix-sopotu%2F
https://twitter.com/intent/tweet?text=Dobre%20wyst%C4%99py%20lubelskich%20lekkoatlet%C3%B3w%20w%20Grand%20Prix%20Sopotu&url=https%3A%2F%2Fradio.lublin.pl%2F2024%2F06%2Fdobre-wystepy-lubelskich-lekkoatletow-w-grand-prix-sopotu%2F
https://chart.googleapis.com/chart?chs=400x400&cht=qr&choe=UTF-8&chl=https%3A%2F%2Fradio.lublin.pl%2F2024%2F06%2Fdobre-wystepy-lubelskich-lekkoatletow-w-grand-prix-sopotu%2F
https://radio.lublin.pl/2024/06/dobre-wystepy-lubelskich-lekkoatletow-w-grand-prix-sopotu/
https://radio.lublin.pl/tag/lekka-atletyka/
https://radio.lublin.pl/wp-content/uploads/2024/06/448407109_7735045956576745_2229688545306034914_n-2024-06-17-085035.jpg
https://radio.lublin.pl/wp-content/uploads/2024/06/mid-24616695-2024-06-17-085037.jpg
https://radio.lublin.pl/tag/ciekawostki
https://radio.lublin.pl/2024/06/dobre-wystepy-lubelskich-lekkoatletow-w-grand-prix-sopotu/#
https://radio.lublin.pl/2024/06/dobre-wystepy-lubelskich-lekkoatletow-w-grand-prix-sopotu/#
https://radio.lublin.pl/2024/06/malwina-kopron-siodma-na-mistrzostwach-europy/
https://radio.lublin.pl/2024/06/malwina-kopron-siodma-na-mistrzostwach-europy/
https://radio.lublin.pl/2024/06/lubelscy-sportowcy-na-mistrzostwach-europy-w-rzymie/
https://radio.lublin.pl/2024/06/lubelscy-sportowcy-na-mistrzostwach-europy-w-rzymie/
https://radio.lublin.pl/2023/02/halowe-mistrzostwa-polski-do-rzeszowa-przyjedzie-1000-mlodych-zawodnikow/
https://radio.lublin.pl/2023/02/halowe-mistrzostwa-polski-do-rzeszowa-przyjedzie-1000-mlodych-zawodnikow/
https://radio.lublin.pl/2023/02/michal-rozmys-czwarty-podczas-mityngu-lekkoatletycznego/
https://radio.lublin.pl/2023/02/michal-rozmys-czwarty-podczas-mityngu-lekkoatletycznego/
https://radio.lublin.pl/2024/06/malwina-kopron-siodma-na-mistrzostwach-europy/
https://radio.lublin.pl/kategoria/redakcje/
https://radio.lublin.pl/2024/06/lubelscy-sportowcy-na-mistrzostwach-europy-w-rzymie/
https://radio.lublin.pl/kategoria/redakcje/
https://radio.lublin.pl/2023/02/halowe-mistrzostwa-polski-do-rzeszowa-przyjedzie-1000-mlodych-zawodnikow/
https://radio.lublin.pl/kategoria/redakcje/
https://radio.lublin.pl/2023/02/michal-rozmys-czwarty-podczas-mityngu-lekkoatletycznego/
https://radio.lublin.pl/kategoria/redakcje/
https://radio.lublin.pl/2023/02/dominik-kopec-drugi-podczas-halowego-mityngu-lekkoatletycznego-orlen-cup/
https://radio.lublin.pl/kategoria/redakcje/
https://radio.lublin.pl/2024/06/hollywoodzki-gwiazdor-krecil-film-w-lublinie-teraz-chce-zostac-polakiem/
https://radio.lublin.pl/2024/06/chorwacja-szykuje-sie-na-piekielne-lato-zaangazowano-tysiace-strazakow-wojsko-i-drony/
https://radio.lublin.pl/2024/06/muzyczne-trzesienie-ziemi-po-koncertach-taylor-swift-w-szkocji/
https://radio.lublin.pl/2024/06/pszczele-emocje-pod-lupa-lubelskich-naukowcow-wideo/
https://radio.lublin.pl/2024/06/hollywoodzki-gwiazdor-krecil-film-w-lublinie-teraz-chce-zostac-polakiem/
https://radio.lublin.pl/2024/06/chorwacja-szykuje-sie-na-piekielne-lato-zaangazowano-tysiace-strazakow-wojsko-i-drony/
https://radio.lublin.pl/2024/06/muzyczne-trzesienie-ziemi-po-koncertach-taylor-swift-w-szkocji/
https://radio.lublin.pl/2024/06/pszczele-emocje-pod-lupa-lubelskich-naukowcow-wideo/
https://radio.lublin.pl/2024/05/program-tarcza-wschod-szef-mon-w-siedzibie-sztabu-generalnego-wp/
https://radio.lublin.pl/2024/06/zuzel-motor-lublin-wygrywa-w-hitowym-spotkaniu/
https://radio.lublin.pl/2024/06/wybory-europarlamentarne-w-lublinie/
https://radio.lublin.pl/2024/06/mistrzostwa-europy-medal-michala-haratyka-w-pchnieciu-kula/
https://radio.lublin.pl/2024/05/weekendowe-ograniczenia-w-ruchu-ciezarowek-sprawdz-ktorych-pojazdow-dotycza/
https://radio.lublin.pl/2024/05/przemytnicy-papierosow-zlapani-na-goracym-uczynku-zdjecia/
https://radio.lublin.pl/streaming
https://radio.lublin.pl/
https://radio.lublin.pl/koncerty/
https://radio.lublin.pl/galerie/
https://podcasty.radiolublin.pl/
https://radio.lublin.pl/tv/
https://radio.lublin.pl/audycje/
https://radio.lublin.pl/pogoda
https://radio.lublin.pl/kategoria/konkurs
https://radio.lublin.pl/wydarzenia/kategoria/patronaty/
https://radio.lublin.pl/lublista/
https://radio.lublin.pl/#social
https://radio.lublin.pl/kontakt
https://radio.lublin.pl/2024/06/dobre-wystepy-lubelskich-lekkoatletow-w-grand-prix-sopotu/#


Strona Główna  Redakcje

Igrzyska w Paryżu: występ So�i Ennaoui pod znakiem
zapytania
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Pod dużym znakiem zapytania wciąż stoi występ So�i Ennaoui na igrzyskach olimpijskich a Paryżu.

Spacjalizująca się w biegu na 1500 m zawodniczka AZS-u UMCS-u Lublin nie zdołała do tej pory wypełnić minimum, a podczas
ostatnich mistrzostw Europy w Rzymie odnowiła się jej kontuzja ścięgna Achillesa.

Jak zawodniczka sama ocenia swoje szanse na udział w najważniejszej imprezie czterolecia? – Na razie ten Achilles mnie
pobolewa – mówi So�a Ennaoui. – Czasu na kwali�kację olimpijską jest już niestety coraz mniej. Nie ukrywam, że do końca tego
miesiąca jest możliwość załapania się do rankingu bądź wypełnienia minimum wynikowego. Zegar tyka nieuchronnie.

So�a Ennaoui odwiedziła dziś Szkołę Podstawową nr 2 w Lublinie, gdzie spotkała się z młodzieżą. Obszerną rozmowę z
zawodniczką wyemitujemy w sobotnim wydaniu Radiowego Studia Sportowego.

JK

Fot. archiwum RL

 

So�a Ennaoui
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Lekkoatletyczne ME:
reprezentanci Polski w pięciu
�nałach

12 CZERWCA 2024

ME w lekkoatletyce: Natalia
Kaczmarek ze złotem i
rekordem Polski na 400 m!

10 CZERWCA 2024

Mistrzostwa Europy w
Rzymie: lubelska biegaczka
bez awansu do �nału

10 CZERWCA 2024

Ewa Swoboda wicemistrzynią
Europy w biegu na 100
metrów

9 CZERWCA 2024

Lekkoatletyczne mistrzostwa
Europy: złoty medal
Wojciecha Nowickiego

9 CZERWCA 2024

ME w lekkoatletyce: Malwina
Kopron z Wisły Puławy z
awansem do �nału

9 CZERWCA 2024

Mistrzostwa Europy w
Rzymie: Dominik Kopeć bez
awansu do �nału

9 CZERWCA 2024

Mistrzostwa Europy: medal
Michała Haratyka w pchnięciu
kulą

8 CZERWCA 2024

REDAKCJE REDAKCJE REDAKCJE KRAJ I  ŚWIAT

KRAJ I  ŚWIAT REDAKCJE REDAKCJE REDAKCJE

Hollywoodzki
gwiazdor kręcił �lm
w Lublinie. Teraz
chce zostać
Polakiem

Chorwacja szykuje
się na „piekielne
lato”. Zaangażowano
tysiące strażaków,
wojsko i drony

Muzyczne trzęsienie
ziemi po koncertach
Taylor Swift w
Szkocji

Pszczele emocje
pod lupą lubelskich
naukowców
[WIDEO]

„Tornister pełen uśmiechów”. Caritas
pomaga dzieciom w Burundi [ZDJĘCIA]



Tragedia na drodze. Nie żyje
motocyklista [ZDJĘCIA]



Zamojscy tenisiści stołowi przegrywają
ostatni mecz sezonu



Obrady ONZ w Lublinie

Jonathan de Amo na dłużej w Górniku

Ambulans przed Domem Pomocy SOS.
Akcja krwiodawstwa w Lublinie
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